


UN NOU ȘI IMPORTANT ACT AL POLITIC
O MANIFESTARE GRĂITOARE

CARE MILITEAZĂ PENTRU DEZVOLTĂRI



STERNE A ROMÂNIEI SOCIALISTE, 
ILIDARITĂȚII ACTIVE CU TOATE FORȚELE 
DEPENDENTĂ A POPOARELOR

Călătoria tovarășului Nicolae Ceaușescu în cele patru țări arabe, Libia, 
Liban, Siria și Irak, marchează un moment remarcabil, de o deosebită 
importanță, în afirmarea politicii externe, profund constructive, a Româ
niei, a voinței sale de pace și de colaborare cu toate țările lumii. Pornind 
de la realitățile lumii contemporane, în care coexistă țări cu orînduiri 
sociale diferite, avînd concepții politice și filozofice diferite. România se 
preocupă să dezvolte largi relații internaționale și să conlucreze în direcția 
întăririi păcii și securității în lume.

Sprijinind activ efortul popoarelor pentru dezvoltarea lor social-eco- 
nomică independentă, România se pronunță cu fermitate pentru lichidarea 
subdezvoltării. Ea este de părere că popoarele trebuie să conlucreze activ 
ca să își asigure un progres cît mai rapid, corespunzător dorințelor lor, fără 
nici un amestec din afară.

Printre problemele care stau azi în atenția lumii întregi este și situația 
din Orientul Mijlociu. Țara noastră s-a pronunțat constant pentru reali

zarea în această zonă a unei păci drepte ți trainice. România acordă o 
deosebită atenție colaborării cu statele în curs de dezvoltare și are o 
preocupare constantă de a extinde relațiile economice, pe baze bilaterale, 
cu țări care au pășit pe calea dezvoltării independente. «Desigur, dragi 
prieteni, pentru a se ajunge la o soluție bună în Orientul Mijlociu trebuie 
unite eforturile tuturor statelor care doresc realmente să se instaureze o 
pace dreaptă și trainică în această zonă», a spus în toastul său președintele 
Nicolae Ceaușescu. «România dorește să acționeze și în viitor în această 
direcție! Apreciem că sînt condiții favorabile de a obține o pace dreaptă și 
trainică și trebuie să facem totul pentru a folosi aceste condiții. Trebuie să 
ne gîndim înt otdeauna că popoarele ne vor judeca după felul cum am știut 
să acționăm în interesul păcii, pentru crearea condițiilor de bunăstare și 
fericire a lor».

Vizita care a avut loc în Libia și Liban s-a desfășurat sub auspiciile cordiali
tății, stimei reciproce și dorinței comune de intensificare a colaborării, 
între România și cele două țări s-au dezvoltat în ultimii ani relații de colabo
rare într-o serie întreagă de domenii, relații care pot deschide conlucrări 
și mai rodnice, și mai active, care să se desfășoare în deplină egalitate, în 
spiritul respectului reciproc și întrajutorării. Vizita președintelui Nicolae 
Ceaușescu va deschide fără îndoială noi și ample perspective cooperării 
economice și tehnice cu țările vizitate.



flacăra la dispoziția dumneavoastră

Epilog

in 10 ianuarie 1974, la solicitarea mea, coope
rativa «Metalul» din Tîrgu Mureș (mă numesc 
Mura losif și domiciliez in acest oraș str. Școlii 
nr. 34) a trimis un specialist care, după ce a 
desfăcut plumbul, a constatat că aparatul nu 
funcționa deoarece trei contacte — reglaj final, 
video detector, video 3 contact — n-au fost lipite 
cu cositor din fabricație. Rezultă că tot calvarul 
meu se datorește in primul rind celor care au 
montat piesele respective și in al doilea rind 
C.T.C. care a verificat superficial funcționarea 
aparatului.

Acum aparatul merge, dar nu știu pînă cînd, 
deoarece nu mai am încredere în el. Aș vrea ca 
aceste rînduri să fie un stimulent pentru colectivul 
«Electronicii», ca în viitor să fie mai exigenți la 
verificarea aparatelor puse în vînzare.

Pe marginea «Comediei cu olteni»

Am văzut la Teatrul Național I.L. Caragiale, 
sala Studio, piesa «Comedie cu olteni» și doresc 
să mă refer la cîteva probleme pe care mi le-am 
pus în legătură cu acest spectacol.

intr-adevăr, sala a fost cam pe jumătate ocu
pată, dar asta nu îndreptățește pe organizatori 
ca piesa să fie jucată de mîntuială, iar unele per
sonaje să fie insuficient exprimate.

Apoi, diferitele «poante» cred eu că ar mai 
trebui actualizate, mai ales că de la punerea în 
scenă a acestei «comedioare» s-au produs unele 
transformări și în conștiința oamenilor.

Un alt amănunt care ar părea minor la prima 
vedere îl reprezintă programul care se difuzează 
de către plasatori. Acest «inventar» al distribuției 
nu este nici măcar actualizat din respect față de 
spectator, în dreptul a 3 dintre personajele piesa 
apar cîte 3 și, respectiv, 2 nume de actori, fără 
a se arăta care dintre aceștia sînt distribuiți în 
spectacolul respectiv.

în fine, aprecierile și comentariile referitoare 
la piesă sînt cam antice (toate datează din 1968 
și 1969) și mă gîndesc, oare de atunci nimeni 
dintre cei îndrituiți la păreri n-a mai văzut-o și 
n-a mai avut nimic de spus?

După părerea mea, această producție cam 
modest zămislită încă din capul locului este azi 
și mai departe de pretențiile justificate ale spec
tatorilor actuali.

V-am expus toate aceste of-uri, în speranța că 
vor ajunge și la urechile celor îndrituiți a lua 
măsuri corespunzătoare. Numele meu este Con
stantin Of i lean u și locuiesc în București, str. 
Vatra Dornei nr. 9, bloc E 4, sc. 1, ap. 13.

Resurse nevaiorîficate la H inova

Mă numesc Pavelescu Petre și sînt locuitor al 
comunei Hinova, județul Mehedinți, așezare si
tuată la 15 kilometri distanță de orașul Drobeta— 
Turnu Severin (zonă turistică). In presă, la radio 
și televiziune sînt popularizate zilnic realizări 
din care se evidențiază diverse inițiative pe dru
mul nostru spre progres, civilizație și bunăstare. 
Factorii de răspundere din comuna mai sus- 
amintită nu dovedesc însă preocupare pe această 
linie, neglijînd resursele și posibilitățile locale.

Printre acestea ,cea mai importantă este faptul 
că prin mijlocul comune trece un pîrîu a cărui 
albie a fost regularizată prin executarea unui 
baraj transversal. Albia propnu-zlsă, din beton, 
conduce apele rezultate din izvoare naturale (mii 
de metri cubi pe zi), la Dunăre, fără a folosi 
cuiva.

Am făcut diverse propuneri pentru a se executa 
alimentarea cu apă a comunei. Am apelat și la 
doi ingineri care, în mod gratuit, t mp de trei 
duminici au efectuat lucrările de măsurători și 
nivelment, după care am făcut evaluarea estima
tivă a lucrării. Această muncă a rămas însă fără 
nici un rezultat.

De reținut este faptul că această sursă naturală, 
prin debitul ei constant, merită un studiu tehnico- 
economic special. Prin captarea și dirijarea ei ar 
fi create o serie de posibilități. De exemplu ali
mentarea cu apa potabilă a comunei, construirea 
unei băi comunale etc. Avînd apa curentă, locui
torii comunei și-ar putea produce zarzavaturile 
și legumele necesare gospodăriilor lor și poate 
chiar mai multe. S-ar mai putea construi o moară 
acționată hidraulic, un gater etc.

Toate aceste lucrări se pot realiza cu minimum 
de cheltuială, rhanopera putîndu-se executa cu 
forțele locale.

Nea Marin nu face «artă chioară cu 
venin»

Vă scriu din Rm. Vîlcea și mă numesc Putu 
Ecobescu, iar misiva din Caracal a cititorului 
Traian Marinescu, apărută în pagina 37 a revistei 
«Flacăra» din data de 2 februarie a.c., adresată 
personajului Nea Marin și escamotat interpre
tului, actorul Amza Peltea, m-a indignat prin faptul 

că semnatarul epistolei nu cunoaște gluma și 
nici valoarea interpretativă a monologului lui 
Amza Peltea, pe care îl primim cu plăcere și voie 
bună pe scenă și pe micul ecran.

Cred că cititorul Traian Marinescu exagerează 
in scrisoarea domniei-sate cînd spune că actorul 
Amza Pellea umbrește personalitatea unora sau 
altora sau, mai grav, că ar denigra Oltenia. Aceste 
învinuiri ce i se aduc personajului Nea Marin — fie 
zis — sau directorului Teatrului Național din 
Craiova în persoană, sînt gratuite și fără sens, ele 
lovesc direct în personalitatea marelui nostru 
actor, plin de talent, de bun-simț, care este omul 
și actorul Amza Pellea.

Poate accidentul cu «corul» de la Caracal l-a 
deranjat atît de mult pe tovarășul Traian Mari
nescu sau poate Ionel a lui Zăpăcita din monologul 
lui Nea Marin — fiind frate și nu vecin cu autorul 
misivei — după cum spune dînsul — nu trebuie 
să supere ci să stîrnească rîsul, să producă haz, să 
delecteze, să înveselească. Locul lui Suca de 
baștină poate fi la Caracal, Devesel, Băilești și la 
fel de bine la Goicea sau Dăbuleni așa că supărarea 
petiționarului fu pripită!

Nu s-a supărat Oltenia toată de povestirile lui 
Nea Măr in ci dimpotrivă le cere, le solicită și le 
ascultă cu multă plăcere. Nea Marin nu jignește 
pe nimeni, nu bîrfește ci face artă din năravurile 
unora, din năravurile și apucăturile acelora pe 
care îi cunoaște atît de bine de parcă ar fi mîn- 
cat o baniță de sare cu ei. Dacă ne-am lua după 
supărarea caracaleanului Traian Marinescu 
ar însemna să nu mai rîdem, ar însemna ca toată 
suflarea românească să fie jignită, în Oltenia de 
Amza Pellea, în Ardeal de Liviu Oros, de Zeno 
Turdeanu iar recent de Florin Piersic, iar moldo
venii de Cosma Brașoveanu.

Tot ce spun acești oameni serioși, acești actori 
talentați nu fac deck plăcere auzului și publicului 
spectator, care îi apreciază pentru seriozitatea, 
darul lor artistic și gluma de bun-gust, ce în 
dicție își menține dialectul specific locului și 
personajului.

Talentatul nostru Nea Marin nu face «artă 
chioară cu venin» după cum conchide Traian 
Marinescu din Caracal în urarea misivei, ci face 
artă serioasă, creează eroi din popor din istoria 
neamului nostru.

De la Procuratura Republicii Socialiste 
România 

Procuratura generală

Refer indu-ne la articolul apărut în revista 
«Flacăra» nr. 31 din 28 iulie 1973, la rubrica «Sub 
semnul adevărului, justiției și echității» intitulat 
«Modul de a pune problema» vă comunicăm 
următoarele:

în urma verificării celor sesizate în articolul 
menționat s-a constatat că într-adevăr organele 
de urmărire penală și instanțele de judecată au 
făcut aprecieri greșite asupra calificării juridice 
a faptelor comise'de SMAU CONSTANTIN și 
alții în noaptea de 25 iulie 1972.

în consecință, s-au luat măsuri de a se efectua 
urmărirea penală împotriva învinuirilor și pentru 
săvîrșirea infracțiunii de vătămare corporală 
gravă prev. de art. 181 alin. 1 C.P. în dauna 
reclamantului Chiculiță lancu și pentru infrac
țiunea de ultraj contra bunelor moravuri, prev. de 
art. 321 alin. 1 C.P.

Definitivîndu-se urmărirea penală, prin rechizi
toriul din 10 ianuarie 1974 al Procuraturii locale 
lași invinuiții au fost trimiși în judecată, pentru 
săvîrșirea acestor infracțiuni, la judecătoria iași.

procuror șef direcție,
I.A. llie

O întîmplare de necrezut în halta 
Pietroasele

Vă rog să-mi permiteți să vă relatez o întîmplare 
care m-a impresionat foarte neplăcut. Mă numesc 
Aurel Profeanu, adresa mea este: Sinaia, Aleea 
Dichin, nr. 3, bloc 11.

în halta Pietroasele, județul Buzău, casierul nu 
înapoiază restul cuvenit la bancnote de 25 și chiar 
50 lei, sub pretextul că «nu are mărunt deloc». 
Pentru că și-au permis să ceară restul cuvenit, doi 
bătrîni pensionari, Brătulescu C și Stoianovlci 
Eugen — primul domiciliat în strada Izvorului nr. 2 
din Sinaia, celălalt tot din Sinaia — și pentru că 
i-au arătat că nu este corect și mai ales pentru că 
i-au adus nesăbuita insultă «măgar», circa nouă 
salariați ceferiști de la cantonul 109, care tocmai 
se ridicaseră de la masă și de la ceva mai multe 
pahare, au ripostat cu pumni care nu și-au ratat 
ținta. Cei doi bătrîni pasageri și chiar și cei ce au 
intenționat să-i despartă au fost loviri amarnic. 
Martori oculari au fost zeci de călători ce urmau 
sa meargă spre Mizil-Ploiești cu trenul personal 
de 12,32 în ziua de 23.XII.Î973. S-a întîmplat in 
jurul orei 12,20.

Am vrut să aflu numele unuia dintre vinovați, 
poate cel mai îndîrjit, probabil șeful tehnician. 
Dar mi-a fost imposibil. Chiar șLpantonierul s-a 
încuiat în camera sa și nu mi-a pdrmis nici măcar 
să dau un telefon. Poate vom afla aceste nume cu 
ajutorul dumneavoastră.

Se cîntărește după ochi și mină

Sînt inginerul Nicolae Poenaru, din București 
str. Valea lalomiței nr. 9 (sect. 7). și vă relatez și 
eu, prin intermediul rubricii «Flacăra la dispoziția 
dumneavoastră», o situație destul de neplăcuta 
privind modul de a trata pe oameni.

De sărbători am fost la țară, la părinții mei.
La înapoiere, pe ziua de 3 ianuarie, am vrut 

să pun trei colete la mesagerie în stația C.F.R. 
Portărești.

Am rămas surprins de felul cum mi s-au cîntărit 
coletele: «după ochi și mînă», asta din cauză că 
tovarășul magazioner n-a găsit cheia unde se afla 
«încuiat» cîntarul.

în plus nu mi s-a eliberat documentul de pre
dare, deoarece trebuia mai întîi să ajut la urcarea 
în tren a caietelor și numai după aceea mi se 
elibera documentul.

Cerînd explicații în legătură cu acest mod de a 
proceda folosit în stația C.F.R. Portărești, tovară
șul magazioner m-a trimis la șeful de stație. 
Explicațiile acestuia au fost următoarele: noi nu 
avem «servitori» care să urce bagajele în tren. 
Am fost nevoit să renunț la a mai pune la mesage
rie toate cele trei colete; mi s-a primit doar unul, 
cu condiția să ajut la urcarea în tren.

Bineînțeles că n-am ajutat la urcarea în tren a 
coletului predat, deoarece aveam alte bagaje 
care trebuiau urcate (plus cele doua colete refu
zate).

Față de cele relatate, întreb pe șeful de stație de 
la Portărești următoarele:

— de cînd se folosește la Portărești sistemul de 
cîntărire prin apreciere «după ochi»;

— unde scrie, că pentru a pune la mesagerie 
colete, trebuie să ți le urci personal în tren, sau să 
dai ajutor la urcare.

Aceste două întrebări i le-am pus și verbal, dar 
n-a vrut să mai stea de vorba ai mine.

Poate îmi va răspunde prin intermediul rubri
cii dumneavoastră.

Precizare

în nr. 32 din 1973 al revistei noastre a fost 
publicată o scrisoare a lui Constantin Talapan, 
în care acesta învinuia pe rudele fostei sale 
soții — Victor și Sergiu Valerenstein — că i-ar 
fi luat niște lucruri din casă.

în nr. 48 din 1973 a fost publicata o scrisoare- 
replică a tovarășilor Victor și Sergiu Valerenstein, 
precum și o notă a redacției în care se arată că, 
într-adevăr, aceștia au fost scoși de sub urmă
rirea penală pornită împotriva lor.

Victor Valerenstein ne reproșează că în aceasta 
notă am folosit o formulă juridică, formulă care 
nu-i suficient de limpede pentru toți cititorii, și 
ne cere să scriem negru pe alb că «a fi scos de 
sub urmărire penală» — nevinovăție 4- afirma
ție nereală din partea lui Constantin Talapan.

P.N. așteaptă un sfat

Am primit o scrisoare dm partea unui prieten 
din comuna Pechea, județul Galați, în care mă 
roagă pe mine, Drăguț Dumitru, Bd. Construc
torilor 31, sc. A, ap. 1, București, să mă adresez 
dumneavoastră spre a-l îndruma cum să pro
cedeze mai bine spre a ieși dintr-un impas. Rog 
a i se răspunde sub inițialele P.N., Pechea, Galați.

...S-au căsătorit în 1968, lipsîndu-le afecțiunea 
necesară, mai mult la îndeTnnul părinților. La 
începutul căsătoriei, cîteva luni, au locuit la părin
ții soțului, dar soția se simțea foarte prost,

Apoi s-au mutat la părinții soției, unde soțului 
i s-a făcut tot felul de mizerii, atît din partea 
soției, cit și din partea mamei soției, in prezent 
au trei copii — cel mai mare are 6 ani — trăiesc 
în continue certuri, soția nu se îngrijește de copii, 
iar pe soț îl neglijează complet, cerîndu-i insistent 
să părăsească locuința.

Soțul și-a îndrumat și ajutat soția spre o com
portare de adevărata mamă și soție, dar n-a 
ajuns la nici un rezultat.

în această situație — copiii fiind lipsiți de 
dragostea de mamă, el neglijat și îngrijorat de 
viitorul copiilor, ca și de al lui propriu — roagă 
disperat să i se dea un sfat, cel mai potrivit pen
tru o asemenea situație spre a ieși din impas. 
P.S. Am spicuit acestea din scrisoarea originală 
așternuta pe nu mai puțin de 15 pagini...

Fără viză nu pot obține abonament

Sînt Sfera Petru și locuiesc în Reghin, str. Lenln 
55, județul Mureș, și vă rog mult să-mi lămuriți 
următoarea probiemă :

Fiica mea este elevă la Școala comercială post- 
liceală din orașul Tîrgu Mureș. Biroul oficial de 
voiaj Tîrgu Mureș nu vrea să elibereze fiicei mele 
abonament pe C.F.R., pe distanța Tîrgu Mureș- 
Reghin, deoarece pe buletin are viza de flotant 
în Tîrgu Mureș pînă la 1.IV.1974 fiindcă pînă la 
1.XII.1973 a stat la internatul școlii.

Secretariatul școlii mi-a eliberat adeverința 
obișnuita pentru obținerea abonamentului, ca 
dovadă că nu mai este la internat. Cu toate aces
tea B.O.V. Tîrgu Mureș nu vrea să elibereze abo
nament pe C.F.R. din cauza vizei de flotant vala
bilă pînă la 1.IV. 1974.

Am fost atît la miliția municipală să anuleze 
viza de flotant, cit și la Reghin, dacă se poate 
să dea o viză de flotant pentru orașul Reghin, 
pentru ca în felul acesta să se anuleze viza de 
flotant din Tîrgu Mureș. Dar cei în drept mi-au 
spus că viza nu se poate anula, iar cei de la 
Reghin au opinat că nu se poate da viză de flotant 
pentru localitatea de domiciliu.

Dacă am reușit să fiu înțeles, vă rog foarte mult 
lămuriți-i dumneavoastră și pe tovarășii de la 
B.O.V. din Tîrgu Mureș, să-mi elibereze abona
mentul respectiv fiindcă astfel aș plăti numai 
100 lei pe trei luni pentru abonament, iar fără 
abonament 1 194 lei.

Vă mulțumesc foarte mult.

Eu o găsesc vinovată pe mama

Vă scriu in problema celor doi bieți copii de la 
Galați dați la televizor în emisiunea «Viața satului», 
copii alungați de-acasâ de mama lor, chiar dacă 
tatăl, Micu Ștefan, îi maltratează. Numai tatăl 
a fost acuzat, iar de mamă nu se pomenește abso
lut nimic. Eu, și cred că și altele ca mine, o găsesc 
întîi pe mamă vinovată și apoi pe tată.

Am o vîrstă destul de înaintată (55 de ani), mă 
numesc Maria Diaconu (str. Ciucaș nr. 13, Bra
șov), sînt secretară a Uniunii Artiștilor Plastici, 
filiala Brașov, iubesc mult copiii, deși nu am, 
dar îngrijesc cu mult devotament pe mama și 
sora mamei mele, care au vîrste foarte înaintate 
(80 și 85 ani), ceea ce în fond e cam același lucru.

Cum oare o mamă poate să se comporte ca 
femeia respectivă din Galati ? Ce fel de femeie 
este aceea care a ținut în pîntecele său acești 
copii., și acum l-a izgonit departe de ea, departe 
de casă ? Cum îi poate lăsa singuri, pe drumuri 
străine lor, fără bani, fără mîncare. De ce i-a 
alungat cînd putea să i dea la un cămin? Dacă 
nu a reușit, de ce nu a apelat la oamenii cu care 
muncește, la Consiliul popular al orașului, la 
procuratură, la comisia de femei, de ce? De ce? 
De ce? Nici un argument nu o poate scuza în fața 
noastră, a opiniei publice, și nici pe el, căruia 
nici nu-î pot găsi un calificativ!

Am căutat de la munte la mare, 
din Moldova în Banat

Mă numesc Ulici Roma și locuiesc în cartierul 
8 Martie bl. nr. 43(17 din Petrila, județul Hune
doara. Aș vrea să le amintiți celor de la fabrica 
de mobilă de bucătărie tip «Pipera» să nu mai 
uite să pună butoane sau minere pentru sertare, 
de rezervă, prețul fiind inclus în costul mobilei. 
Negâsindu-se în comerț, rămînem de multe ori 
cu mobila mutilată din cauza unui mic amănunt. 
Am căutat în vară, de la munte la mare, din 
Moldova în Banat, și continui să mai caut la 
cunoștințe.

Aceeași recomandare o fac celor care fabrică 
pantofi în culori pretențioase sau combinații de 
culori. De ce nu fac și poșete cu aceleași motive 
colonstice ?

Aș mai dori ca scrisoarea să fie citită și de 
vecinii mei din bloc pe care nu-i interesează, 
se pare, economia de energie electrică, poate 
pentru că întreprinderea contribuie la plata 
iluminatului pentru cei ce lucrează în minerit. 
Și trebuie să spun că la unii locatari lumina arde 
toată noaptea, deranjînd somnul copiilor.

Oare acești oameni nu au conștiință?

Ne adresăm dumneavoastră, scriu tovarășii de la 
întreprinderea comercială de stat «București», 

cu speranța că apelul publicat va avea ecou în 
conștiința unor oameni care nu-și respectă obli
gațiile față de stat, aducînd prejudicii mari avu
tului obștesc. Din foarte multele cazuri, voi cîtd 
doar unul ca exemplu: tovarășul Banea Ernest cu 
domiciliul declarat în strada Andrei Șaguna nr. 112 
sectorul 8, încheie un contract ai întreprinderea 
noastră în anul 1968, uitînd sâ-l achite complet 
și la care mai are și astăzi de dat 1 041 lei (plus 
penalizările legale). Căutat la adresa indicată am 
fost trimiși de mama sa în strada Fetești nr. 4, 
dar nici aici nu este găsit.

Apelînd la sprijinul miliției (circumscripțiile 18 
și 19) din nou sîntem trimiși de la o adresă la alta. 
Totuși tovarășul Banea Ernest a aflat și a bine
voit să ia legătura telefonic cu noi (chiar de 
multe ori), făcînd ori promisiuni, ori declarații 
ca: «nu plătesc, să văd dacă o să-mi luați capul», 
mai mult decît asta, miliția ne face cunoscut că 
tovarășul este colaborator cultural la «Casa de 
cultură sectorul 7». B.E. nu este încadrat, sau nu 
vrea să spună unde este încadrat.

De unde să recuperăm suma? Pe cine vrea să 
înșele ?

Și ca B.E. sînt și alte cazuri. Vă întrebăm pe 
dumneavoastră ce putem face noi cu acești oameni 
certați cu legea, la care trebuie să apelăm cu 
miliția? Oare ei nu au conștiință?

De ce acești oameni uită că trăiesc într-un stat 
social iști fapt cote implică nu numai drepturi, ci 
și îndatoriri ?

Șef serviciu rate. 
Viorica Dinu

Vă anunțăm, stimați cititori, că revista «FLACĂRA», redactorii și colaboratorii ei nu iau în considerație scri
sorile anonime. Pentru a face față tuturor solicitărilor și pentru a da curs unui număr cît mai mare de scrisori, vă



viața cărților

Nu am primit nici un răspuns ia 
contestația noastră

încă din 1967 la fabrica de hîrtie din cadrul 
Combinatului de celuloză și hîrtie Brăila s-a în
cercat modificarea rețetei de preparare a cleiului 
Bewoid, prin înlocuirea parțială a colofoniului cu 
parafină. Avînd în vedere atît efectul economic, cît 
și reducerea cotelor de colofoniu din import, în 
planul tematic de inovații pe anul 1972 al unității 
este prinsă ca temă de inovație «îmbunătățirea 
rețetei de preparare a cleiului Bewoid cu adaos de 
parafină pînă la 40-45%».

Pe 10.11.1972 înregistrez, pe numele meu, 
inginer Gh. Enache Poiana Țapului, strada 
Florilor nr. 14, și al inginerului Gh. Voicu o pro
punere de inovație privind tema mai sus mențio
nată, la nr. 4 983 — dosar nr. 5.

După experimentarea din octombrie-noiembrie 
1972, sfatul tehnic avizează favorabil propunerea 
noastră, iar la 1.XII.1972 începem anul experi
mental. Față de rezultatele obținute, conducerea 
unității caracterizează propunerea noastră ca 
«raționalizare», indicînd totodată un mod de 
calcul special. Avînd în vedere reglementările 
privind invențiile, inovațiile și raționalizările, în 
termen legal, la 7. VI. 1973, cu nr. 27 384, am 
depus o contestație privind atît modul de calcul, cît 
și caracterizarea propunerii noastre. Deși au 
trecut atîtea luni, nu am primit nici un răspuns la 
contestația noastră, sistîndu-se și plata ratei a 
doua, care trebuia efectuată în iunie 1973. 
Dosarul se găsește la responsabila cu inovațiile din 
Centrala industrială a celulozei și hîrtiei din 
Brăila. La terminarea anului experimental unita
tea a înregistrat ca urmare a propunerii noastre o 
economie de aproape 4 000 000 lei. Aceasta pro
punere nu este aplicată în nici o alta unitate din 
sector.

Dorința mea este să primesc un răspuns de la 
cei în drept.

Un fel de cîntec de jale

Sînt din Pitești, stau pe bd. Republicii nr. 36. 
Numele meu e Roland Anceanu. Duminică. 
13 ianuarie; am intrat în sala de expoziții Dalles — 
București. In sală — «Capodopere ale artei mexi
cane». Interesul excepțional stîrnit de această 
manifestare cultural-artistică se măsoară după 
asaltul casei de bilete și numărul de persoane 
intrate pe unitate de timp pe ușa grea, de metal 
și sticlă, a lăcașului de artă.

Oricît însă ai fi de transportat de exponatele 
prezentînd civilizațiile Americii Centrale, oricît 
te-ar subjuga civilizația TEOTIHUACAN sau 
MATA, fondul «muzical» rămîne același: un fel 
de cîntec de jale, de la rugăciune la implorare, de 
la voce autoritară la urlet, de la plîns la amenin
țare: «Vă rugăm închideți ușa, închideți ușa, ușa, 
vă rugăm! Ușa pentru Dumnezeu! Ușa! Ușa!

Afară sînt— 39, casa de bilete, controlul bilete
lor, garderoba sînt toate aproape de ușa greu, 
care după fiecare om intrat rămîne deschisă 
din lipsă unui elementar dispozitiv de închidere 
cu arc, ulei sau altceva, așa cum ar fi cazul cînd e 
vorba de o sală prestigioasă ca Dalles. Am aflat 
că personalul sălii cere de 10 ani acest lucru, care 
ar trebui făcut atît pentru a dispensa pe iubitorul 
de frumos de acea intervenție vocală repetată de 
zeci de ori, cît și pentru sănătatea celor care stau 
la intrarea acestui lăcaș de cultură de marți pînă 
duminică, de la 11 la 19.

Sînt convinsă că și cazul meu va fi 
rezolvat

Md numesc Cazan Maria-Eva, domiciliez în 
Petroșani str. Constructorul, bloc. D/7 și sînt mamă 
a doi copii minori. Sînt absolventă a Școlii tehnice 
miniere de personal tehnic din localitate, promoția 
1964, avînd diploma de absolvire nr. 17.067.

Am lucrat pînă la data de 01.04.1973 ca tehni
cian principal la Exploatarea minieră Dîlja din 
cadrul Centralei cărbunelui Petroșani, dată la 
care prin decizia nr. 4309/30.111.1973 sînt în
științată că în urma reorganizării sînt declarată 
muncitoare necalificată, îndrumată spre recali
ficare.

intrucît am considerat aceasta ca o mare eroare 
am sesizat conducerea centralei (sesizarea m. 
21619/22.08.73) cerînd să fiu repusă în drep
turile ce mi le dă pregătirea mea profesională, dar 
nici pînă în prezent cazul nu a fost rezolvat.

Cu sprijinul Comitetului județean 
Hunedoara al P.C.R. Comitetul 

Municipal Petroșani al P.C.R. ne răspunde

Din cercetările efectuate de tovarășul Feier 
Gheorghe, secretar al Comitetului municipal de 
partid Petroșani, s-au desprins următoarele:

Petenta este absolventă a Liceului industrial 
minier Petroșani promoția 1964, lucrînd ca tehni
ciană în cadrul E.M. Dîlja pînă în 30.IV.1973.

Prin aplicarea Decretului 162/1973, începînd 
cu data de 1.IV.1973, petenta a fost trecută pe un 
post de muncitoare, deoarece postul pe care-l 
ocupase nu mai era prevăzut.

Conducerea E.M.DÎIja^analizînd situația tova
rășei Cazan Maria-Eva, a găsit posibilitatea să fie 
încadrată pe un post de tehniciană cu indicii și 
salarizarea respectivă.

Nu are alte nemulțumiri.

prim-secretar 
Clement Negrut

Nu am pronunțat niciodată cuvîntul tată

Soțul mamei mele a murit în 1946, din cauza 
unor răni de război, lăsînd în urma sa o fetiță și o 
inimă îndurerata. După 5 ani mama a sperat că 
își va reface viața și, după o legătură cu un bărbat, 
a dat naștere unui băiat, adică celui care vă scrie 
acum. Neavînd acte legale, bărbatul a profitat 
de acest lucru și a plecat într-un oraș necunoscut, 

!ăsînd în urmă o femeie lipsita de orice bucurie a 
vieții, o mamă preocupată doar de creșterea 
noastră. Mama a ascuns aceasta poveste pînă 
acum cîțiva ani, dar eu am aflat totul.

Nu am pronunțat niciodată cuvîntul tata și nu 
l-am văzut niciodată. Mă întreb cum de mai există 
și acum astfel de oameni, in luna noiembrie l-am 
rugat printr-o scrisoare să mă ajute să-mi termin 
și eu în bune condiții studiile, dar nu mi-a răspuns. 
El se numește Virgil Roșianu și locuiește în Techir- 
ghiol, strada Gh. Asachi nr. 1, județul Constanța. 
Poate citind aceste rînduri își va reaminti că a 
greșit cîndva.

Eu sînt originar din Motru, județul Gorj, mă 
numesc Ion Murgea. Condițiile create de partidul 
și statul nostru mi-au dat posibilitatea să urmez o 
școală profesională, am terminat liceul seral, iar 
acum sînt student al Institutului Politehnic Bucu
rești si stau la Complexul studențesc Regie, bl. G 
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Aș vrea să știu dacă în condițiile arătate mm 
sus, pot înainta acest caz unui tribunal, pentru că 
făcînd apel la omenie nu am primit răspuns.

Din partea Direcției Sanitare a 
județului Alba

Referitor la articolul dumneavoastră «Un caz 
de urgență — Spitalul din Cîmpeni», apărut în 
nr. 3/1974, vă rugăm să primiți din partea noastră 
odată cu mulțumirile pentru sprijinul pe care ni 
l-ați acordat cu această ocazie, relatarea în legă
tură cu măsurile luate.

Referitor la baza materială (clădirile) a spitalu
lui și policlinicii Cîmpeni, pentru policlinică 
(clădire particulară) operațiunea de patrimoniu 
este în curs de rezolvare. Pînă în momentul 
rezolvării definitive, Direcția sanitară județeană 
va întocmi proiectul de R.K. și de modernizare a 
acestui local, astfel încît în anul 1975 să se rezolve 
problema în mod corespunzător.

Localul spitalului actual, de asemenea, nu este 
proprietatea noastră, este o clădire la care nu 
s-au putut face investiții, în schimb, orașul Cîm
peni pentru anul 1976 a fost prins în preve
derile planului Consiliului județean la investiții 
centralizate pentru construirea unui nou spital.

— Dotarea cu autosanitare este, așa cum ați 
constatat și dumneavoastră, sub nivel optim, în 
raport de dotările centrale, serviciul de salvare al 
spitalului Cîmpeni va sta în atenția noastră 
prioritară, deocamdată din redistribuirea mij
loacelor de transport din județ s-a dotat această 
zonă cu încă 2 autoturisme de teren.

— Greutățile privind aprovizionarea cu oxigen 
a unității au fost înlăturate.

Referitor la transportul unor urgențe mari 
spre spitalul județean sau la Cluj^această etapizare 
a prestanței medicale este obligatorie și stabilită 
de Ministerul Sănătății; ceea ce depășește posibili
tatea unui spital de categoria III (tip Cîmpeni) se 
dirijează spre marile spitale.

— Referitor la lipsa unei secții de chirurgie, 
centrul de chirurgie al zonei Munților Apuseni 
este stabilit în raport cu baza materială pe care o 
avem la spitalul Abrud, actualele localuri neper- 
mițînd o nouă secție, numai odată cu construirea 
unui nou spital general în orașul Cîmpeni se va 
putea crea. Pentru policlinică, am luat măsuri de 
dirijare a unui medic chirurg de la spitalul Abrud.

— Pentru umanizarea climatului la secția de 
pediatrie în acest an se vor compartimenta 
saloanele.

— Problema cadrelor medii se va rezolva in 
luna iulie anul 1974 fiind anul unei promoții 
crescute de cadre med a recrutate din această 
zonă în 1972 tocmai pentru stabilizarea cadrelor 
în această zonă.

— Direcția sanitară a județului Alba a luat 
legătura cu Centrul Universitar Cluj, forul metodo
logic universitar la care sîntem arondați pentru a 
intensifica sprijinul acordat spitalului Cîmpeni în 
probleme de obstetrică-ginecologie.

Colectivul Direcției sanitare a analizat din nou 
situația Spitalului Cîmpeni la apariția articolului 
dumneavoastră și va depune toate eforturile 
necesare pentru îmbunătățirea asistenței medicale 
în aceasta zonă, mulțumindu-vă din nou pentru 
acest articol care ne-a fost de un real folos.

directorul direcției sanitare
doctor Liviu Vulcu

director adjunct economic
Popa loan

ieșirea din labirint

Cărțile lui Dumitru Popescu au fost pri
mite cu multă deferență în opinia literară, de 
la cele două jurnale de călătorii pînă la Un 
om în agora și Ieșirea din labirint, recenzate 
sub semnături prestigioase, unanime în 
observarea calităților autorului. Indiscutabil, 
avem de-a face cu un poet și un eseist de 
mare vitalitate intelectuală, un om de ac
țiune, care gîndește profund și viguros, 
exprimîndu-se în termeni mai puțin sofisti
cați, dar plini de patos și de convingere. El 
continuă o serie de bărbați iluștri, chemați la 
rosturile faptei, sustrași în fond meditației 
prelungite și tihnei de cabinet, dar cu atît 
mai însetați de poezie și de cerul îndepărtat 
al ideii. La urma-urmei, dichotomia dintre 
contemplație și acțiune este foarte nouă, și 
pare să fi îmbătrînit totuși de ajuns, ca să 
moară ușor. Cei vechi nu o cunoșteau, iar în 
secolul nostru Malraux a imaginat un luptă
tor revoluționar ce trebuia să unească 
«aptitudinea pentru acțiune, cultura și luci
ditatea». Idealul promovat de Dumitru 
Popescu este unul eroic, și sub semnul său 
putem înțelege mai bine eseistica masivă a 
acestui autor.

Formulările convingătoare se află peste 
tot. La un moment dat găsim chiar propo
ziția emblematică: «...eroismul este mai 
presus de orice valoare». Nimic nu stîrnește 
mai mult mînia și disprețul lui Dumitru 
Popescu decît slăbiciunea omului, malforma- 
țiunile morale și abaterea de la scop. In 
Ieșirea din labirint, poetul a lăsat locul refor
matorului, revoluționarului care crede că 
omul poate și mai ales trebuie să se schimbe. 
Am putea spune cu o formulă, preferată de 
cărturarii medievali, că Dumitru Popescu 
este atletul unei credințe în destinul eroic al 
omului. Scopul întregii acțiuni este formulat 
ca atare: «...țelul suprem al umanității e 
tocmai fortificarea spiritului pentru debara
sarea de slăbiciuni». Elementul de rezistență 
față de apariția omului nou, cel care împie
dică ieșirea din labirint, se găsește în sufletul 
nostru, iar mijlocul de eradicare a răului se 
află în educația revoluționară. în marile 
bătălii de clasă și apoi în munca de construc
ție a societății socialiste se nasc și se consoli
dează calitățile umane ale comunistului. 
Sînt trăsături ale eroului, cum spune însuși 
autorul: «Cum va trebui să fie în comunism 
un om, pentru a fi considerat erou — indi
ferent de poziția sa socială? Dacă mi s-ar 
pune o astfel de întrebare aș răspunde 
astfel:

în primul rînd, cred că trebuie să fie un 
vizionar. Un militant înflăcărat, devorat 
de jarul marilor idealuri umane, în numele 
cărora să accepte orice misiune, sub deviza 
căruia să strîngă steagurile.

în al doilea rînd un ctitor, un om dominat 
de patima construcției, un arhitect inspirat, 
realist și dinamic, în stare să inspire și pe 
alții, pentru a înălța cărămidă cu cărămidă, 
noul edificiu social.

în al treilea rînd, un fiu adevărat al poporu
lui, în stare să înțeleagă glasul mulțimilor și 
să vorbească pe limba lor, să fie întotdeauna 
și necondiționat de partea celor mulți care 
reprezintă adevărul și dreptatea. Pentru a fi 
idolul mulțimilor, eroul trebuie să fie robul 
lor. (...)

în al patrulea rînd, erou este acela care se 
consideră o slugă a prezentului și a viitoru
lui. Înțelegînd istoria, eroul simte răspun
dere nu numai pentru cei de azi, ci și pentru 
cei de mîine. Și cu tot atîta necesitate și 
adevăr, invers: nu numai pentru cei de 
mîine, ci și pentru cei de azi.

în sfîrșit, un erou e un om mai presus de 
orgoliul omenesc. Gata să ducă povara 
numai atît cît puterile îi permit să o poarte, 
fără riscul de a o scăpa în noroi».

Ne-am permis un lung citat, pentru a 
convinge în legătură cu trăsăturile stilistice 
ale eseisticii lui Dumitru Popescu. Propoziția 
tranșantă folosește cu precădere cuvinte 
din registrul hiperbolic. Mare, măreț, cos
mic, sublim, genial, demiurgic, revin adesea 
în Ieșirea din labirint. încă mai semnificative 
sînt verbele ce sugerează acțiunea energică: 
«Matricea civilizației a fost și rămîne cultura 
Ea se împlintă (s.n.) direct, fără nici un inter
mediu, în tainițele cele mai intime ale spiri
tului». Ambele oarticularități definesc meso- 

jui cărții. Fiindcă Dumitru Popescu scrie cel 
mai puțin din plăcerea comunicării. El pro
pune un ideal, o formulă de viață neobiș
nuită, pentru realizarea căreia se cere 
efort și încordare a voinței, dar în același timp 
transcrie urgența împlinirii lui, imposibilita
tea de a amîna conversiunea. Autorul nu se 
adresează intelectualului hamietian și sin
guratic, ci maselor capabile de trăire orga
nizată și de mobilizare a energiei. Omul de 
cultură este luat în considerare numai din 
unghiul devotamentului său față de cauza 
poporului, iar nu ca un eu difuz și incert. 
Autorul presupune un efect politic, iar 
eseurile devin exhortație, un apel pentru 
concentrarea tuturor eforturilor omului 
asupra sarcinilor iminente, dintre care evi
dențiază îndeosebi realizarea omului nou, 
a tipului de erou comunist.

Este de la sine înțeles că un asemenea re
gistru expresiv favorizează polemica, 
în sensul cel mai deplin, culminînd prin 
pamfletul vitriolant. Toți marii teoreticieni 
socialiști au fost dealtfel supuși necesității 
de a dărîma acei idola mentis care au guver
nat viața intelectuală a orînduirilor prece
dente. Cu atît mai mult, după cucerirea 
puterii, cînd accentul cade pe munca de 
educație, este nevoie de smulgerea răului 
din conștiințe. Lașitatea, egoismul, bovaris
mul intelectual, apatia, fanatismul sînt trata
te necruțător, cu o energie polemică excep
țională. Dumitru Popescu are capacitatea cu 
totul remarcabilă de a închide răul într-o 
formulă memorabilă și a-l izola ca pe un 
morb periculos: «Fanaticul are puterea de 
dezlănțuire a furtunii și incoruptibilitatea 
martirilor. O singură, dar ireparabilă invali
ditate, îi anihilează toate calitățile sau chiar 
le transformă în opusul lor. Crede că ideea 
care-l domină, căreia i s-a dăruit total, este 
absolută. (...) Fanatismul nu este o scleroză a 
spiritului, ci, dimpotrivă, o exacerbare a 
vitalității acestuiaîntr-un perimetru restrîns, 
sufocant».'Adesea, observația permite diso
cieri pline de subtilitate, cum sînt cele refe
ritoare la valoarea devotamentului și la 
tendința de a-l capitaliza, sau la gama nepo
tismului și a privilegiilor de tot felul. în 
general, Ieșirea din labirint foiește de tipuri 
schițate în fugă, din cîteva trăsături, portrete 
generice, «fiziologii», cum le-am spune cu 
un termen literar, personaje virtuale, din- 
tr-un roman care urmează să fie scris. 
Dumitru Popescu este un prozator ce se 
ignoră, înzestrat cu forță de caracterizare și 
plăcere de a contempla fauna umană.

Există în Ieșirea din labirint o notă gravă, 
un acord prelung de violoncel, izvorît din 
poezia singurătății noastre cosmice și a 
marilor întrebări cu privire la finalitatea 
vieții. A-ți pune asemenea întrebări este o 
probă de curaj și de demnitate spirituală, de 
care nici mințile cele mai alese nu sînt de 
multe ori în stare, și ele presupun vocația 
adîncă a umanului: «Nimic nu poate înlocui 
clipa cînd omul se regăsește singur, față în 
față cu tăcerea mării poleită de lună, cu 
sfîșietoarea singurătate a apelor, cu vaierul 
imperceptibil degajat de natura primară care 
nu s-a putut ridica la conștiința de sine. 
Drumul portocaliu, desenat pe creasta valu
rilor de farul lunii, te lasă să vezi pînă de
parte și să ghicești și mai departe necunoscu
tul. Totul ți se pare chinuitor de familiar 
pentru că, așa cum reușești săînțelegi, într-un 
tîrziu, pe acest drum ai venit tu însuți și pe 
acest drum te vei întoarce». Ce se întîmplă 
după?, repetă autorul întrebarea «ca o 
jerbă de artificii». Natura dă autorului 
sentimentul liniștitor al veșniciei: «Numai 
natura — cu calmul ei imperturbabil, su
perior fără a fi conștient — ne poate vindeca 
de anxietatea dispariției. Spiritul ei matern 
ne-a încălzit la naștere, ne pregătește și ne 
arată, cu o superioară duioșie, culcușul în 
care ne vom așeza, obosiți de periplul 
vieții». Dar gîndul inexorabilei dispariții nu 
îndeamnă la abandon, ci dimpotrivă, la 
responsabilitate. Omul este cu atît mai 
angajat față de umanitate, cu cît își depă
șește trufia de nemuritor și leapădă falsele 
consolări ale gloriei.

Aurel-Dragoș MUNTEANU



sub semnul întrebării

eugen barbu:
românia mi se pare 
un teritoriu sacru, 
o patrie spirituală 
fără egal

Vă invit așadar, nu îndeajuns de 
prețuite coleg, dar mai mereu prezent 
în memoria noastră, scriitor și vrăjmaș. 
Eugen Barbu, la o partidă de simplu 
băieți, deși nici eu la X de ani ai mei 
nu mai sint băiat, necum dumnea
voastră Io cei 50, pe care vrînd- 
nevrînd, cu toate derogările, cu toate 
gesturile de respingere și cu buzele 
strînse (așa cum vă consacră portretul 
pe care vă place să-i dați tiparului), 
îi împliniți zilele acestea.

— Prima întrebare: de ce ați venit 
pe lume, Eugen Barbu?

— Ca să scriu, ca să mă bat, ca să fac 
dreptate acolo unde se poate.

— 0 coincidență, care ține mai mult 
de fatalitate decît de calendar, mă 
face să public primul dialog dintr-o 
serie nouă la care aspir, avîndu-l ca 
partener, ca și întîia oară, la primul 
meu interviu, pe Eugen Barbu. Au 
trecut șase ani de atunci. Nu ar fi 
exclus să mai treacă șase, și vă atrag 

* atenția că nu ar fi exclus să mai 
treacă și cîteva secole.

Cu aceste gînduri, continui partida 
de simplu băieți, iar dacă s-ar număra 
și mașina dumneavoastră de scris la 
care îmi răspundeți în singurătate, 
partida de dublu mixt.

Cum ar fi fost lumea fără dumnea
voastră, Eugen Barbu?

— Cum ar fi fost lumea fără mine?... 
Știu eu?... Oricum, mai tristă sau mai fără 
culoare. M-am silit din răsputeri să am 
humor, chiar atunci cînd eram foarte în
durerat. Am scris cărți care povesteau 
tragedii dar ele erau sfîrșite cu un condei 
care zîmbea. Nu există stare de veselie 
absolută sau stare limită de melancolie. 
Dacă nu știi asta, te cureți.

— Trebuie să încep să vă fac măr
turisiri. Desigur, nu voi începe să-mi 
scriu memoriile cu unghia pe parbrizul 
mașinii dumneavoastră, dar voi re
cunoaște, ca o fiară sentimentală, că 
acum 8-9 ani, Io cenaclul pe care îl 
conduceați și în revista pe care o 
cîrmuiați, s-au afirmat scriitori ade- 
vărați, unii mari, alții crescători, alții 
micșorați de — ceea ce aș îndrăzni să 
numesc — sfintul dumneavoastră ca
priciu.

Cînd citea Ion Gheorghe parcă vă 
puneați, acolo în prezidiu unde șe- 
deați, broboada de horă și ne făceați, 
mie și lui Ion Alexandru, un leneș semn 
al crucii, că adică s-o terminat cu 
noi, că Ion Gheorghe e cel mai mare.

Cînd citea Ion Alexandru, ne ba
teați pe cap cu privirea dumneavoastră 
de o parșivă și îngustă strălucire și 
parcă ne îndemnați să facem cu rindul 
de gardă la statuia pe care atunci o 
ridicați poetului care citea.

Cînd tărăgăna Sorescu de-ole lui și 
crăpăm toți de rîs, dumneavoastră 
triumfați peste ceata noastră stacojie 
de invidie și așteptați lunea următoare 
să-i stirniți pe ceilalți împotriva mea, 
poet și eu. după cum spuneați printre 
dinți.

Ei bine, stimate (deși de stimă ați 
cam dus lipsă), ei bine, iubite tovarășe 
Eugen Barbu, de ce ați fost Cronos? 
De ce ați vrut să vă mincați copiii? 
De ce ne-ați stîrnit împotriva dum
neavoastră ?

Ce mecanism s-a dereglat și cum 
s-a strîmbat bara de direcție de ați 
ajuns dumneavoastră care-ați apărat 
înaltul mesaj inițial al lui Marin So
rescu, de exemplu, să fiți principalul 
lui adversar azi?

Nici nu mai deschid vorbo despre 
lupta cu cel de față, un fel de luptă 
cu îngerul în care, bineînțeles, fiecare 
pe rînd consideră că el este îngerul. 

— Nu sînt nici capricios și nici nu mi-am 
mîncat copiii, precum Cronos. Am ținut și 
la Ion Gheorghe, și la Ion Alexandru și la 
Marin Sorescu, cum am ținut și la dumneata, 
dar am fost un tată pretențios. Poetul român 
vrea să fie numai lăudat, dar poezia nu este 
un drept cîștigat, ci un teritoriu pe care 
trebuie să-l cucerești, zi de zi. îmi spui că 
sînt principalul adversar de astăzi al lui 
Marin Sorescu. Nu este adevărat! Ce am eu 
de împărțit cu Marin Sorescu?... Dar mie 
nu-mi place cînd succesul duce la prostitu
ție! Pe Marin Sorescu îl omoară inteligența 
și aplauzele. El vrea să fie considerat tot 
timpul «deștept». Dar marii poeți nu sînt 
strălimpezi, nu vezi în ei ca într-o apă de 
izvor. Ei sînt mai butucănoși. Nu știu dacă 
ai văzut niște statui ale lui Michel Angelo, 
mi se pare la Florența, nedesăvîrșite, lăsate 
din daltă de către sculptor... Așa sînt marii 
poeți ca acele, poate cele mai turburătoare 
statui ale lui Michel Angelo, pline de sugestii 
în neterminarea lor. Marin Sorescu a deve
nit un rimator (dacă mai rimează), un fel 
de Cilibi Moise al secolului XX. dar poetul 
mare are mesaj. El e un cocon care sapă 
în galeriile de mătase ale gindirii, el luptă 
cu inerția, cu deja spusul, caută drumuri 
noi, nu joacă geamparaleie pe hîrtie. îl vezi 
dumneata pe Blaga sau pe Bacovia, amuzîn- 
du-se numai ca să distreze fetele de la Fi
lologie?... în ce te privește am fost mai aspru 
cu dumneata pentru că erai și foarte tînăr, 
poate cel mai tînăr dintre cei citați și aveai 
și această insolență pe care ai păstrat-o, și 
care-ți stă bine, dar pe care eu voiam să 
ți-o temperez. Din fericire pentru dum
neata și pentru mine. Istoria unei secunde 
te-a plasat dincolo de Marin Sorescu, în 
primul pluton al celor mai interesanți poeți 
din ziua de astăzi. Să sperăm, deși te știu 
ambițios, că n-ai să te dulci pe acești lauri 
și că ai să continui cinstita întrecere cu 
ion Gheorghe și Ion Alexandru. Ceea ce 
v-aș recomanda eu este să vă stimați ca 
poeți mai întîi, și dacă puteți să vă iubiți 
ca indivizi.

— Nu v-am spus niciodată ce cred 
despre dumneavoastră ca prozator. Vă 
spun acum, cînd v-a pedepsit Dum
nezeu să împliniți X de ani, înaintea 
multora dintre adversarii dumneavoas
tră literari: vă prețuiesc foarte mult și 
vă consider un mare scriitor.

Care-i crezul dumneavoastră literar?
— Nici nu știu ce e acela un crez literar. 

Probabil un canon autoimpus. Scriu de la 
14 ani aproape în fiecare zi; nu e ușor! 
Fiecare dimineață, la masa de scris înseamnă 
un efort. Dar din moment ce te-ai obișnuit, 
pe urmă totul devine lesnicios. Scriu foarte 
mult și public relativ puțin. Arunc mult. 
Am publicat și cărți mai slabe, conștient 
fiind de asta, dar faptul în sine îmi permitea 
să nu mă grăbesc cînd scriam cele cîteva 
cărți la care țin foarte mult. Trebuie să știi 
să te aperi de tentații, chiar făcînd concesii. 
Trebuie să te obișnuiești cu ideea că într-o 
viață, dacă ai reușit să scrii măcar o carte 
bună, este suficient. îți amintesc că opera 
celui mai mare prozator român din toate 
timpurile: Mateiu Caragiale, dacă ar fi să 
raportăm la numărul de pagini, are un volum 
foarte restrîns. Operele mari nu se fac în 
serie; ele trebuiesc gîndite ani îndelungi, 
redactarea propriu-zisă fiind lucrul cel mai 
lesnicios.

— Cum ați vedea viața literară ?
— Cum aș vedea viața literară?... Știu ei 

ce să spun?... Ca victima cea mai încercat 
a acestei așa-zise vieți literare, nu aș vre 
s-o fac pe martirul. Cînd mi-am ales aces 
mod de a exista, literar vorbind, am știu 
ce mă așteaptă. Așa că nu mă pot plîng 
de tratamentul la care am fost supus. Dai 
oricum, aspiram la mai mult respect, pre 
fesional vorbind. Vin astăzi niște tineri d 
douăzeci de ani, care au acasă în bibliotec 
numai niște dicționare și niște encidoped 
și ne dau nouă lecții. Dicționarele și enciclc 
pediile sînt foarte bune științific vorbinc 
dar literatura nu se-nvață în felul ăst: 
Trebuiesc ani de zile de lecturi, trebui 
gust, trebuie talent. E nevoie și de u 
îndrumător. A nega totul cu un aer de st 
perioritate si suficientă mi se oare cel m; 
lesnicios lucru. E unul care cred că vine d 
la o școală de corecție a literelor. Ăsta a 
omorî-o și pe maică-sa dacă ar putea, num: 
să arate cît e de deștept. Pe mine mă amuz; 
dar ar trebui să-l ia cineva de urechi, să 
dea la școală, domnule! Și pe urmă să 
lase să scrie la gazetă. Viața literară poate 
amuzantă, desigur, dar nu o putem lăs 
pe mîinile oricui. Tragem cu toții cu praști 
și ne spargem geamurile, reciproc. Și ce 
cu asta?... Facem în felul acesta o literatur 
mare?

— Și-acum, ca între noi dușmani 
care sînt cei mai importanți scriito, 
ai momentului?Să știți că nu merge c 
fofilări, cu subterfugii, ne cunoaște/ 
prea bine pentru a ne ascunde dup 
deget, chiar dacă degetul i-ar aparțini 
să zicem, unui critic cu o mină lipsit 
de arătător.

— Uite chiar că n-am să-ți răspund i 
întrebarea asta. Cred că mai importante a 
fi operele mari, dar ele sînt atît de puțin 
și enumerarea lor ar enerva pe mulți car 
se visează și ei intrați în clasament.

— V-am rezervat un capitol specii 
pentru părerea despre Marin Predi 

Vă propun să faceți dumneavoastr 
întîiul pas spre obiectivare, pas cai 
ar putea însemna enorm pentru însen 
narea atmosferei literare, pentru sol 
darizarea treptată a tuturor forțele 
literare actuale în jurul cauzelor bun 
ale timpului.

— De ce-mi vorbești mie despre întîii 
pas spre obiectivizare? Am făcut destui pa; 
în direcția lui Marin Preda, el n-a făcut ni< 
unul. Nu mai vreau să discut niciodat 
despre Marin Preda.

— Am informații precise că su 
biroul la care lucrați dumneavoastră s 
află un tun cu care tratați de obia 
problemele cinematografiei. Sînteți bu 
să scoateți tunul la o probă, pentru c 
eventual să vedem cum trage?

— Problemele cinematografiei?... Amspu 
multe în privința asta, pe unde am apucai 
Mult conformism, multă incultură, film 
convenționale, ratate inițial numai pentr 
că filmul este considerat un manual d 
morală practică. Vrea cineva să înlocuiasc 
biserica cu cinematograful?... N-are decît 
Dacă e vorba să facem educația patriotic 
a spectatorilor, nu cu discursurile domni 
torilor pe ecran o vom face, pentru c 
aceștia vorbeau cu arma și cu credința loi 
ci cu dimensiunea umană a acelor figuri is 
torice. Emitem în serie filme așa numite 
de producție, ilustrative, cu mașini luci 
toare în prim plan și problemele umane I 
lăsăm în umbră. Nu-mi place optimismul d 
paradă, nu-mi plac sforăielile din texte, ero 
umflați cu pompa de la bicicletă. Cinematc 
grafia face contrapropagandă cînd prezint 
eroi într-o singură dimensiune. Nu zei s 
feți-frumoși trebuiesc arătați pe ecran, pen 
tru că în mijlocul nostru nu se află nici zme 
nici feți-frumoși. Există numai niște oamer 
cu problemele lor, mai mărunte sau m: 
mari, pe care trebuie să le dezbatem cinsti 
chiar pe peliculă.

— Cred că dacă n.-aș fi apărut ei 
dumneavoastră ați fi fost — rol d 
neinvidiat! — cea mai controversat 
figură a epocii literare.

Stimați pe vreunul dintre cei car 
v-au contestat?

Să nu-mi spuneți, o, m-aș îngroz 
că-i priviți laolaltă cu un dispreț m 
diferențiat.



- Faptul că am fost contestat de cineva 
nă face să-i retrag stima mea în materie 
ară. Știi că am polemizat violent și cu 
ineata și cu Fănuș Neagu, dar nu v-am 
:estat niciodată talentul, pentru că el, 
t talent, există în afara oricăror consi 
■nte. Polemica este pentru mine numai 
fuel sportiv și atît. O partidă de box, 
îrșitul căreia adversarii își string mîna.

— Povestifi-ne ca un reporter fre
netic ce ați fost, ce sinteți și ce ați 
putea fi (dacă ați lucra la «Flacăra»), 
cum a fost cind ap împlinit:

a. 10 ani
b. 20 de ani 
c. 30 de ani 
d. 40 de ani 
e. 50 de ani 

și faceți-ne, vă rugăm, un reportaj 
fantezist al ieșirii dumneavoastră la 
pensie, cind nu veți mai fi contestat 
de nimeni, cind vă vor înconjura scin- 
cind în diverse subdialecte, nepoții li
terari, strănepoții cineaști și top cei 
care așteaptă, încă de cind ap intrat 
în cimpul muncii, să ieșiți la pensie. 

- Să știi că n-am nici o amintire decît de 
10 de ani. Atunci am fost mai trist ca 
m. Atunci mi se părea cu adevărat că 
îmbătrînit. Azi, am un suflet de adoles- 
t. Timpul nu m-a alterat. Cît privește 
ortajul ieșirii mele la pensie, el nu va fi 
s niciodată pentru că nu voi ieși la 
sie decît cînd voi fi instalat într-o criptă.

— lată și o întrebare mai puțin 
obișnuită în presa noastră literară: la 
ce lucrați?

- La ce lucrez?... Am terminat două 
narii cinematografice după Bietul loa- 
e și Scrinul negru. Dau zor să termin 
nul volum din Istoria literaturii (de 
cronicari pînă la Eminescu). Pregă- 
: al șaptelea volum din Caietele Prin- 
elui... Cam atît.

— Cînd nu sinteți obosit și cînd aveți 
dumneavoastră chef, de sub condei vă 
ies niște texte de o plasticitate zgu
duitoare.

Vă rog odihniți-vă puțin și descrieți, 
pentru cititorul nostru, cel mai frumos 
loc din lume, văzut de ochii celui care 
semnează îndeobște Eugen Barbu.

— N-o să fac literatură răspunzîndu-ți la 
-ebarea asta, fiindcă literatură nu fac 
:ît cînd e cazul. Dar aș putea să-ți descriu 
mai frumos loc din lume pentru mine... 

se află pe un tăpșan plin de iarbă, în fața 
>r munți severi, cu un obraz de zăpadă 
na. arătînd ca fața lunii, noaptea, plin 
miros de fîn, dominat de strigătele pău- 
ar și de foșnetul sacerdotal a doi stejari 
rîni. Se află pe Zamora, în fața munților 
cegi, și fug acolo, ori de cîte ori vreau 
uit cît de urîți sînt unii oameni.

— De ce ați devenit comunist?
— Am devenit comunist pentru că, pro- 
jil, nu se putea altfel. M-am născut într-o 
hala de săraci. Am văzut foarte multe 
dreptăți. Și asta, într-acolo te duce: în 
dul celor care vor egalitate în fața vieții 
ntru toți.

— Să ne închipuim că partida noas
tră de simplu continuă la bordul unei 
corăbii plecate spre Pol (nu polul de 
care afirmap intr-un pamflet îngrozi
tor, dedicat mie, că vi l-aș fi cerut 
împrumut), ci unul din polii pămintu- 
lui, și că eu, un bătrîn comis voiajor 
din Senegal, doresc să aflu ceva despre 
îndepărtata dumneavoastră țară. Româ
nia.

Ce mi-ap putea spune ?
Dar fiți convingător!

— România mi se pare un teritoriu sacru 
patrie spirituală fără egal și o iubesc nu 

imai pentru că este cel mai frumos tărîm 
: care l-am văzut, dar deține o uluitoare 
imoară de generozitate. Românii sînt buni, 
ta e un lucru tot mai rar în lumea noastră 
intern po rană.

— La mulp ani!
La cip ani?
Și alte asemenea...

— Să știi că nu vreau să trăiesc mult, 
acă cineva mi-ar garanta că voi avea o 
îtrînețe frumoasă, fără căderi, aș accepta 
rice cifră. Nu-mi plac degradările.

Adrian PĂUNESCU

un excepțional 
memorialist: 
constantin beldie

Portretul lui C. Beldie de Sabin Pop (1922)

N-aș putea răspunde la întrebarea:
— Cînd și cum l-ai cunoscut pe Constan

tin Beldie?
«Faimoasa» mea memorie nu mă ajută 

nici de rîndul acesta. Știam, mai acum cinci
zeci de ani, că fusese secretarul de redacție 
la Noua revistă română a profesorului C. Ră- 
dulescu-Motru și că, în continuare, făcea 
mai departe același secretariat la Ideea euro
peană, sub aceeași conducere. Dealtfel, spre 
mirarea tuturor, profesorul nu era un spirit 
dogmatic sau exclusivist, ci lăsa mînă liberă 
colaboratorilor (ca să nu spun subalternilor) 
săi apropiați. Astfel, la Noua revistă română. 
pătrunseseră și poeții noi, ca Adrian Maniu, 
deși criticul revistei, Ion Trivale, ca discipol 
fidel al lui Mihail Dragomirescu, dar și în 
calitate de om cu convingeri ferme, nu făcea 
caz de ei. Cînd m-am împrietenit cu Beldie, 
printre altele mi-a dăruit, știindu-mă colec
ționar, o carte poștală de la Adrian Maniu, 
primită de el în vara anului 1914. Adrian 
scria:

«Dragă Beldie, te rog explică-mi de ce 
de cînd sunt la țară nu am primit decît o 
singură dată revista — și nici atunci cînd 
m-ai anunțat că mă publici nu mi-ai trimis-o. 
Te rog trimite-mi ultimele 3 numere dacă 
nu mai vrei să-mi scrii. Eu mai stau aici 
cîteva săptămîni — fiindcă actualmente nu 
am nici un interes personal acolo. Te sărut 
cu dragoste

A.M. 
Strîmbă din nas Nețler?»

Netzler era numele patronimic al lui 
Ion Trivale. în josul cărții poștale, Adrian se 
distrase, trasînd subțire cu penița un cava
lerist în șarjă, din profil, cu sabia scoasă. 
La coada calului, ridicată, cuvîntul astfel 
ortografiat: A: VÂNTUL!!

Carta poștală era expediată din Osica 
de sus, județul Romanați, într-o zi de 13 
iulie, pe adresa redacției, în Pasagiul Imobi
liara (Calea Victoriei).

Mă salutam cu Beldie, înainte de a ne cu
noaște, eu unul cu oarecare jenă, pentru că, 

fără să știu, cînd, în timpul crizei economice 
mondiale din 1929, după desființarea cursu
lui superior al liceului din Găești, am fost 
«utilizat» la Școala Superioară de Meserii 
de pe strada Polizu, am aflat că-l dislocasem 
pe dînsul, care funcționa ca suplinitor la 
acea catedră fără titular. Beldie a ținut să 
marcheze însă că nu-mi păstra supărare din 
această pricină, ba chiar să-mi mulțumească 
pentru serviciul ce i-l făcusem, obținîndu-i 
eliberarea dintr-o funcție pentru care nu-și 
simțea nici o vocație:

— Vezi dumneata, dragă domnule Ciocu- 
lescu, eu vă admir pe dumneavoastră, bel
ferii, care vă sculați cu noaptea-n cap, ca 
să fiți înainte de ora 8, cînd sună de intrare, 
în cancelarie, ca niște perfecți «ronds de 
cuir». Eu sînt departe de a fi un trîntor, ba 
chiar țin la tăvăleală, cînd e nevoie, și două
sprezece ore de redacție în șir, dar cînd 
nu-i, nu mă leg la cap cînd nu mă doare. 
Mă culc tîrziu și mă scol odihnit, după ce 
mi-am făcut somnul așa cum se cuvine, opt 
ore în șir. Apoi îmi place să întîrzii la toaletă: 
baia-i baie, bărbieritul bărbierit, Friihstuck- 
ul Fruhstiick, pipa-i pipă, și așa mai departe 
cu tabieturile și cu munca, ce-i drept, apoi, 
toată ziua. Dumneata ai tabieturi?

— Mărturisesc cu rușine că n-am.
— Ești tînăr. Ești cu cincisprezece ani 

mai tînăr ca mine. Nu te-ai format încă. 
Mai ai timp. Am auzit că stai la Găești și că 
pentru nefericita de pîine amară pe care o 
mănînci la Școala de Meserii, învățînd pe 
neisprăviții ăia «ba, be, bi, bo, bil», te scoli 
la cinci dimineața ca să apuci trenul de cinci 
și jumătate și să fii la timp în clasă la prima 
oră. Asta nu-i o viață. Te plîng. Dacă ai să 
continui așa, nu te văd bine, că ești cam 
pirpiriu. îți recomand fripturile în sînge, 
cu un păhărel de vin negru vîrtos alături, 
dar păhărelul cu repetiție, m-ai înțeles?

îl lăsam să vorbească. Avea haz. Bonomia 
lui era truculentă, a unui epicureu sau, 
cum se spunea în acele zile dintre cele două 
războaie, cu sau fără criză economică, un 
juisor. Fizicul îl ajuta. Era un bărbat frumos, 
cu capul mare și cu păr bogat, nu înalt, însă 
lat în umeri, îngrijit, cu lavalieră de artist, 
cu un surtuc de atelier, răsfățîndu-se în 
mers legănat și cît se poate de degajat cu 
femeile. Adusese la Ideea europeană pe talen
tata scriitoare tînără, care s-a sinucis după 
ce se afirmase cu ale ei Scrisori bănățene: 
Cora Irineu. La redacție îl vizitau tot felul 
de aspirante la publicitate literară.

Care va să zică, presupusa gheață dintre 
noi se spărsese, pentru că, după cum am 
spus. Beldie nu ținea să rămînă belfer și nu 
se sinchisise de pierderea postului de la 
Școala de Meserii.

Ne-am împrietenit însă mult mai tîrziu, 
la cițiva ani după încetarea celui de al doilea 
război mondial. M-a invitat la el acasă, 
pe strada Jules Michelet, ca să-mi citească 
«ceva». Eram curios să știu ce, pentru că el 
nu scrisese sau, ca să fiu mai exact, nu publi
case decît -două broșurele la viața lui, însă 
ambele memorabile:

Ce vrem, Catehism pentru suflete nehotă- 
rite, în Colecția cărților galbene, 1919, in—16*, 
10 pagini numerotate +6 nenumerotate 
și, în aceeași colecție, fără dată, Glossa spiri
tului cărturăresc, încercare anti-intelectualistă 
in-16°, 27 pagini numerotate +5 nenume
rotate.

Bagajul său literar era ușurel, nu însă 

insignifiant. înaintea tuturor, la noi, îndată 
după întîiul război mondial, cînd încă nu 
încetase peste tot focul. Beldie lansase două 
petarde împotriva a ceea ce numea «spiritul 
cărturăresc», afirmînd prioritatea vieții a- 
supra inteligenței și afișîndu-și disprețul 
față de cărturarii care întorceau vieții, vor
ba vine, spatele. Era așadar precursorul 
ignorat al anti-intelectualismului din țara 
noastră, ca atare rămas total necunoscut, 
în profitul lui Nae Ionescu, prietenul său, 
care avea să captiveze ulterior o parte din 
tineret cu șuierul lui de sirenă. Voi da 
cîteva mostre din rarisimile lui broșuri, 
altfel curățel tipărite.

«Suntem impetuoși, năvalnici. Disprețuim 
pe molatici, pe îndoelnici și pe obosiți».

Ați înțeles că «îndoelnici» sînt scepticii, 
care se îndoiesc.

«O voință mare și puternică și o mare 
speranță».

«Drepturile noastre le cucerim».
«Convingem prin GEST, nu numai prin 

raționament».
«Ne ferim de cărturarii pedanți. Sunt 

totdeauna sterili și totdeauna fățarnici».
«Vrem afirmarea personalității noastre, 

potrivit însușirilor și capacității noastre 
•sufletești. Vrem să ne afirmăm».

(din Ce vrem) 
«„Cartea” — ține loc cărturarului și de 
personalitate».

«Sunt suflete de cărturari, adevărate lo
caluri publice».

«Privește la un cărturar cît e de prompt 
la orice întrebare, — afară de acele pe care 
i le pune direct Viața».

(din Glossa spiritului cărturăresc) 
Lectura pe care mi-a făcut-o în acea după- 

amiază la el acasă, a fost revelatoare. Erau 
pagini de memorii cum nu s-au mai scris 
la noi, de o totală sinceritate, dincolo de 
bine și de rău, cum spunea Nietzsche. Beldie 
își expunea cu totul debutonat, gusturile și 
gesturile pe care le preconizase teoretic în 
broșurelele lui, rămase fără nici un ecou, 
așa cum au pățit totdeauna prorocii în pro
pria lor țară. Mai tîrziu m-a vizitat și pe 
mine acasă, mai acum douăzeci de ani, ca să 
citească, în fața unui cerc restrîns de prie
teni, din mult lăudatele de mine memorii.

După o lectură de un ceas, a unor frag
mente din care nu lipsea bîrfa, Vladimir 
Streinu a exclamat tare, ca să audă și incri
minatul:

— Un Saint-Simon de Tirchilești !...
Beldie a ridicat din umeri:
— Eu nu scriu pentru rigoriști, le sînt 

Streinu.
Am rîs cu toții la acest reușit joc de cu

vinte.
Memoriile lui Constantin Beldie creșteau 

văzînd cu ochii. Scriitorul își regăsise pe 
hîrtie'cuceritoarea vervă orală, într-o fra
zare amplă, învăluitoare, de mare artă. îl 
îndemnam să le publice. îmi răspundea:

— N-a venit momentul. Poate cînd o să 
vină n-am să mai fiu în viață. Mă lasă inima, 
pentru că am fost prea inimos. «Dar am să vă 
las executori testamentari pe Perpessicius, 
pe Vianu și pe dumneata, pentru că aveți 
fiecare cîte un băiat și dacă nu vă vine rîndul 
vouă să mă editați, m-or publica fiii voștri.

A fost internat la Ascar, dacă nu mă înșel, 
unde miocardica lui infecțioasă era bombar
dată zilnic cu antibiotice în mii și milioane 
de unități. Cordul n-a rezistat. într-o dimi
neață S-a sculat «mersi bine», a primit 
vizita soției cu sufertașul cotidian, a schim
bat cîteva cuvinte cu cardiacii din cameră, a 
pus capul pe pernă, a spus:

— Mamă, mamă!
și și-a dat duhul.

Să i-l culegem cît mai curînd din paginile 
de Memorii prin care numele lui va trăi mai 
departe... ca să fie tot mereu «glossat» de 
cărturari!

— Așa se soldează gloria, iubite prietene! 
Țal! vorba lui nenea lancu.



«Luptele de clasă din perioada crizei economice, și mai ales luptele din ianuarie- 
februarie 1933, au constituit un moment de o deosebită importanță în istoria mișcării 
noastre muncitorești, au avut o profundă înrîurire asupra vieții politice și sociale 
din România. Ele au dat o puternică lovitură claselor exploatatoare, au frînat ofen
siva capitalului împotriva drepturilor economice și politice ale oamenilor muncii. 
Desfășurate la scurtă vreme după instaurarea dictaturii fasciste hitleriste în Germa
nia, luptele proletariatului român din 1933 atf avut și o însemnătate internațională, 
înscriindu-se printre primele mari acțiuni ale proletariatului mondial împotriva 
fascismului».

NICOLAE CEAUSESCU

Grivița roșie văzută de pe Podul Grant... 0 lume în lume, neingenuncheat cartier bucureștean, despre care se poate spune Fotografii de I. PREDOȘANU
că a intrat în legendă. Spațiu de lucru pentru oameni dîrji și harnici, comuniști, mindri de istoria de luptă a atelierelor, mindri 
de trecutul și prezentul Griviței roșii. 0 lume in lume, un mit, o legendă de fum și sudoare.

nu făceam altceva 
decît să ne cerem drepturi 
la pîine și la viață

• Datoria lui de om și de comunist: să vadă să 
trăiască toți mai bine • Cred că matale nici nu 
erai născut cînd Mogoș Radu avea carnetul de 
partid în buzunarul de la piept • în loc de salarii, 
ne-au dat gloanțe • Femeile țipau și se tăvăleau 
pe jos... o Am nevoie de sănătate, că o mai scrîn- 
tesc uneori.

în Filantropia, pe strada Turda, la numărul 
153, locuiește pensionarul ceferist Radu 
Mogoș, într-o casă bătrînească cum sînt 
multe primprejur, îngrijită, casă de oameni 
gospodari, vrednici, care mai cresc cite o 
găină, care mai pun o putină cu brînză sau 
chiar un butoiaș cu vin, de-ăla care să fie 
de viață lungă.

îl caut pe Radu Mogoș și nu-l găsesc. E 
pe undeva pe aici, mi se spune, prin vecini. 
Activează. Nu se mai astîmpără, vine com
pletarea, nici la vîrsta lui. Se bagă peste tot, 
zice că e datoria lui, de om și de comunist, 
să vadă să trăiască toți mai bine, că doar 
pentru viața asta a suferit el în tinerețe, la 
Grivița. Nu stă locului o clipă, e ca un 
spiriduș.

— Aș vrea să-l aștept.
— Cum vreți, dar mai bine-ar fi s-o luați 

încet de-a lungul străzii. Sigur dați de el.

*
— Nea Mogoș, încotro?
Mă pune să repet întrebarea. Nu prea 

aude, dar nu-i pare rău. Asta e bătrînețea, 
mă consolează sau se consolează. Iți ia mai
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întîi ochii, urechile și picioarele, și mie 
mi le-a luat, acceptă, mai ales urechile și 
picioarele. Mă conformez. îi explic despre 
ce este vorba, dă din cap și-mi răspunde:

— Sînt de 18 ani în Comitetul de cetățeni. 
Duc muncă de lămurire cu oamenii. Activez.

— Nea Mogoș, cîți ani ai?
— Merg în 77. Șaptezeci și șapte de ani 

de viață și douăzeci și nouă de ani de partid. 
Cred că matale nici nu erai născut cînd 
Mogoș Radu avea carnetul de partid în 
buzunarul de la piept în dreptul inimii

Recunosc că tocmai mă nășteam și-l simt 
bucuros că a ghicit. Păi vezi, păi vezi, se 
joacă, și-acum vii să mă iei la întrebări, să 
mă întorci și să mă iscodești.

— Am venit să aflu cum a fost la Grivița, 
în *33. Vă mai amintiți? Ați fost acolo în 
ziua de 16 februarie?

Se luminează la față doar pentru o clipă, 
la auzul cuvîntului Grivița. Apoi redevine 
ușor morocănos, mohorit mai mult pentru 
a păstra distanța și pentru a nu ridica toate 
barierele către sufletul său, către amintiri 
dragi, pe care — intuiesc — nu se dă în vînt 
să le facă publice, să le scoată în ochii lumii. 
Acolo eram, îl aud, unde_ să fiu? Treizeci 
de ani am stat în Grivița. în *926 amjntrat 
în ateliere, ca lăcătuș la vagoane... în *956 
am ieșit la pensie. De la motoare diesel 
am ieșit, din locul de mecanic.

Brusc, se închide în sine. îl rog să depene 
amintirile din ziua aceea de glorie și de doliu, 
și nu-mi răspunde nimic. Repet întrebarea 
și mă somează să vorbesc mai tare.

— Am stat atunci o zi întreagă și o noapte 
baricadați în ateliere, ca să ne cerem drep
turile, să ne dea salarii omenești, să avem 
măcar de-o pîine neagră. în loc de salarii, 
ne-au dat gloanțe. Unul Hotineanu și unul 
Pascu, de erau comisari regali, ceva colonei, 
au ordonat să se tragă în muncitori, nu i-ar 
mai ține pămîntul să-i țină, dac-or mai trăi, 
că mulți omorîți degeaba au pe suflet.

— Matale ce-ai făcut în noaptea de 15 
spre 16 februarie?

— Eram la uzina veche, ta locomotive. 
Cam cu sirena mă ocupam, dar mai mult 
un puști, unul Negrea, ținea presiunea, ca 
să avem fluier. Spre dimineață, rămăsesem 
fără combustibil și Negrea, care era ucenic 
la electrice, a făcut ce-a făcut și a adus lemne. 
Ca să bată presiunea și să umble fluierul.

Asta e, îmi spune. Personal n-am făcut 
mare lucru, doar cu sirena. Fluierul neîntre
rupt a adunat jumătate din București împre
jurul atelierelor. Muncitori de-ai noștri, 
oropsiți, care ne-au aruncat peste gard 
cîte ceva de mîncare, că eram lihniți. Din 
15 dimineața, nimeni nu pusese nimic în 
gură și ce povestesc eu acum s-a întîmplat 
în zorii zilei de 16.

— Matale ce-ai mîncat?
— Mi-a dat cineva un ou și o bucată de 

pîine, care a fost mai degrabă prescure, 
furată de la biserică. De la Sfîntu Ștefan 
Așa îmi amintesc. Dar eu n-am dus-o cel 
mai rău. Cel mai rău au dus-o fumătorii, că 
nu aveau nici un fir de tutun, de li se us
case cerul gurii.

îl întreb ce făcea armata în acest timp și 
relatează, cu voce domoală, sacadată, că 
armata a înconjurat atelierele spre ziuă, în 
16. A dărîmat gardul la vagoane, continuă, 
și-apoi a început să tragă. N-a început să 
scuipe imediat, precizează. Nu, dar nu 
pentru că lui Hotineanu sau șefilor lui le-ar 
fi fost milă de muncitori. Pentru că se te
meau.

— Cînd au tras?
— Cînd au tras, au tras și care a avut 

noroc a scăpat. Care nu, cruce la cap și 
tămîie.

— Muncitorii cum au răspuns?
îmi spune că muncitorii n-au răspuns 

în nici un fel. Cum să fi răspuns, nu se dumi
rește, cu mîinile goale împotriva mitraliere
lor?! în prima clipă, nu ne-a venit să credem 
că armata trage în noi, doar eram baza țării, 
muncitorii, și nu făceam altceva decît să 
cerem drepturi la pîine și la viață. După 
aceea, fiecare s-a pitulat, sau a fugit pe unde 
a văzut cu ochii. Că era prăpăd. Veneau cu 
un pluton de execuție.

Și dumneata pe unde ai scăpat. îl întreb. 
Am sărit gardul din fund și am ieșit la podul 
Grant. Era o lume de n-aveai ioc să arunci 
un ac și toți huiduiau. Femeile țipau și se 
tăvăleau pe jos, mai ales cele care știau că 
le-au rămas oamenii în ateliere. Bărbații erau 
tăcuți. Mînioși. înrăiți. Sătui. •

— Ai avut vreun cunoscut între împușcați ?
— N-am avut. Cei mai mulți erau co

muniști, iar eu pe vremea aceea nu eram 
membru. Comuniștii au căzut primii. Ei se 
aflau în frunte.
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Urmează un moment prelung de tăcere. 
Radu Mogoș privește în jos, vădit tulburat, 
cu o lacrimă atîrnată în colțul ochiului. 
Schimb vorba și-l rog să-mi spună dacă a mai 
fost la ateliere. Uneori, îl aud. Merg, mă 
învîrt de colo-colo și nu mai recunosc nimic. 
Hale noi peste tot. Mă minunez ce condiții 
de muncă au lucrătorii de astăzi, pînă și aer

«Trimitem eroilor feroviari din București salutul nostru frățesc, împreună cu 
calda noastră solidaritate. Protestăm cu'indignare împotriva întemnițării lor și 
împotriva monstruosului proces care le-a fost impus».

(Romain Rolland, Louis Aragon, Henri Barbusse,
' Jean Richard Bloch. Paul Vaillant Couturier ...)

La Grivița o clasă își consfințea credința 
Cu piepturile scrise de gloanțe fără chip.

ADRIAN MUNȚIU

„de uitat, 
om mai fi uitat noi... 
dar de iertat, 
nu vom ierta niciodată”

— Tovarășe Constantin Negrea, 
am aflat că ați dat o mină de ajutor 
la sirenă, în noaptea de 15 spre 16 
februarie 1933, la Grivița. Vreți să 
povestiți?

— E adevărat. în noaptea aceea am sunat 
de mai multe ori din sirenă. La un moment 
dat, însă, nu mai era presiune și un mecanic 
mai în vîrstă, nea Radu, Radu și mai cum... 
Cum îl chema, doamne?!

— Mogoș.
— Exact. Mogoș mi-a spus că nu mai au 

nici lemne și nici cărbuni și că fluierul o să 
tacă. Am alergat la căminul de elevi meseriași 
și am luat vreo 20 de băieți, cu care am cărat 
lemne și cărbuni, de la liniile de probă, unde 
se încercau locomotivele reparate, pînă la 
sirenă. Cînd s-a ridicat presiunea și s-a auzit 
din nou vuietul, abia atunci mi-am dat seama 
că eram umplut de păcură. Din cap pînă în 
picioare. M-am descălțat și am rămas în 
obiele. Pînă dimineața aproape că am dege
rat.

— V-ați descălțat ?!
— Purtam șoșoni. Era iarnă. Tocmai îi 

luasem, pe cartelă. Am intrat în păcură 
pînă la genunchi, așa că a trebuit să arunc 
șoșonii. Altfel se întăreau, se făceau ca de 
piatră.

— Ce meserie aveați pe vremea 
aceea?

— Țerminasem ucenicia la electrice. Ți
neam numai 21 de ani. Flăcău.

— Cît cîștigați ?
— Nimica toată, că de-aia am făcut grevă. 

La lichidare luam uneori cinșpe lei. Cît să 
ajungă de tramvai și de pîine. Din cauza 
mizeriei, ne-am ridicat la protest și ni s-a 
promis marea cu sarea. Dar am fost păcăliți. 
Mai mult, delegația de muncitori a fost 
arestată și atelierele înconjurate de armată. 
Ce-am trăit atunci la Grivița, n-am trăit nici 
în război, mai tîrziu. Zburau gloanțele pe 

condiționat le-au pus, să respire curat, și-mi 
amintesc de cazna noastră de la uzina ve
che... Ieșeam în ger, scoteam cazanele pe 
capră și ciocăneam la ele zile întregi. De-a 
colo mi se trage și reumatismul, zice, și 
arată spre picior, ca spre un vinovat, cu 
ochi furioși. Brusc, cu o mișcare neașteptat 
de tînără, se întoarce spre mine și mă anun

lingă capul meu ca grindina și vedeam 
oamenii căzînd în zăpadă. împușcați și morți. 
Dar asta nu mai era o noutate. Mai văzusem 
așa ceva.

— Cînd mai văzuseți?
— în 1931. La 29 ianuarie, cînd am ieșit 

pe Calea Griviței cu o manifestație contra 
curbei de sacrificiu. în apropierea podului 
Grant ne-a întîmpinat poliția și a tras în 
noi. Mai mult să ne sperie și să ne împrăștie, 
cred, dar un glonte l-a nimerit pe unul Cră
ciun care era lîngă mine, în front. A murit 
pe loc. N-aveam nici 19 ani, dar ajn văzut 
moartea la un pas. Moarte nedreaptă, venită 
din pușcă de stăpîn.

— Erați pe atunci utecist, membru 
de partid?

— Nu. Am devenit comunist mai tîrziu. 
în vremea aceea eram doar un lucrător amă- 
rît care abia își ducea zilele, mai mult înfo
metat decît sătul la masă. M-am alăturat, 
însă, comuniștilor, pentru că ei țineau par
tea celor săraci și nedreptățiți. în noaptea 
de 15 spre 16 februarie ’33, am luat chiar 
cuvîntul la adunare și am spus că să nu dăm 
înapoi, că dreptatea este de partea noastră 
și e dreptul nostru să avem salarii omenești. 
Am vorbit pe la ora 11 noaptea, de la o 
tribună improvizată pe acoperișul ușii de 
serviciu a administrației de locomotive. 
După aceea, m-am întors la poarta cinci, 
pe care o aveam în grijă împreună cu unul 
Popescu și unul Neacșu. Neacșu Dumitru. 
Ăsta era pichetul nostru. Nu mai știu nimic 
de ei... Or mai fi trăind, n-or mai fi trăind?

— A fost greu la poarta cu numă
rul cinci?

— Nu chiar foarte greu, pentru că armata 
a atacat atelierele din partea cealaltă. Ce-am 
avut noi de furcă a fost pe la două noaptea, 
cînd remiza regală a încercat să scoată pe 
poartă o garnitură, motivînd că regele vrea 
să plece imediat la Sinaia. De fapt, nu era 

ță: gata. De-acum am treabă. Și așa am 
întîrziat.

— Mulțumesc, nea Mogoș, și sănătate.
— Ce spui?
— Sănătate.
— Da, bine zici. Asta am nevoie că o mai 

scrîntesc uneori. Bună ziua.

decît un șiretlic, căci dincolo de poartă 
aștepta un tren de mărfi plin ochi cu soldați. 
Ne-am așezat pe linie, am oprit vagoanele 
regelui și am baricadat trecerea cu bîrne 
și cu saci, cu ce-am avut, pînă cînd cei de la 
remiza regală s-au lăsat păgubași și au tras 
garnitura la loc.

— Ce-a fost după intrarea armatei 
în ateliere?

— Ce să fie, măcel. Care a putut să scape, 
a scăpat. A doua zi, cînd am venit la lucru, 
mi s-a spus că sînt concediat și că trebuie 
să mă prezint urgent la comisarul Hotinea
nu. Am fost la comisariat și mai bine nu mă 
duceam!

— De ce?
— M-a bătut un majur de m-a căpiat. Și 

nu o dată. De nu știu cîte ori. Fusesem 
consemnat să mă înfățișez la comisariat în 
fiecare zi, timp de o lună și jumătate. Nici 
nu intram bine și bătaia începea! Chiar 
Hotineanu m-a înjurat și mi-a spus că numai 
vîrsta m-a scăpat. Parcă-I aud: «bă, idiotule, 
dacă nu erai minor, pușcăria te mînca»... 
Cu timpul, însă, a trecut. Am uitat. M-am 
luat cu viața. Și nu e bine.

— Ce nu e bine?
— Nu e bine c-am uitat, dar așa e lumea 

făcută. Au trecut anii. Am plecat de la 
Grivița. Am devenit maistru, mi-am crescut 
copiii. Doi din ei au ajuns ingineri. Am ieșit 
la pensie... în țară s-a făcut dreptate și trăim 
bine. Am un apartament frumos, pe Colen- 
tina, sînt mulțumit. Dar cînd îmi aduc a- 
minte de umilințele și întîmplările de la 
Grivița parcă mă ia cu frig. Vă spuneam că 
am mai uitat, pentru că așa e oriiul. Uită și 
bune și rele. De uitat, om mai fi uitat noi... 
Dar de iertat, nu vom ierta niciodată.

Ovidiu IOANIȚOAIA



MOBILIER
TIP

COMBINATUL 
DE PRELUCRARE 
A LEMNULUI — 
CARANSEBEȘ

Livrează prompt, fără repartiție, PAL 
ÎNNOBILAT, în culori uni sau texturat 
(mahon, nuc, teck, stejar etc.),pentru fabri
carea mobilierului modern, mobilierului co
mercial, amenajări interioare în locuințe, 
edificii, mijloace de transport.
Comenzi: C.P.L. Caransebeș — str. Balta 

Sărată nr. 1

pentru cămine studențești, cămine muncitorești, in
ternate școlare și alte variante de mobilier din PAL 
ÎNNOBILAT — în culori uni sau texturat (nuc, 
mahon, teck, stejar etc.) — execută și livrează fără 
repartiție CENTRALA DE PRELUCRARE A LEMNU
LUI-BUCUREȘTI, Șoseaua Pipera nr. 48, sectorul II, 
telefon 33 00 80.



— Magazine aprovizionate cu un sortiment 
variat și bogat de produse alimentare, in
dustriale și de alimentație publică, avind 
un înalt grad de servire, corespunzător 
exigențelor actuale:

— Extinderea formelor moderne de comerț: 
— autoservire, case de comenzi, puncte 

de preluat comenzi în întreprinderi, 
abonamente ;

— unități și raioane gospodina, bufete de 
incintă, linii de autoservire pentru pre
paratele calde.

— expunerea deschisă a produselor.

DIRECȚIA COMERCIALA 
A JUDEȚULUI BRĂILA



flacăra reportaj

cum s-a născut frumosul de voinești,
supranumit „mărul discordiei"

Cercetătorul Gheorghe Moruju, în prezent inginerul șef al stațiunii experimentale pomicole

un soi care după culegere rezistă și la tempe
ratura de minus 40 de grade. Am explicat că 
nu este posibil: un simplu val de căldură 
sosit în februarie sau martie maturează 
subit fructul depozitat, îi determină dezagre
garea țesuturilor chiar dacă a doua zi se 
lasă un frig de 40 de grade.

— Ce înseamnă deci aclimatizare?
— Fructul este un organism viu, sensibil 

și capricios. A cultiva un soi înseamnă a 
cunoaște pe o perioadă de cel puțin 10 ani 
condițiile ecologice ale zonei respective, 
temperatura medie anuală, regimul pluvio
metric, vigoarea agenților patogeni. Intr-un 
județ al țării — hai să nu-i spun pe nume — 
a fost cultivată o suprafață întinsă cu meri, 
peri și pruni fără nici o cercetare prealabilă. 
Rezultatul a fost mai mult decît dezastruos. 
Condițiile ecologice s-au dovedit potrivnice 
soiurilor impuse.

— Cum ați procedat dumneavoastră?
— Vă rog să vorbiți de activitatea sta

țiunii. Eu singur n-aș fi realizat nimic.
— Vă promit.
— Am început prin a cerceta condițiile 

pedoclimatice, caracteristicile solului și viru
lența bolilor provocate de: viermele măru
lui, de rapăn și de păduchele de San Jose. 

Apoi am urmărit în colecție și în plantație 
comportarea următoarelor specii: 31 soiuri 
de măr, 209 soiuri de păr și 108 soiuri de 
prun. Am acordat o atenție deosebită soiu
rilor locale: mărul crețesc, domnesc, văratic. 
Rezultatele obținute ne-au permis să abor
dăm cea mai dificilă și pasionantă temă: 
realizarea unor hibrizi originali. între 1950 și 
1970 au fost efectuate peste 1 600 combina
ții, au fost polenizate circa 383 000 flori, 
recoltate 37 396 fructe hibride. Material de 
studiu: la măr — soiurile Stark Earliest, 
Melbe-hed Melba, James Grieve, Parmain 
d’or, lonathan, Sterking Delicious și altele 
multe. La păr: Beurre Giffard, Beurre pre
coce Marettini, Clopp’s Favorite, Contesa 
de Paris, Passe grassone etc. Să vă spun și 
la prun?

— Vorbiți-ne de Frumosul de Voinești 
— Obținerea acestui hibrid a durat 16 ani. 

El este rezultatul încrucișării dintre soiul 
lonathan cu soiul Bell Baskoop. Un fruct 
de toamnă rezistent după tată (Bell Bas
koop) și Savuros după mamă (lonathan). 
în 1973 a apărut însă Deliciosul de Voinești, 
care suportă perfect gerul iernii, iar fructul 
se conservă pînă spre primăvară. El este 
odrasla căsătoriei dintre lonathan și Golden 
Delicious. Cei doi hibrizi sînt pe cale 'de 
a izgoni definitiv de pe Valea Dîmboviței 
soiurile tradiționale între care chiar și 
mărul lonathan.

— Cîteva cuvinte despre celebra pară 
obținută de curînd.

— Sau un exemplu prin care se dovedește 
că întîmplarea poate juca un rol hotărîtor 
chiar în domeniul activității metodice. Am 
cunoscut un cercetător care tocmai sosise 
din Coreea. El mi-a arătat semințele unui 
păr sălbatic, Pirrus Serotina, celebru pen
tru marea lui rezistență. Am cultivat ger
menii pe un lot. experiemntal și după cîțiva 
ani am recoltat primele fructe, pere minus
cule, cu gust astringent și aspect inapetisant. 
L-am încrucișat cu soiul Olivier de Serres 
și pe parcursul a trei generații (15 ani) am 
urmărit pe fiecare exemplar transferul gene
lor. Nepoții primei încrucișări se recomandă 
prin rezistență, mărime și proprietăți orga
noleptice excepționale.

— Stațiunea experimentală din Voinești 
și-a cucerit un titlu de onoare și prin reali
zarea culturilor intensive și superintensive.

— Este vorba de cultivarea unor exem
plare cu talie mică obligate să-și paliseze 
crengile în linie dreaptă. Mii de pomi așezați 
în șiruri paralele își unesc coroanele turtite 
și formează un veritabil gard fructifer. Pe un 
singur hectar pot fi plantate 600-1 000 
exemplare (livadă intensivă) sau 5 000-7 000 
exemplare (livadă superintensivă). Rezulta
tele sînt fantastice: anul trecut am obținut 
80 000 kilograme mere la hectar, deci de 
20 ori mai mult decît poate dobîndi proprie
tarul unei livezi clasice.

— Care sînt calitățile unui cercetător 
pasionat?

— Cele ale lui Prîslea din povestea cu 
Harap Alb. Cînd împăratul a vrut să-și 
încerce feciorii s-a îmbrăcat într-o blană de 
urs și s-a ascuns după un pod. Cînd l-au 
văzut, băiatul cel mare și mijlociul au făcut 
cale întoarsă. Cel mic a scos paloșul. Princi
palele calități sînt deci îndrăzneala și perse
verența. Cu atît mai mult în domeniul 
științelor naturii,unde rezultatele apar după 
decenii de activitate, iar raportul dintre 
izbîndă și nereușită este de unu la o mie.

Liviu TIMBUS

din Voinești.

Pasiunea, talentul și o viață închinată 
creației fac adeseori din semenii noștri niște 
copii mari, timizi și scumpi la vorbă, cu 
naivități dulci sau concluzii pripite ori de 
cîte ori sînt invitajî să-și expună public 
gîndurile. Darul vorbirii se naște mai anevoie 
pe terenul activității pasionale, acolo, deci, 
unde se muncește mult și se vorbește mai 
puțin.

Interlocutorul nostru, obișnuit să-și izvo
dească în liniște gîndurile, ferit de reporteri 
și vizite intempestive, ne-a privit surprins 
și deconcertat. Adăpostit de un birou 
încărcat cu tratate, eprubete, mostre de 
fructe, inginerul Gheorghe Moruju a încer
cat de la bun început să ne «îmbuneze» 
amintindu-ne că:

— Există o broșură despre stațiunea noas
tră. Aveți acolo tot ce vă interesează.

— Dar noi am venit să scriem despre 
munca și viața dumneavoastră.

— A, da....
îl priveam amuzat cum cercetează agitat 

manevrele colegului meu, fotoreporterul, 
care începuse să-și deșerte sacul, așezînd 
pe masă aparatele de fotografiat cu întreaga 
lor garnitură de ustensile mari și mici, 
înțelesesem prea bine că în clipele acelea 
se simțea ca un pacient invitat să se supună 
unei operații nedorite.

— Atunci să începem prin a vă povesti ce 
știm noi despre dumneavoastră. Ați absolvit 
Institutul agronomic din București — asta 
în primii ani după terminarea războiului — 
și ați fost reținut ca asistent la Catedra de 
horticultura. în 1950 v-ați dat demisia și ați 
venit să lucrați ca cercetător la Stațiunea 
experimentală din Voinești. Plecarea din 

București ați motivat-o invocînd următoarele 
argumente: în domeniul pomiculturii, știin

ța agricolă este abia pe cale de a se constitui, 
munca în această ramură este lipsită de o 
fundamentare științifică, se lucrează empiric, 
după metode clasice, depășite, cultivatorii 
noștri fiind în continuare tributari unor 
metode și procedee anacronice.

— Pomicultura a devenit știință în ultimii 
50 de ani, iar în țara noastră, abia de 20-25 
de ani.

— Ați considerat, deci, că este nevoie să 
începem cu începutul, deci cu o perioadă 
consacrată în exclusivitate experimentului, 
cunoașterii condițiilor pedoclimatice, cer
cetării solurilor existente, ameliorării sau 
înlocuirii lor. în 1956, persoane din conduce
rea unui institut din București v-au invitat să 
vă dați demisia, apoi au propus să fiți dat 
afară deoarece cercetările dumneavoastră 
nu și-au dovedit eficiența.

— De ce să întoarcem de-andăratelea 
roata istoriei. Ce a fost a trecut și bine că a 
trecut.

— îi iertați atît de ușor pe cei care v-au 
întîrziat cercetările, v-au înnegurat sufle
tul, v-au obligat să luptați aproape singur 
pentru descifrarea unor taine ale biologiei?

— N-au fost ei singurii vinovați. Pe 
vremea aceea, se foloseau într-o măsură exa
gerată idei și procedee neverificate de prac
tică. Or, biologia are secretele ei. Cinstea, 
corectitudinea, hărnicia, onoarea sînt vir
tuți universale, dar în biologie concluziile 
cercetătorului pot fi învestite uneori cu 
rang de lege doar într-o anumită zonă sau 
latitudine geografică. Mi s-a propus, de 
pildă, să împămîntenesc pe Valea Dîmboviței

de ce sînteți supărat, 
tovarășe director ilarie isae?

— Cînd apar merele noastre pe piață, lu
mea ia cu asalt magazinele de desfacere. 
După mai bine de două decenii Frumosul și 
Deliciosul de Voinești au cîștigat compe
tiția. Și totuși fructul obținut in stațiunea 
noastră continuă să rămină același măr 
al discordiei. Oriunde apare, el se insti
tuie drept element de comparație și cum
părătorii nu pregetă să-și verse focul pe 
cei care se ocupă cu distribuirea fructelor. 
Râspindirea soiurilor și speciilor de mare pro
ductivitate se face în continuare cu înceti
nitorul. Aici, pe Valea Dîmboviței, toată lumea 
plantează material săditor cumpărat de la 
stațiunea noastră și toți cultivatorii, obțin de 
ani de zile producții record. Cîte 2-3 vagoane 
la hectar. Mii de săteni au urmat cursurile 
noastre agrotehnice. Faceți o vizită în comună 
și o să vedeți un spectacol amuzant: toți 
clinii, vitele, rațele și gîștele s-au vopsit în 
galben Asta deoarece in aceste zile se stro
pesc pomii cu creozan Dar toate acestea la 
noi și in cîteva zone ale țării. în multe alte locuri 
livezi neîngrijite și metode de muncă empirice. 
Ne-o dovedește cu prisosința cifra reprezen- 
tind producția de fructe a anului 1973, pu
blicată în cadrul Comunicatului cu privire la 
îndeplinirea planului de dezvoltare economică 
socială a Republicii Socialiste România în 
anul 1973.

— Considerați, deci, că se face foarte puțin 

pentru difuzarea experienței valoroase.
— Rezultatele slabe n-au decit o singură 

explicație. Marea majoritate a cultivatorilor 
nu știu ce înseamnă îngrășarea și tăierea po
milor, combaterea dăunătorilor, desțelenirea 
terenului, stropitul, și mai cu seamă cultivarea 
soiurilor precoce și de mare productivitate. 
Dar nimeni nu se ndște învățat. Noi nu avem 
răgazul să batem județele României. Asta ar fi 
treaba celor ce lucrează la direcțiile agricole 
și a specialiștilor din ministerul de resort.

— Vă invităm să vă spuneți of-ul pînă la 
capăt.

— Problema specialistului. în domeniul nos
tru nimeni nu poate deveni savant dacă nu 
rămine în unul și același loc de muncă cel 
j>uțin 10-15 ani. Cercetătorul în pomicultură 
este obligat să urmărească zeci de cicluri de 
vegetație pentru a combate, să zicem, făi- 
narea anilor secetoși, sau rapănul lunilor 
ploioase. Numai un om ca Gheorghe Moruju 
poate ajunge doctor în materie. Și asta abia 
după 25 de ani de activitate continuă. Mai 
mult decît în altă parte, aici in horticultură 
un om care-și schimbă de 2-3 ori locul de 
muncă riscă să rămină un veșnic ignorant. 
Sau altă situație: are ministerul nevoie de un 
specialist, se adresează Institutului agronomic. 
Sancta simplicitas! Una este să predai ex- 
catedra și alta să inveți meserie acolo unde se 
face o agricultură de-adevăratelea.
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distracția
. 9

de duminică
în orașele mici

9

un oraș care nu se lasă

E o lipsă totală de noroc să te-ntîlnești 
prin ceață cu un oraș, pe care nu l-ai văzut 
niciodată mai înainte. Ceața era atît de 
neînduplecată, încît nu-ți puteai zări nici 
vîrful cizmei. Dimineața, în vremea prîn- 
zului și seara — la fel.

Știam că aici, la Buhuși, se află o mare și 
străveche și renumită fabrică de postav. 
Citisem în ziare, doar cu vreo două zile 
în urmă, că orașul a luat premiul întîi,pe 
'73, pentru frumusețe și bună gospodărire. 
Informații abia enunțate, pe care trebuia 
să le onorez cu seriozitatea unei documentări 
despre distracțiile de sîmbătă și duminică. 
Fiindcă a te distra este (nici vorbă!) un 
lucru cît se poate de serios. Astfel încît ele, 
aceste distracții, aveau nevoie să fie cu
noscute clar și limpede, chiar dacă, din 
punct de vedere meteorologic, era ceață.

La clubul fabricii (care-și are sediul în 
oraș, ceea ce înseamnă, o dată mai mult că 
nu este folosit exclusiv de textiliști) s-a 
anunțat din vreme printr-un afiș bine co
lorat că va avea loc sîmbătă, 2 februarie 
1974, o gală de box între «Textilas-Buhuși 
și «Letea»-Bacău. Cei peste 800 de spec
tatori au rîs cu lacrimi. Niște sadici — veți 
crede, probabil. Pașnicii și blînzii moldo
veni dîndu-se în vînt după spectacole sîn- 
geroase. Turnirurile mai lipsesc. Vai! nu! 
Nici urmă de sînge. Partenerul lui Emil 
Airinei (16 ani) de la categoria semiușoară, 
abia mîngîiat de-o directă a început să 
alerge bezmetic pe ring cu mina ridicată 
în dreptul ochilor și de n-ar fi fost împrej
muirea din frînghii, nimerea drept în bra
țele spectatorilor. într-o altă înfruntare, 
vocea arbitrului își îndemna,imperativă,fa- 
voritul: dă, mă, dă, ce ștaif! Și celălalt, 
într-o poziție aproximativă de atac: aș
teaptă să se-apropie! (dacă ar fi să citez cu 
ghilimele aș spune «aprochie» dar, cu toate 
că mă tentează,n-o fac). Lăsînd gluma de-o 
parte, se zicerea Buhușiul are boxeri foarte 
buni, dintre aceia care au încetat să mai fie 
doar simple speranțe. Bunăoară, Emil Pău- 
ceanu (15 ani ți 71 kg) de la categoria 
semigrea.

Firește, gala de box din 2 februarie 1974 
ar fi meritat să fie comentată de un cronicar 
profesionist. Subsemnata — nu am califi
carea necesară. Nici pentru box și nici 
pentru alte discipline sportive. Or, cetă
țenii orașului Buhuși se distrează,se dă
ruiesc destul de mult sportului. Direct 
sau indirect. Aceasta a fost principala dis
tracție în zilele de sîmbătă ți duminică, 
adică pe 2 ți 3 februarie 1974.

Cu toate că primarul orașului, tovarășul 
Mihai Gheorghiță, nu are nimic din înfăți
șarea unui sportiv, se pare că dînsul este 
unul dintre principalii, dacă nu chiar cel 
dintîi, animatori ai sportului din Buhuși. 
Sîmbătă seara la box era de față ți nu doar 
de formă Duminică dimineața a trecut pe 
la Școala nr. 4 unde aproape 200 de elevi 
din clasele V-VIII participau la Olimpiada 
de matematică ți fizică. Pe urmă l-am în- 
tîlnit la stadion, unde avea loc un meci- 
vedetă (denumirea nu-mi aparține mie) între 
«Textila»-Buhuți ți «Știința»-Bacău. Acolo, 
pe stadion, unde ceața parcă se mai rărise, 
microbiștii erau prezenți în grup compact. 
Și tovarășul primar a avut o discuție amicală 
cu jucătorul Mircea Grosaru,titular la «Știin

ța» dar de fel din Buhuși. E în ultimul an la 
Institutul pedagogic, n-ar vrea să joace 
după absolvire la «Textila»,adică în orașul 
lui? Tînărul cu plete ți breton, pieptănat 
ca un paj și purtînd un ghiul pe inelar se 
comporta ca o vedetă, ezita — să mai ve
dem... — și tovarășul primar îi măsura 
chica, i-ar fi spus ceva despre asta, însă îl 
preocupa totuși soarta fotbalului din urbe. 
Eu, care cum am mai mărturisit nu mă pricep 
nici la sportul cu balonul rotund, nu ve
deam vreun motiv de îngrijorare fiindcă 
«Textila»-Buhuși a bătut (amical, dar a 
bătut) «Știința»-Bacău cu 3-0. Atunci, în 
duminica din 3 februarie, cel puțin.

Pe agenda distracțiilor duminicale a mai 
figurat, în ziua sus-amintită, o întrecere 
faentru «Cupa tineretului» la tenis de masă, 
și disputau forțele reprezentanții selecțio
nați ai diferitelor echipe din oraș: Maxim- 
ciuc, Ghineț ți Coțeraru de la «Voința», 
Turcu ți Buture de la Liceul nr. 1; de la 
fabrica de postav era numai Ciobanu, fiind
că frații Beruică, deți cîțtigători, au plecat 
din oraș.

Dacă treceai pe strada N. Bălcescu și 
n-ai fi fost avizat, nici prin cap nu ți-ar fi 
trecut că acolo se află o sală unde tinerii 
asudă la ping-pong. Fac această precizare, 
fiindcă nu rareori întîlnești oameni care-și 
plîng soarta acuzînd lipsa de mișcare și de 
distracție prin stereotipul «nu avem mij
loace materiale». Nici Buhușiul nu a avut 
ți nu are încă pe măsura ambițiilor sale. 
Și ceea ce are nu i-a căzut din cer. Și-au 
făcut oamenii, cu puterea lor. Toate șco
lile au baze sportive. Alături de stadion 
există un teren mare de handbal și un altul 
pentru tenis de cîmp. Clubul fabricii ți al 
orașului e folosit cu o rigoare demnă de 
toată admirația. In duminica amintită se 
desfășura un campionat de șah, un concurs 
de gimnastică artistică, popicarii se antre
nau cu sîrg și, în holul clubului, divertis
mentul se consuma sub forma jocului de 
biliard. Dacă vezi ce vezi nu-ți mai vine să 
zimbețti cu îngăduința specifică față de 
sportivii amatori din provincie. Să ne amin
tim numai de portarul handbalist — Lidia 
Stan, și de alte cinci fete din Buhuși selec
ționate în formațiile naționale de handbal.

La biblioteca orașului, un pionier grav, 
pe numele lui Maftei Romeo, le citea altor 
22 de pionieri «Dănilă Prepeleac», in sala 
de spectacole (pentru film și teatru, pe 
rînd) era urmărit «Jandarmul la plimbare». 
L-a văzut și eleva Popa Maria din anul II T 
al școlii profesionale textile (sînt clase ți 
Y ți Z, în total 29 doar pentru anul II). 
L-a văzut ți i-a plăcut ți nu se plînge de 
distracții. Sînt ți baluri, sîmbătă seara în 
sala cantinei, la fabrica de postav. Dar se 
fac programat pe secții, di fabrica-i mare. 
E mare, ți majoritatea muncitorilor sînt 
femei. Asta n-am prea înțeles eu: cum se 
distrează femeile sîmbătă ți duminica la 
Buhuți, dacă nu fac sport? Nedumerirea 
mi s-a risipit cînd am întîlnit-o în centru 
pe tovarășa Rozalia Smău — președinta 
Comitetului de femei din Buhuți «Cum se 
distrează femeile duminica? la. cu sacoșa» — 
ți îmi arată propria ei plasă cu două pîini. 
Totuși o excepție am întîlnit. La stadion, 
venise cu soțul său, Olga Grosaru să vadă 
meciul-vedetă, cu toate că fiul lor Mircea

Obișnuita nuntă, de sîmbătă pină luni.

Grosaru țcei cu pieptănătura-paj) nu juca 
în dimineața aceea.

Am putea conchide că în orașul Buhuși nu 
mai găsești loc de atîția sportivi, că e o 
contaminare generală. Și judecind după ce 
am văzut, așa ar fi. Dar brigada artistică 
de agitație era la Bacău la un concurs ju
dețean. Mai funcționează și un cor al fabricii 
de peste 100 de persoane, care se numără 
printre primele nouă din țară. Cît despre 
formația de dansuri «Miorița» a fost și în 
R.D.G.,ți în Ungaria,și pe litoral-,astă-vară 
«niște turiști străini n-au vrut să creadă că 
sînt doar amatori și nu profesioniști». In 
sfîrșit, din banii încasați drept premiu, to
varășul primar le-a promis că va cumpăra 
și instrumente pentru o fanfară. Care fan
fară va cînta la vară pe malul lacului — o 
fostă mlaștină, unde acum s-a făcut o bază 
nautică și terenuri de sport, și ștrand, și 
un restaurant plutitor. N-ar fi exclus ca din 
Buhuți să iasă și vîslitori-campioni. Și n-o

sfîrșit de sâptâmînă la giurgiu 
sau necazul de a fi lingă bucurești

De sîmbătă pînă luni la Giurgiu. Două filme, 
două: «Fata din Istanbul»^ «O sută de lei». 
La Casa de cultură, sîmbătă, cinematecă: 
«Mizerabilii» — filmul cu Harry Baur și 

De osto dată, la Făgăraș, in singurul restaurant de categoria I cintă o interpretă «culeasă» pe 
plan județean.

Fotografii de V. MOLDOVAN si 
L PREDOȘANU

spun ironic.
Apropo de ironie, aș vrea să mai adaug 

cu seriozitate că poate e prima oară cine 
am regretat absența primăverii sau a veri 
ca timp al vizitei mele la Buhuși. Sînt con
vinsă că milioanele aici investite (36), va
loarea muncii patriotice a oamenilor dir 
acest oraș sînt în stare să arate, practic 
ce se poate crea cînd vrei să trăiești fru
mos. Aș vrea să văd și lacul dezghețat ți 
cele 30 de ambarcațiuni, să aud fanfara și 
să simt parfumul miilor de trandafiri dc 
pe alei și din parcuri. Și să joc și eu voie 
sau tenis împreună cu oamenii aceștia har
nici și voioși, care nu se plictisesc într-ur 
oraș mic, din Moldova, cu 20 000 de locui
tori. Am promis că voi veni din nou k 
primăvară. Și n-am promis de circumstanță 
Deocamdată pot spune că deși a fost 
ceață am certitudinea că am văzut limpede

Viorica CIORBAGIU

Jouvet — iar duminică, matineu și sean 
«Reflectorul revistei». Teatrul de revisti 
si comedie «Ion Vasilescu» din București 
In port, «Sala culturală Navrom, Direcții



«inchetă flacăra

de navigație fluvială Giurgiu» este ferecată 
cu un lacăt solid și un obiect similar interzice 
cu strășnicie accesul in spațiosul Club al 
Șantierelor navale Giurgiu, din plin centrul 
orașului. Pe poartă stă scris «Program zilnic 
16,30-20, duminică 8-12, luni închis», însă 
inunțul nu corespunde decit parțial reali
tății: luni, în adevăr, clubul este închis, 
orogramul de închidere continuînd marți, 
miercuri, joi, vineri, sîmbătă și duminică. 
>e pare că este vorba de o defecțiune destul 
de simplă la sistemul de încălzire; ar trebui 
nvestite cîteva mii de lei, dar nu s-a hotărît 
deocamdată cine, cînd și dacă va cheltui 
iceastă sumă și, pină una alta, «închis pentru 
enovare», deși clubul este nou și foarte 
>ine înzestrat.

Evenimentul zilei, despre care vorbesc cu 
nsufletire toți giurgiuvenii sub 70 de ani. îl 
eprezintă în această simbătă deschiderea 
:ofetăriei «Lira», mobilată cu gust și oferind 
> ambianță intimă și plăcută. Pare însă puțin 
trobabil ca sunetele «Lirei» să acopere va- 
:armul numeroaselor «bombe» de care 
>rașul nu duce lipsă: «La cățeaua leșinată», 
(Texas», «Pierde-tren» și multe, multe 
iltele. (Am citat numele real al bombelor, 
iu pe cel de pe firmă).

...Citind rîndurile de mai sus, giurgiuvenii 
>e care i-am cunoscut în cele două zile 
>etrecute în orașul pe care ei îl iubesc vor 
resări nemulțumiți și vor gîndi: «Uite, 
ncă unul de la București care ne bate, 
uperior și compătimitor pe umăr văzînd 
n noi bieți oameni nevoiți să-și petreacă 
fîrșitul de săptămînă într-un adormit și 
toroios orășel de provincie...»

Ei bine, lucrurile stau și altfel. Giurgiu- 
renii pun mult suflet în ceea ce fac, posedă 
in bogat potențial cultural-artistic, nu duc 
ipsă de imaginație, de un tineret dinamic, 
doritor de mai bine. Există însă un anumit 
:adru, anumite inerții și dificultăți care fac, 
otuși, ca sfîrșitul de săptămînă să fie, în- 
rucîtva, adormit. Dar să-i lăsăm mai bine 

pe cei direct interesați să-și spună of-urile.

CUM S-AU DISTRAT 
DE S-AU RUPT CEI DE LA 

PREFABRICATE

Inginerul Ignat Galus, secretarul Comite- 
:ului municipal U.T.C.:

— Necazul orașului nostru se trage din 
iceea că sîntem prea aproape de București 
Xm fi dorit să punem și noi pe picioare un 
insamblu ca acela din Sibiu, bunăoară. Dar 
:um să realizăm aceasta dacă, de pildă, 16 
lin cei 35 de profesori ai Școlii medii de 
nuzică fac naveta spre București? Sfîrșitul 
le săptămînă ne pune probleme. Unii tineri, 
i nu tocmai puțini — de exemplu cei de la 
’refabricate — dacă au asistat la un med 
le fotbal sau au vizionat un serial la tele- 
'iziune, zic: «M-am distrat duminică de 
n-am rupt». Să nu vă mirați, mulți abia au 
’enit de la țară. Noi ne aflăm abia la poarta 
ndustrializării: primul țăruș a fost bătut 
icum trei ani și jumătate, pe șantierul Fabri- 
:ii de textile «Dunăreană», prima unitate 
ndustrială modernă a orașului și cea mai 
nare din România în ramura respectivă. 
4i-aduc aminte de primele muncitoare de 
icolo, tinere de 18-20 de ani. Cea mai mare 
tarte sosiseră din satele din Moldova, cu 
tîmbulițe și ciorăpei. Să le vedeți azi, cu 
tantaloni evazați și coafate... Noi dorim 
a pentru toți acești tineri să ridicăm și 
itacheta distracțiilor duminicale.

n Rîmnicu Sărat se fac vizite familiale.

VINE, VINE OLIMPIADA... 
DAR CE ALTCEVA?

Directorul Casei de cultură, Marcel Să- 
racu:

— Acum opt ani o casă de cultură ca a 
noastră părea un vis pentru Giurgiu, dar 
acum nu mai putem ține pasul. Orașul nu
măra pe atunci 32 000 locuitori, azi — 50 000, 
în 1980 vor fi 70 000. Cresc pretențiile și 
Casa de cultură nu le poate satisface decît 
parțial. Ce-ar fi mai normal ca noi, atît de 
aproape de București, să avem o stagiune 
teatrală permanentă, cu teatre din Capitală? 
Și totuși se merge cam la întîmplare: A.R.I.A. 
și alte instituții de cultură ne trimit, de cele 
mai multe ori, ce se nimerește, lată registrul 
de spectacole. Să-l frunzărim la întîmplare. 
Februarie-martie 1972: Teatrul de estradă 
din Deva... Estrada din Galați... «Vine, vine 
Olimpiada»... Ansamblul «Doina Ilfovului»... 
Orchestra «Vîlceanca» ...Teatrul de păpuși. 
Alt exemplu, tot la nimereală: februarie 
1973... Orchestra de muzică populară din 
Sibiu... Irina Loghin și Benone Sinulescu... 
O formație de muzică ușoară olandeză, vreo 
trei chitare, nimic deosebit... Un spectacol 
de estradă «Ion Vasilescu» și un altul sub 
egida A.T.M... în fine, o comedioară pre
zentată de teatrul din Galați. Cam asta a fost 
totul. Nu găsiți că e puțin?

...La căminul muncitoarelor de la «Dună
reană» se desfășoară în timpul săptămînii o 
bună activitate cultural-distractivă.

— Numai că, vedeți dumneavoastră, sîm- 
băta noastră e joi. Atunci avem dans. în 
alte zile ni se aduc filme. Dar sîmbăta și 
duminica — nimic.

— Și ce faceți?
— în oraș nu ne putem duce, că e prea 

departe. Autobuzele circulă din an în paște. 
Așa că duminica vedem Ora satului la tele
vizor, apoi mergem în camerele noastre

DOUĂ CENACLURI 
VECINE Șl PRIETENE

Clubul tineretului a reușit ceva: să în
jghebeze un cenaclu care face concurență 
creatoare cenaclului «bătrînilor» de la Casa 
de cultură. Duminică am asistat la o ședință 
comună a celor două cenacluri prietene și 
rivale — cum le-a caracterizat în mod fericit 
unul din participanți.

Nu e misiunea reporterului să dea note 
ceior care au citit lucrări — Aurel Dumitres
cu, Irina Pandelescu, Nicu Ștefan, Dan Mu
cenic, Olguța Țiculescu, Victor Pîndaru, 
Teodor Petrescu, Radu Avram, Constantin 
Pălăngeanu ci să consemneze prezența e- 
lectrică a baladierului Mitică Lupu, absol
vent al liceului de muzică din Pitești. Un 
metru nouăzeci, plete lipsă, un urîțel 
simpatic cu zîmbet contagios. L-am auzit 
cîntînd Balada pentru copiii fără vină. 
Balada pentru iubita mea cînd e bolnavă. 
Balada pentru bătrînii buni și veșnici, Balada 
miresei, Balada lui Mii, pe versuri de Cezar 
Ivănescu, Adrian Vișan, loan Deaconescu, 
în aranjament muzical propriu.

L-am auzit cîntînd pe Mitică Lupu, i-am, 
văzut pe tineri distrîndu-se... tinerește și 
mi-a părut bine că m-am dus la Giurgiu 
într-un sfîrșit de săptămînă.

Lionel NIȚESCU

Un oraș mic, în plin spectacol mare

într-un oraș în care este mereu 
cinci fără douăzeci

Rapidul nu oprește la Rîmnicu Sărat, alt
fel spus, nici Rîmnicu Sărat nu oprește la 
rapid. Trec unul pe lîngă altul de ani de zile 
cu aceeași nepăsare. Tot ce poate face ra
pidul pentru rîmniceni este să fluiere o 
singură dată pentru a le anunța ora exactă. 
Dispare după pod, pe lîngă vechea fabrică 
de țigări, bombănit de ciorile peronului. 
Păcat de gară, una dintre cele mai frumoase 
din cîte am văzut: cărămidă roșie, cupolă 
de sticlă, fier forjat și ceas cu arătătoarele 
ca niște paloșe, unul la cinci, celălalt la opt 
de ani de zile. în fața ei moțăie pe capre cei 
doi «taximetriști» ai orașului, Cuculici Cos- 
tică si Carabelea, zis Cărăbuș.

— Merge? — întreb.
— Am roți bune acu*, merge fără zgomot. 

Pînă unde?
Prin urmare nici pic de poluare sonoră 

aici, îmi zic. Liniște de ani de zile, pace 
Oamenii de aici merg încet pe stradă, par 
că se plimbă chiar și cînd au treabă, mă- 
nîncă semințe (mai ales cei care le vînd în 
colțurile grădinii publice), nu se strigă sau 
se fluieră de pe un trotuar pe celălalt, sînt 
îmbrăcați în culori închise. Mulți sau puțini, 
cei 24 600 de rîmniceni (să nu le spunem 
si «sărați», cum li s-a adresat odată un poli
tician caraghios) se distrează sîmbăta și 
duminica unde pot..Acest «unde» însă în
seamnă foarte puțin astăzi în Rîmnicu 
Sărat. Rîmnicenii văd filme la Casa de 
cultură , care găzduind ce se cheamă 
activitate culturală — turnee teatrale, 
conferințe, simpozioane etc. — ar fi 
devenit un fel de «factotum» al orașului. 
Scriu ar fi devenit, pentru că nu este nici
decum așa. Directorul său, profesorul de 
muzică Simionovici Eusebiu (altfel excelent 
pingpongist),abia își ascunde bucuria de a 
avea acum cinematograful la îndemînă. Vrea 
să-l prezinte ca pe un fel de cinematecă în 
care se prezintă numai filme de artă într-un 
ciclu de educație cinematografică («Re
becca», în concepția domniei-sale, este o 
capodoperă). Să fie așa? Și dacă este, nu-i 
firesc să ne întrebăm ce îi lipsește orașului , 
cinematograful sau cinemateca? Cît despre 
cei 130 de membri cotizanți ai Clubului 
tineretului, sîmbătă nu prea i-am văzut 
dansînd în holul Casei de cultură. între opt 
și nouă jumătate nu s-a întîmplat nimic aici, 
se putea chiar ațipi pînă cînd au apărut cele 
patru fete, dintre care una s-a apucat să 
danseze singură. Cîțiva tineri spun că ei 
dau 10 lei pe lună pentru «Clubul tinere
tului» degeaba. Ei sînt: Tudorancea Neculai, 
sculer, Toader Emil, operator chimist, Ni
colae Ștefănică, frezor. Ștefan Gheorghiță. 
operator chimist,și Rădulescu Vasile, sculer, 
toți de la I.G.F.E. Un tovarăș îi notează ca 

să le verifice identitatea. Ca și cum acest 
lucru ar fi fost foarte important, nu liniștea 
mormîntală de la această «reuniune» atît 
de scurtă. Sau poate nu era decît un «las’ 
că v-arăt eu vouă». Tovarășul Feraru Ni
colae — prim-secretar al Comitetului oră
șenesc U.T.C. — nu este mulțumit de «pre
zență». Cu alte cuvinte, întrebăm, trebuie 
pusă cumva o condică de prezență și la bal?

— Nu, glumiți poate, ne spune un me
todist, dar realitatea e că nu vin. Mai sînt 
baluri la două licee și la «Confecții».

O parte din «absenții» de la reuniunea 
Casei de cultură stau la ușa liceului nr. 1. 
Intru cu chiu cu vai, prin bunăvoința profe
sorului Aurel Sima. O formație de tineri, 
presupun că sînt elevi ai liceului, îi fac pe 
colegii lor să se miște în toate felurile. Pro
fesorul Aurel Sima nu înțelege de ce tre
buie să ie chinuiești atîta cînd dansezi. Nu 
înțeleg nici eu. Reuniunea se sfîrșește la o 
oră «școlară», așa că merg, însoțindu-mă 
cu alți tineri, la balul de la Confecții. Lume 
multă, înghesuială pe metru pătrat, tom
bolă (cu plăcerea de a o reîntîlni după nici 

■nu mai știu cîți ani, am luat 20 de bilete și 
nu am de ce mă plînge),într-un colț, cocoțați 
pe cîteva mese puse cap la cap, cîntă Valerică 
(trompetă), Vintilă (acordeon), Duia (ba
terie), Alecu (poate la saxofon), la un ghi
șeu se vinde vin în sticle de bere, se dis
trează lumea, se distrează. Intrarea, 5 lei. 
Dar unde intri, și pentru ce? Orchestra 
cîntă atît de prost, încît mai mult gălăgia 
e de ea, dansatorii dau unul peste altul, pe 
margini, de-a lungul pereților, mamele își 
supraveghează cu strășnicie fetele, lumina 
e atît de palidă, încît nici nu se poate foto
grafia. Virgil are chitară electrică, dar n-are 
priză aici. La ieșire sînt înconjurat de un 
grup de răzbunători condus de o celebri
tate locală (8 condamnări), Mișa.

— De ce-ai închis, mă, terasa?
— N-am închis-o eu.
— Da’ cine, că te-am văzut?
— Cei în drept.
— Da’ de ce, mă?
— Aveați plumb in zaruri ca să fraieriți 

proștii.
— Plumb? Da’ de unde știi tu, mă, de 

plumb, că nu te-am mai văzut pe acolo?
Ca să zic așa, m-a scăpat protecția noi

lor mei prieteni, tinerii muncitori cu care 
mă «distrasem» la bal. Mă întreb însă dacă 
nu și prezența teroriștilor, în majoritate 
locuind în cartierul 23 August, nu face 
din distracția de sîmbătă a rîmnicenilor o 
adevărată aventură. Și dacă nu cumva mi
liția n-ar trebui să fie mai dură cu asemenea
specimene care viciază orașul (printre altele



distracția de duminică 
în orașele mici

am aflat că Misa a fost amendat odată cu... 
2,50 lei!)

în Rîmnicu Sărat sînt 18 cîrciumi ți un 
restaurant de categoria întîi. Prahova, 2 
librării, una cu program imposibil, 6-14,30, 
o bibliotecă, un muzeu (fără vizitatori, în- 
tr-un local impropriu) și nimic altceva.

— Vin mulți tineri la «Prahova»? — îl 
întreb pe responsabil.

— Foarte multi.
-— Se dansează aici?
— Nu. Nu e loc,
— Dar cafenea este!
— E una, un fel de cafenea la patiserie, 

unde se fumează. Aia din centru s-a desfiin
țat, că jucau pe bani.

Petrică Olteanu este indignat pentru că 
«nu s-a făcut nimic pentru orașul ăsta, să 
știți, nu s-a făcut nimic. Adevărul e că ar 
trebui ca o serie de clădiri din astea, dărî- 
mate, să fie reconstruite. Ăsta e adevărul. 
Altceva decît să mergi la cîrciumă, să bei 
un pahar de vin, să-ți cheltui timpul sau să 
stai acasă la televizor, n-ai ce face».

nu mor caii cînd vor cîinii

Celebra cetate a orașului Făgăraș, în 
care s-au auzit pașii și vocea lui Mihai Vi
teazul, este aproape restaurată. Dar dis
cuțiile asupra profilului ei, asupra modului 
în care vor fi procurate piese de epocă sînt 
în plină și confuză desfășurare. Cum este 
normal, localnicii îl doresc a fi de istorie și 
artă feudală și nu cum li se propune,de 
artă populară confecționată nu de puține 
ori în mod dubios și incompetent Pla
nurile directorului Constantin Popescu 
sînt fierbinți datorită pasiunii și realiste 
datorită competenței și experienței. Crede, 
de pildă, că în cetate trebuie reînviate ate
lierele de manufactură: glăjărie, ștergare, 
brîuri, toate bine și conform tradiției făcute. 
«Artei noastre populare, afirmă, nu-i sînt 
proprii miniaturile, gen căsuțele confec
ționate la artizanate. Cred că am venit 
tîrziu la masa împărțirii pieselor. La muzeul 
din Sighișoara, spre exemplu, se află o 
splendidă canapea flamandă dar n-au unde 
s-o expună. Noi spațiu avem, dar cu ce să-l 
umplem? Mai ales duminica, vedeți și as
tăzi, avem mulți vizitatori. Le dăm prea 
puțin».

Două grupuri de fete, un grup de elevi din 
Rîmnicu Vîlcea, localnici ascultă explicații de 
genul: «Undeva în acest triunghi ar mai trebui 
căutat un castru roman». Sau «în decursul 
timpului cioarecii n-au cunoscut prea mari 
transformări». Cine vrea poate citi și docu
mente. lată o frază d in cronica lui Ottokar din 
Stiria: Cînd solia sosi și Ladislau află de 
bărbăția romanilor îndată infamul trimise 
pe regele Otto, dincolo de pădure în pu
terea romanilor.

Ca să zic așa, în Făgăraș, exceptînd muzeul, 
există trei «focare» de distracție: cinema
tograful (unul singur), Casa de cultură și 
stadionul pe care echipa locală joacă din 
ce în ce mai prost.

Trebuie spus clar și precis niște lucruri: 
orașele de provincie sînt și ele sau mai ales 
ele ale noastre. Zi de zi provincia își trimite 
oamenii talentați, tinerii romantici și inte- 
ligenți, fetele sănătoase și frumoase în Bucu
rești sau în alte mari orașe. Firesc procesul 
nu zic nu, dar invers lucrurile nu stau pe 
roze. Și mă întreb nu dacă oamenii rămași 
au dreptul să se distreze sîmbăta și dumi
nicalei cum o fac și ce li se oferă de salariati 
plătiți și pentru acest lucru Pînă a răspunde 
acestei întrebări semnalez un fenomen vala
bil cel puțin Făgărașului: dacă e logic ca 
distracția să se lege mai mult de tineret, e 
inuman să nu ne gîndim deloc la cei maturi, 
la cei vîrstnici. După ce abia se stinseseră 
ecourile festivalului de muzică ușoară Faza
nul de aur, duminică 3 februarie Casa de 
cultură a organizat un alt festival, tot de 
muzică ușoară: Primul ghiocel. Atît con-

Ba da. în Rîmnicu Sărat se fac vizite fami
liale. Aceasta e principala distracție a ma
jorității rîmnicenilor. Distracție pe cont 
propriu, în jurul televizorului sau al «pie
trelor». Distracție de scaun, care tihnește și 
îngrașă. Fiecare rîmnicean distrează pe ce
lălalt rîmnicean. Cei puși însă să le înles
nească și altfel de distracții se distrează și 
ei la fel, însă cu lefurile în buzunar. Adică 
pe banii altora. Din această pricină orașul 
este destul de monoton și, dacă n-ar fi fost 
un anunț de oarecare haz, aș fi putut crede 
că rîmnicenii nu mai au nici măcar umor: 
«Toți proprietarii de loc de veci din cimi
tirul Eternitatea - R. Sărat (n.n. cînd se 
vor săra și celelalte litere?) care nu s-au 
prezentat pînă acum pentru a li se face 
actele de proprietate se vor prezenta de 
urgență la intendentul cimitirului între orele 
8-15... locurile rămase neidentificate după 
această dată se vor pune în vînzare».

Iulian NEACȘU

curenții cît și participanții, tineri. Sîmbătă, 
tot pentru tineri, teatrul din Brașov a 
prezentat «Neamul Șoimăreștilor». La spec
tacolul de duminică seara al teatrului din 
Pitești, «Cabaret în alb și negru», în sală 
tineri, cei mai mulți. «Primul ghiocel» bine 
organizat, ce-i drept e drept, a fost destul 
de penibil atît datorită cerbiciei cu care 
niște tineri vor să devină vedete, cît, mai 
ales, melodiilor, în care numele fraților 
Grigoriu apărea cu o frecvență demnă de 
o cauză mai bună. Soare, mare, floare, 
iubire, tristețe și alte asemenea banalități 
de care ar trebui să ne săturăm pînă în gît. 
Numai așa nu le-am mai cînta.

în fișa de concurs a lui Pascu Carmen 
figura ca performanță anterioară «Premiul 
pentru cel mai bun interpret al adunării», 
iar în a inginerului Tănase Vasile «a mai 
cîntat la schimburi de experiență». Exem
plele dovedesc, cred, nepriceperea unor acti
viști culturali și modul nefericit în care își 
petrec o parte din tinerii orașului sfîrșitul 
săptămînii. Dar ceilalți ce fac? Firește, pro
menada pe «Corso», barul «Garofița» la 
al cărui tonomat aud aceleași texte de la 
«Fazanul de aur», cofetăria centrală unde 
beau cafele sau stau pur și simplu pe bănci. 
Pe o bancă i-am găsit pe frații Șopcan, ambii 
născuți în comuna Gura Văii din județul 
Brașov. Cel mic, Traian, urma să plece în 
armată peste două zile, iar cel mare, Nico
lae, om cu armata făcută îi dădea odată cu 
geamantanul verde și sfaturi destul de obiș
nuite. Tot ei îmi spun: «N-avem cum să 
ne distrăm în oraș. U.T.C.-ul din Făgăraș 
face, poate, ceva pentru orășenii lui. De 
luni pînă joi se aude de joia tineretului, dar 
joia tăcere».

Deși orașul este aproape de munte, n-am 
văzut pe nimeni cu raniță și schiuri și asta 
este cel puțin ciudat. La singurul restaurant 
de categoria I nu poți petrece o seară 
plăcută pentru că ospătarul Rață Ambrozie 
așază pe 15 mese niște foi pe care scrie 
«rezervat» fără ca de fapt să fie rezervate. 
Așteaptă, desigur, să-i dai 10-15 lei să-și 
ia cartonul. Dacă te așezi fără a da ciubuc, 
îți vorbește cu tu, te amenință că «am 
servit la mare oameni cu funcții foarte 
importante». în cariera mea de ziarist și 
în viața mea de bărbat n-am văzut încă atîta 
mojicie și atîta protecție ce i se acordă lui 
Rață Ambrozie. An de an la mare, peste 
două luni urmează să plece în Germania 
Federală, în schimb de experiență. Mutarea 
sa disciplinară sau desfacerea contractului 
de muncă se impun de la sine, opinie pe 
care o împărtășește și responsabilul unității 
Dumitru Malene. O altă mostră de abuz 
duminical și de oraș mic mi-a oferit-o ar
hitecta Adriana Comanici care a lucrat la

De multe ori, casele de cultură sînt destinate 
tinerilor, ți doar lor .

restaurarea cetății. Odată restaurarea în 
linii mari încheiată, arhitecta și-a făcut, cu 
materialele șantierului, un apartament în 
chiar interiorul cetății. Bucătărie, grup sa
nitar, sufragerie și un salon avînd în lungime 
14 metri. Practic vizitatorul trece prin 
camerele 5, 6, 7, apoi vede apartamentul 
închis se întoarce și o ia pe partea cealaltă. 
Este adevărat, nu s-a mutat (i s-a interzis) 
dar faptul denotă o mentalitate revoltă
toare și tristă. Și fiindcă veni vorba de men
talitate: în Făgăraș, iarna mai fiecare familie 
taie porc. Sîmbăta și duminica, localnicii își 
cumpără vin și bere, se adună 2-3 familii în 
jurul televizorului și mai ies din casă lunea 
cînd sirenele fabricilor îi cheamă la muncă. 
Casele la roșu, existente cu duiumul, au 
etaj, camere multe, omul se pregătește 
deci să se simtă cît mai bine, mai ales sîm
băta și duminica. Festivalul «Fazanul de 
aur» nu-i scoate din casă iar Casa de cultură 
— frumoasă și bine întreținută — este pen
tru tineri.Procurorul Vasile Păcuraru nu se 
înscrie la cercul de balet, lui Tăutu loan 
cercul de foto nu-i spune nimic, mun
citoarele Heczei luliana și Comănescu Oc
tavia vor dans și dans nu prea e, vor ca apa 
ștrandului să fie vara schimbată zilnic și 
să nu mai fie rece.

La singura unitate de coafură din oraș, 
bătaia peștelui recte facerea «onduleuri- 
lor naturale» este sîmbăta cînd se încasează 
și 3 000 de lei. Dar gata coafate femeile 
intră-n case, fac mîncare,. schimbă copiii și 
între un fel și altul trag cu coada ochiului

coniac, fum și ceva plăcinte
Strada principală din Sebeș-Alba este u- 

neori curată și din loc în loc vezi politicoase 
cutii de gunoi pe care scrie «mulțumesc». 
Seara, forfota zilei e înlocuită de pendu
larea calmă a plimbăreților solitari și, mai 
ales, în grupuri mari sau mici. Sînt orele 
cînd strada își schimbă numele și devine 
Corso, specific orașelor din Ardeal, lată și 
un specific județean, aici (cum am văzut și 
în Aiud) cafeneaua se numește Plăcintărie. 
Ce-i drept, vinde și ceva plăcinte, dar cu 
precădere se consumă coniac, țigări și vorbe 
de clacă.

Sîmbăta seara și duminica localul nu e 
mai plin ca de obicei, pentru simplul motiv 
că e la fel zilnic, ticsit de dimineața pînă 
seara cu o clientelă ce nu se deosebește 
deloc de cea a barurilor de zi din București, 
înghesuit într-un colț, în ciuda luminii dis
crete a locantei cu fum,să-l tai cu cuțitul, 
parcurg un supliment voluminos al ziarului 
județean «Unirea». Printre altele, aflu că 
«scopul „în sine“ al spațiului și timpului 
străzii de tip „Corso“, în care tînărul 
nostru de azi vine nu în hainele lui cele 
mai scumpe, ci în cele în care-i stă mai bine, 
scopul acesta în sine este, mai mult sau 
mai puțin mărturisit, cel al întilnirii. Ana

la televizor. Atît sîmbătă cît și duminic 
sediul Comitetului femeilor din Făgăraș 
fost închis, deși am auzit că ar exista dou 
cluburi «Femina». Și aici din nou o între 
bare severă: «de ce nu se distrează femeile? 
Alăturată lipsei distracției la maturi și vîrst 
nici, chestiunea merită o maximă atenți 
Există, nu omit, stagiuni permanente al 
teatrelor din Brașov și Sibiu, mai pică ș 
Margareta sau Dan (Spătaru), există ma 
mulți de 10 bridgiști, dar asta e puțin. Faț 
de alte orașe mici Făgărașul nu stă rău. da 
nu are ceea ce merită. Combinatul chimi 
«Nitramonia» și întreprinderea de utila 
chimic, unități de elită ale țării, asiguri 
locuri de muncă dar cineva trebuie să-i re 
creeze, să-i distreze. Să-i și educe să se distre 
ze, pentru că la piesa de teatru «Moralitate: 
doamnei Dulska» au cumpărat bilete 8 ins 
și moralitatea doamnei a fost suspendat 
deși venise de la Brașov. Constantin Po 
pescu, șeful muzeului, cu care am discuta 
și despre aceste lucruri, ofta dar era ș 
optimist. «Nu mor caii cînd vor cîinii» 
Nu zic nu, dar Făgărașul are nevoie d« 
recreere sîmbăta și duminica,atunci cînc 
mîinile trudite de muncă, mirosind a copi 
proaspeți și a istorie n-ar trebui să apese 
pînă la exasperare pe butoanele televizoa 
relor sau să aplaude interpreți care le spun: 
«Nu plînge că te dau uitării/ Și nici nu plîngc 
că te las...»

Eugen SECELEANU

lizat ca fenomen social, căutat a fi explicat 
în cauzele ce-l generează, acest timp și 
spațiu al străzii a născut întrebări.» Bine 
ar fi, adaug eu, dacă asemenea analize ar 
naște și răspunsuri la pomenitele între
bări, dacă s-ar oferi tinerilor cît mai multe 
și mai atrăgătoare alternative la Corso și 
la cafeneaua deghizată în Plăcintărie, adică 
mai mult decît patinoarul din parc, decît 
cele două cinematografe dintre care în 
unul e frig și în celălalt nu e cald, decît 
programele serbede — îmi spun cîțiva 
tineri — ale Casei de cultură. îmi amintesc 
de Revelionul tineretului, organizat anul 
acesta de Comitetul orășenesc al U.T.C. 
la Restaurantul nr. 2, unde am văzut că 
tinerilor nu li s-a oferit nimic în plus față 
de revel ioanele de la celelalte restaurante 
din oraș, adică doar «meniu bogat, beuturi 
alese și muzică» și c atmosferă lîncedă de 
bal nereușit.

Oare ce fac, totuși, oamenii sîmbătă 
seara. Urc pe străzi aproape pustii spre 
cartierul nou dinspre Lancrăm, lîngă C.I.L. 
La blocuri, multe ferestre sînt luminate de 
pîlpîirile televizoarelor.

Mircea FODOREANU



ceea ce nu se uită

Fragmentele din Jurnalul unui cobai 
cunoscute în ultimii ani din reviste, cioburi 
înșelătoare, risipite au ascuns viziunea unei 
arhitecturi integratoare de ansamblu. Lă- 
>înd fără răspuns întrebarea: de ce a simțit 
*I.RP. nevoia să ofere contemporaneității 
>au să lase posterității transcrierea gîndu- 
"ilor sale diurne sau nocturne?

Ipotezele pot fi multiple. A vrut autorul, 
ivind în jurnal numele de împrumut Anton 
’rotopopescu, să-și dezvăluie un alter-ego 
recunoscut? Sau a intenționat să-și publice, 
a atîția alți predecesori, memoriile asu- 
ara vremurilor și evenimentelor trăite, 
tsupra oamenilor sau personalităților pe 
:are le-a întîlnit? E jurnalul o introspecție. 
:oncepută ca un studiu al individului uman? 
\ ambiționat M.R.P. să se zidească într-o 
>peră literară reprezentativă, depășind con- 
iiția obișnuită, convențională a jurnalului? 
3ar mai este oare posibilă o definire a jur- 
lalului într-un secol în care au proliferat 
urnalele și anti-jumalele, memoriile și anti- 
nemoriile?

Dar asemenea ipoteze pot deveni deru- 
ante. Pentru că imprevizibilul M.R.P. a 
iregătit cititorilor săi o surpriză. Din care 
e vor dezmetici greu cei ce își închipuie 
ă vor avea în fața ochilor o cronică a eve- 
limentelor trăite, vor afla cine știe ce reve- 
ații asupra unor anume persoane, împre- 
urări sau cancanuri picante de epocă. De- 
Itfel, numele care apar în jurnal sînt în 
najoritatea lor fictive iar încercarea de a 
lescoperi «chei» este zadarnică pentru că 
utorul nu și-a propus nici o clipă să scrie 
nemorii care presupun o supremă obiecti- 
itate în relatarea unor fapte și întîmplări 
devărate. Jurnalul nu este nid suma sau 
inteza unor experiențe rezultate din parti- 

povestea unei conștiințe: 
miron radu paraschivescu

iparea la acțiune (Cînd M.R.P. devine 
ixtrem de activ în lupta împotriva fascis- 
nului sau e prezent pe baricadele eliberării, 
ntre sfîrșitul lui 1943 pînă în 1945 notațiile 
ale dispar aproape cu totul).

Jurnalul nu poate fi confundat cu «amin- 
irile» care, cum nota M.R.P. în 1965, «pre- 
upun o operație de machiaj literar». Iar 
ontrariul machiajului literar este sinceri- 
atea absolută, adevărul uneori brutal, tran- 
crierea gîndului «sur le vif», subiectivita 
ea extremă în cea mai bună accepție a 
uvîntului: persoana I singular, eul con- 
emplat atunci, imediat, în goana timpului 
ntre 25 și 34 de ani cît avea M.R.P. cînd 
cria paginile jurnalului care apare acum.

Jurnalul unui cobai este un autopor- 
ret, un monolog intim, o mărturisire, o 
povedanie. în care cobaiul este autorul, 
ibservîndu-se cu o luciditate febrilă de cer- 
etător și artist, nu însă pentru a dezvălui 
nonștri din sufletul uman sau «o mică 
rămăjoară de secrete». Deși slăbiciunile 
iu sînt ocolite, nici «păcatele», iar M.R.P. 
evine de multe ori teribil de necruțător 
u sine, nerefuzînd denunțarea orgoliului, 
nvidiei, agresivității, demoniacului. Iar ob- 
esia sincerității, contrariul minciunii face 
a jurnalul să nu fie, ca în atîtea cazuri, o 
glindă înșelătoare, hedonică, prilej de auto- 
dmirare și autojustificare. El devine un 
tudiu al omului, fără mistificări, fără fals 
atetism, un studiu care nu urmărește insa 

cu orice preț descoperirea a ceea ce e as
cuns, dezvăluirea secretului, deși M.R.P. 
își biciuiește cu furie o presupusă pornire 
de cracher sur le pave, deși nu rareori 
intrăm în unele intimități amoroase; au
torul. ca un scafandru, scoate la suprafață 
ceea ce ignoră în el. Nu e vorba numai de 
o diferență de nuanță. Pentru că atracția 
spre ceea ce e secret, intimitate în sine, s-ar 
transforma curînd în mic cancan, pe cind 
pînda a ceea ce ignorăm în noi devine între
bare neliniștită asupra omului, asupra exis
tenței.

Relevă oare vînătoarea necunoscutului, 
din această scriere postumă, pe acel altci
neva decît figura cunoscută a lui M.R.P., 
atît de percutant și atît de viu printre noi 
ca personalitate și ca răscolitoare legendă 
a unei vieți, a cărei aureolă nu se va stinge 
niciodată? Cum se suprapun în acest joc 
al oglinzilor fața nevăzută din jurnal cu prin
țul spiritului care era M.R.P., cu pătimașul 
amant al poeziei tuturor, cu flămîndul de 
frumusețe care iubea operele altora mai 
presus decît pe ale sale, în fervoarea eter
nului îndrăgostit de orice femeie superbă? 
Se detașează oare în jurnal vocația, volup
tatea sa unică de a descoperi și ocroti ta
lente, prozatori, pictori, poeți, publiciști, 
constelația strălucită a multor generații? 
Se conturează imaginea marelui intelectual, 
cărturar în accepția cea mai înaltă și cea 
mai profundă a termenului, veritabil gîn- 
ditor cu neastîmpărată curiozitate și atrac
ție pentru literatură, pictură, cinema, tea
tru, filozofie, politică, apropiat din acest 
puna de vedere de George Călinescu, 
Camil Petrescu, Mihai Ralea, Tudor Vianu? 
Apare portretul omului M.R.P., cel care și ș 
cucerit prestigiul și dragostea unanimă a 

contemporanilor săi, pentru că a pus întot
deauna semnul egalității între ceea ce gîn- 
dea, scria și vorbea, pentru că a fost un vio
lent inamic al imposturii, al mediocrității 
agresive, al lichelismului și arivismului, în- 
credințîndu-se și dăruindu-se total celor pe 
care-i considera oameni evoluați, în primul 
rînd prietenilor, ca un mare, pur și generos 
naiv, un veșnic păgubos, ca pictorii naivi 
pe care-i admira, atît, ca personajele sale 
din Cîntice țigănești, naivul de o lucidi
tate aproape profetică, asemenea nebunilor 
din Shakespeare ce-și pot îngădui liberta
tea să rostească adevărul?

S-ar părea că da. Pentru că fibrele cele 
mai intime ale omului M.R.P. nu s-au des
părțit niciodată de personalitatea sa publică, 
de scriitor, de opera sa cunoscută. Să nu ui
tăm însă că M.R.P. a avut întotdeauna sfînta 
pudoare de a se oferi celorlalți finit, mai 
ales atunci cînd era vorba de literă scrisă, 
tipărită.

Vom descoperi atunci în jurnal cealaltă 
față necunoscută a lui Miron Radu Paraschi
vescu, nefinitul sau, mai bine-zis — fără 
joc de cuvinte — infinitul sau univers? Cred 
că da. Pentru că ceea ce M.R.P. n-a rostit, 
n-a scris, în deplină cunoaștere și auto- 
cunoaștere, în deplină luciditate și sinceri
tate, pînă la capăt, o face mărturisindu-se în 
jurnal, «prietenul în singurătate». Iar aceste 
rînduri mi se par atît de revelatoare, încît 
sînt scutite de orice comentariu:

«Jurnalul ăsta rămîne doar un inventar al 
durerilor, al îndoielilor și spaimelor mele. 
Parcă nici n-am scris în el vreo bucurie. 
Bucuriile le-am trăit. Numai cenușa lor am 
scris-o aici, numai «Ies debris du bonheur» 
au fost trecute cu grijă, inventariate în fi
lele lui».

Jurnalul nu devine însă doar o simplă con
fesiune, o spovedanie pentru ispășirea creș
tinească a păcatelor sau pentru răscumpă
rarea iertării. Iraționalul, necunoscutul e 
vînat pentru a fi dezvăluit și supus; slăbiciu 
nea e ridicată la rangul de probă care tre. 
buie trecută, de dificultate care trebuie în
vinsă: a deveni om împotriva imposibilului 
istoriei, împotriva cătușelor dinlăuntrul con
diției umane. Spune M.R.P. undeva în Jur
nal: «Mi se pare un fleac să faci lucruri bune 
cu un material bun. Dar să trăiești, să creezi 
în condiții vitrege, asta e o adevărată bi
ruință. Iar cind aceste condiții vitrege sînt 
în însăși natura ta, atunci într-adevăr, asta 
înseamnă o biruință asupra ta însuți». Nu se 
[jotrivesc aceste rînduri așternute pe hîrtie 
cu 30 ani în urmă — de scriitorul român 
care-l iubea neasemuit de mult pe Andre 
Malraux ca pe fratele său mai mare și care 
medita ca el pe aceeași lungime de undă — 
cu cele scrise de autorul Anti-Memoriilor 
în primele pagini? «Una din cele mai pro
funde metamorfoze pe care le poate crea 
omul este de a transforma un destin suportat 
intr-un destin dominat» — Acesta mi se 
pare a fi și sensul fundamental al Jurnalului 
unui cobai: cobaiul se transformă într-un 
om ce se domină. Și pe această lungă tra
iectorie a jurnalului, în care nimic din ceea 
ce este uman nu e lăsat de o parte, cititorul 
devine martor. Martor dar și participant. Și 
o asemenea luptă cumplită și tenace împo

triva propriei tale firi nu devine oare o 
luptă mai dramatică decît orice bătălie ex
terioară? Moartea înfruntată înlăuntrul fiin
ței nu depășește spectaculosul morții în
fruntate în afară? Iar micile adevăruri la care 
ținea atît de mult Stendhal, trecute paroxis
tic prin carnea și sîngele experienței pro
prii de viață, ajung mari adevăruri, micile 
secrete intime despuindu-te de tot ce este 
carnal si trecător în om. devin în jurnalul 
lui M.R.P. fie că vorbesc de amor sau prie
tenie, o aspirație spre absolut, spre desă- 
vîrșire «Mă zidesc greu, dar n-am să re
nunț niciodată să mă zidesc, să rămîn numai 
eu, singurul». Sau: «în mine se dă o luptă 
permanentă între a fi cum sînt și cum mi-ar 
plăcea să fiu sau aș părea că sînt».

Revoluționarul, trăind în el însuși, cu o 
acută sensibilitate, cutremurul epocii, în
registra ca un seismograf toate vicisitudinile, 
măreția și turpitudinea vremurilor. Pro
testatarul, iconoclastul M.R.P. voia să schim
be din rădăcini societatea, condiția umană 
în primul rînd însă — și jurnalul e primul 
martor în acest sens — voia nu numai să 
schimbe ci să se schimbe. Procesul formării, 
al autocreării și autodesăvîrșirii unei per
sonalități, înfruntînd toate contradicțiile, 
devine materia predilectă a jurnalului în 
acest fel Jurnalul unui cooai trece granița 
obișnuitelor memorii și intră pe teritoriul 
literaturii.

El se află la antipodul Anti-Memoriilor. 

Malraux, la apogeul creației, privește cu 
scepticism confesiunea, deoarece introspec
ția, mărturisise, și-a schimbat natura,*  a in
tervenit psihanaliza freudistă care vînează 
secretele și dezvăluie monștrii din sufletul 
uman mult mai amplu și mai adînc decît 
orice operă literară. De aici opțiunea sa 
pentru revelarea și nu pentru cunoașterea 
omului. Pe Malraux din Anti-Memorii nu-l 
interesează atît caracterul individual ci cî- 
teva trăsături care exprimă relația sa parti
culară cu lumea, pentru că e posibil ca în 
domeniul destinului omul să valoreze mai 
mult prin aprofundarea întrebărilor sale 
decît a răspunsurilor. Dar același Malraux 
din Anti-Memorii precizează: «Ceea ce mă 
interesează într-un om oarecare e condiția 
umană; într-un om mare căile și natura 
măreției sale; într-un sfînt caracterul sfin
țeniei sale».

* Volum în curs de apariție la Editura «Cartea româ
nească».

(Va urma)

Jurnalul unui cobai, monolog interior, 
autoportret, sapă galerii în sufletul ome
nesc, nu disprețuiește intensitatea clipei 
trăită adînc în carne și sînge, revelația 
ideii abstracte își are rădăcini sensoriale. 
întrebările asupra vieții și asupra lumii se 
iscă din individul concret, existențial. Dar 
nu aceasta e oare calea, materia privilegiată 
a literaturii prin care apare condiția umană, 
natura măreției ei și, în cazul lui M.R.P., 
caracterul sfințeniei sale? O viață exem
plară — a te crea pe tine însuți — în care 
cobaiul e propriul suflet, pe nesimțite per
soana I singular se transformă în erou de 
ficțiune, mărturisirea devine mărturie, jur
nalul intim devine o pistă de decolare 
pentru a îmbrățișa universul.

Propriul univers și, implicit sau explicit, 
al altora. Cu foarte multe semne de între
bare. Cu răspunsuri invitînd la alte între
bări. Și într-un vîrtej de impresii și de notații, 
disparate și extrem de diverse, dintr-un a- 
malgam în care se învecinează eseul, schița, 
portretul, poemul în proză, se naște în mod 
miraculos romanul, un roman modem de
pășind granițele fragile ale epicului pur, un 
roman-spectacol al eului divulgat, accelerat 
sau exacerbat la o înaltă temperatură psi
hică, în toate meandrele geometrice ale 
spațiului intim, cu multiple personaje apa
rent contradictorii care nu sînt decît atîtea 
și atîtea fațete ale scriitorului (nu poate fi 
recunoscut, oare, și astăzi chiar romanul cel 
mai dezagregat, atomizat, prin permanența 
eroului?) topite într-un flux unic, al sufle
tului omenesc.

Roman autobiografic, acest jurnal scris 
încă din vremea adolescenței reprezenta 
ambiția lui M.R.P. de a se realiza ca pro
zator. Și Liviu Rebreanu și Camil Petrescu 
au lăsat, în afara operei lor constituite în 
proză, un jurnal postum. Dar jurnalul unui 
prozator cunoscut ca atare, chiar dacă se 
ridică la valoarea romanelor publicate, aduce 
ineditul doar din semnificația unei vieți 
intime necunoscute, el e complementar 
operei. M.R.P., poetul ce se vedea prin 
jurnal asemenea unui «strigoi»care să tul
bure după dispariția sa fizică, M.R.P. «in- 
creatul», cel ce a avut tot timpul senzația 
că se află «în marginea vieții», intenționa 
să-și dezvăluie talentul ratat al prozatorului, 
ratat pentru că n-a îndrăznit să iasă în forul 
public, pentru că n-a avut încredere în for
țele sale. E și din acest puna de vedere 
Jurnalul unui cobai un roman «secret», 
al ambiției supreme de a-ji dovedi sieși și 
altora capacitățile de prozator. în primul 
rînd un tulburător roman de dragoste, cu 
toate stările ei sufletești debordante, ob
sesive, ambigue sau paradoxale, de la lirismul 
cel mai tandru, cel mai senin pînă la gelozia 
sumbră aproape de marginea prăpastie!, în 
care se interpătrund cea mai cumplită dez
nădejde, în pragul sinuciderii, dorința vitală 
de a crea din femeie un alter-ego, de tip 
Pygmalion, cel mai desăvîrșit altruism cu 
cea mai nesățioasă poftă de posesiune, eva
darea în aventurile cele mai banale cu «cîn- 
tarea cîntărilor» pentru o unică și supremă 
dragoste, joc al extremelor în căutarea- 
paradisului pierdut, al absolutului niciodată 
atins, la fel ca în prietenie, ca în creația 
literară, de unde sentimentul copleșitor al 
ratării: «Am vrut peste sută și nu pot cît 
șase» (Arghezi). M,HĂ,LEANU
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reportaj flacăra

o să facem aici, la icoana, 
mai frumos ca la băile herculane

• In județul Olt, pe malul Vedei, va lua 
ființă o stațiune balneară, cu ape termale 
de excepțională valoare terapeutică.

APE CARE FAC OASE NOI. 
TINERE

Voicu Zaharia e chiar din Icoana, din 
această comună oltenească în care mă aflu, 
așezare situată la hotarul dintre județele 
Olt și Argeș, mai aproape de Slatina decît 
de Pitești. Lucrează la o stație de dezbenzi- 
nare, are trei copii și se socotește țăran, 
cu toate că poartă un fel de salopetă și o 
căciulă cu urechi, bine înfundată pe cap.

li spun că am venit aici ca să scriu despre 
apele termale ale Icoanei, despre izvoarele 
din partea locului, pe care doctorul Mihai 
Dănilă le consideră, pe de o parte, miracu
loase și, pe de alta, capabile să transforme 
această străveche așezare într-o stațiune 
balneară de renume european, îi spun toate 
astea și Voicu Zaharia își dă căciula mai 
spre ceafă.

— Să scrieți, că sînt o grozăvie,
II întreb de unde știe. Din auzite?
— Din auzite știm cu toții, dar eu știu 

chiar din încercate. Am făcut vreo 7-8 bai 
într-o habă. Apoi m-am dus pînă la Bădeșn. 
un sat vecin in care oamenii au amenajat 
un fel de bazin. Am mai făcut și acolo trei 
băi și mă simt ca un porumbel.

— Ce vă durea?
— Din război, mă ținea șira spinării de 

nu puteam să mă leg nici la șireturi. O pur
tam țeapănă ca pe o scîndună. Acum mă simt 
bine. Apele mi-au luat durerea și înțepe
neala cu mîna. Adică nu cu mîna, dar așa 
se zice pe la noi.

îl încerc, întrebîndu-l ce-ar zice despre 
amenajarea la Icoana a unei mari stațiuni 
de tratament. Cu hoteluri și cu bazine, mă 
întreabă. Cu asta ar fi o chestiune extra
ordinară, reia, s-ar vindeca și alții cu apele 
noastre. Apoi înșiră cîteva nume, Coroianu, 
operatorul, Florea Ștefănescu, Toma al lui 
Dumitru, Radu Ioana și altele, săteni care 
s-au spălat la izvoarele din Icoana și din îm
prejurimi, adică de la Floru și Ursoaia, și 
care au uitat de dureri reumatice.

Pe nesimțite, locul din jurul nostru se 
umple de oameni. Vestea cu stațiunea și cu 
hotelurile umblă cu repeziciune. Unii parcă 
o știu. Alții o aud pentru prima oară.

Si cu cîte etaje o să fie, măi, hotelul cel 
mare?— întreabă o voce.

Cu cinșpe — vine un răspuns atotștiutor
Etete, îi potolește Zaharia. Voi ați vrea 

s-o luăm înaintea Slatinei?!
Da’ de ce să n-o luăm, mă, de ce să n-o 

luăm?! O să facem aici ceva mai frumos ca 
la Băile Herculane.

TOTUL A PLECAT DE LA 
O PARTIDĂ DE ȘAH

Pe doctorul Mihai Dănilă, care se stră

duiește de vreo doi ani să convingă lumea 
că apele de la Icoana înseamnă un izvor de 
sănătate extraordinar, îl găsesc la spital, 
ocupat cu ultimul bolnav al zilei.

îi explic scopul vizitei și-l aud spunind 
un singur cuvînt. în sfîrșit... Un singur cu- 
vînt, pronunțat de mai multe ori. Vorbește 
despre apele termale din comună ca despre 
o comoară. Le descrie calitățile terapeutice 
și limitele. Povestește tot ceea ce a între
prins în ultimul an pentru a convinge că 
deschiderea imediată la Icoana a unei sta
țiuni balneare nu e nici utopie, nici exage
rare. îmi pune la îndemînă documente. Bu
letine de analiză. Memorii. Adrese. Răs
punsuri. In sfîrșit, repeta, și se bucura ca 
un copil că începe să se miște ceva, că ac
țiunea pentru care pledează de cîteva luni 
bune se urnește, că descoperirea capătă 
contur, prinde viață.

îl întreb de unde a pornit totul.
De la o partidă de șah, îmi răspunde.
— De la o partidă de șah?!
Rîde. își scoate stetoscopul peste cap, așa 

cum ai dezbrăca un pulover. Ziua de lucru 
s-a încheiat. Da, de la o partidă de șah a 
început totul... în vara lui ’72 jucam cu in
ginerul Tătaru, era pe atunci directorul 
Trustului de petrol care ține toate sondele 
pe care le vedeți. Din vorbă-n vorbă, omul 
mi-a spus că are mult de lucru, că trebuie să 
demonteze cîteva sonde, că nu dau randa
ment. Ca să leg discuția, l-am întrebat de 
ce, și mi-a mărturisit că nu dau țiței curat, 
lese un fel de mocirlă, mi-a spus, o apă 
fierbinte, murdară... De acolo a plecat 
totul.

— Ce a u rmat ?
Nimic deosebit. Vorbele inginerului mi 

s-au înfipt în minte ca un ghimpe, relatează. 
Peste cîteva zile, m-am dus la una din son
dele în discuție și cu ajutorul cîtorva lucră
tori am recoltat două găleți din mocirlă și 
am umplut cîteva sticle cu apă. Le-am 
transportat la București. La analize. Spune 
asta și-mi întinde buletinele chimice. Date, 
formule și proporții. Dintre toate, îl aleg 
pe acesta:

Ca răspuns la adresa dvs. nr. 3456 din 
2.VI.1972, vă trimitem alăturat buleti
nul de analiză al probei de apă adusă 
in laboratorul nostru.
Sonda nr. 335, probă adusă de dr. M. 
Danila.

Temperatura apei: 57° C
Compoziția chimică: clor, brom, iod, 
sulf, sodiu, potasiu, calciu, magneziu... 
Caracterizare: apă bromurată, iodu- 
lata, clorul atu, sodică.. concentrată, 
termală.

Indicații terapeutice: cură externă sub 
formă de băi in următoarele grupe de 
afecțiuni: ale aparatului locomotor; 
reumatism cronic degenerativ (artroze- 
spondiloze), P.C.E. și spondilite an- 
chilozante stabilizate; sechele post- 
fracturi cu redori articulare; ale sis
temului nervos periferic: nevralgii, ne- 
vrite; afecțiuni ginecologice: anexite, 
metro-anexite cronice, sterilitate se
cundară.

Semnat prof. dr. docent Tr. Di- 
nulescu, la 30 iunie 1972.

— Tovarășe doctor, n-ați vrea să co
mentați buletinul de analiză?

Refuză. Nu e de competența sa directă, 
dar chimiștii și-au spus cuvîntul. E clar. Ne 
aflăm în prezența unor ape termale de o 
importanță medicală excepțională, izvoarele 
de la Icoana fiind mai bogate în săruri și 
mai abundente decît cele de la Băile Her
culane, spre exemplu.

Mă împac cu ideea că nu vrea să comenteze 
alcătuirea chimică a apelor. Nu mă împac 
însă cu faptul că de la 30 iunie 1972 și pînă 
astăzi s-au întreprins foarte puține acțiuni 
pentru exploatarea apelor de la Icoana. E 
de acord cu mine. S-a zbătut, a umblat, a 
dat telefoane, a rugat. în cele din urmă a 
reușit să-i dinamizeze pe oameni, dar a 
reușit foarte greu, împotriva unor inerții 
și a unor tergiversări.

între hîrtiile pe care le am în față zăresc 
o adresă de transfer. Doctorul Dănilă a 
reușit la un examen și urmează să se transfere 
în județul Ilfov, mai aproape de casă, căci 
omul are familia la București.

Cînd plecați?, îl întreb.
Nu mai plec. Rămîn aid. Ar însemna să 

fiu nebun să plec tocmai acum, cînd s-au 
alocat primele fonduri pentru viitoarea sta
țiune. cînd Ministerul Turismului și cel al 
Sănătății par foarte decise să facă din Icoana 
o mare stațiune. Ceea ce fac nu e din vani
tate sau din interes. Cred că este obligația 
mea să rămîn aici, să contribui la aplicarea 
unei idei în care am crezut atît și de care 
mă simt foarte legat. Dacă n-am plecat 
atunci, cînd mulți mă ironizau și ziceau că 
sînt aiurit cu apele mele, n-am să plec acum.

Și cînd te gîndești că totul a plecat de la 
o simplă partidă de șah...

O BOGĂȚIE DE EXCEPȚIONALĂ 
IMPORTANȚĂ

Mă aflu la Schela de extracție Ciurești, 
față-n față cu inginerul Nicolae Irimescu de 
la serviciul tehnic.

— Tovarășe inginer, am venit pentru 
sondele de la Icoana. De fapt, pentru sondele 
cu apă. Aș vrea să știu ce debit au, ce posi
bilitate oferă pentru a fi exploatate, în 
ideea înființării unei stațiuni balneare. Sin
cer, credeți într-o asemenea posibilitate?

— Nu socot că este vorba de o posibili
tate. Avem de-a face cu o certitudine.

— Adică?

— în prezent, numai două din sondei: 
de la Icoana, numerele 335 și 374, au îm 
preună un debit de 182 000 de litri pe zi 
Socotiți că o baie pentru un om bolna' 
solicită 50 de litri, faceți împărțirea res 
pectivă și aflați ce capacitate neobișnuiti 
ar putea să aibă stațiunea de la Icoana.

— Acest debit nu poate scădea?
— Ba da, se poate reduce presiunea d< 

zăcămînt, este posibilă o blocare. în oria 
caz, chiar la limita minimă, la Icoana s-ai 
putea face două mii de băi pe zi.

— După prospecțiunile dumneavoastră 
rezervele de apă sînt suficiente?

— Neîndoios că, fiind vorba de petro 
din triasic, care se scoate de obicei de p< 
pungi de apă termală, rezervele sînt mul 
mai mari decît cele prospectate. Este aproa 
pe sigur că asemenea rezervoare de ap: 
termală există și în împrejurimi, la Floru 
la Bădești, la Potcoava, la Scornicești, I: 
Ursoaia. Aș vrea însă să remarcați c: 
«aproape sigur» nu înseamnă o certitudine

— în privința rezervorului descoperit e 
xistă, oare, vreo certitudine?

— Actualele rezerve pot fi epuizate carr 
în 300-400 de ani.

— Ce părere aveți despre compoziție 
chimică a apelor?

— Conținutul lor este foarte bogat îr 
săruri. Apele de la Icoana reprezintă, dup: 
opinia mea, o bogăție de excepțională im 
portanță.

Fără alte comentarii.

ACOLO VOR FI VILELE, 
DINCOLO VA H PLAJA, 

PESTE DEAL...

în lipsa primarului, plecat la Craiova, 
l-am găsit la Consiliul popular al comunei 
pe secretarul Comitetului executiv, pe Ion 
Selea. L-am găsit cam în aceeași stare de 
spirit ca și pe doctorul Dănilă, mîhnit că

Doctorul Dănilă ți sonda nr. 335. « 
a început de la o partidă de șah

Fotografie de Ion PREDOȘ
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urile au întîrziat atîta timp, că s-au 
igănat, că anumite foruri au pasat res- 
sabilitățile de la unul la celălalt, măcinînd 
pul, dar bucuros că — în sfîrșit — totul 
trat pe un făgaș normal și că bazele sta
ții balneare sînt ca și puse.
'iitorul șantier are deja un salariat, în 
soana lui Radu Constantinescu, care e 
;aziner și care se ocupă cu preluarea 
ilioanelor aflate pînă nu demult în în- 
>uințarea unei întreprinderi de geo- 
ă și prospecțiuni geologice. Chiar în 
4, îmi spune secretarul, avem promi- 
li de fonduri din partea Oficiului jude- 
i de turism Slatina, pentru a amenaja 
început de stațiune, cu 300-400 de 

iri.
- Ce va fi aici peste cîțiva ani, tovarășe 
sa?
Iu-mi răspunde. Mă invită să văd comuna, 
ie plimbăm, zice, și să visăm împreună, 
visăm, tovarășe Selea, de ce să nu vi-

icolo, îl aud, peste Vedea, va fi plaja, iar 
sus, la Ursoaia, vom amenaja un lac, 

care să se plimbe vilegiaturiștii. Cu 
ca... Dincolo, continuă, la locul căruia 
îi zicem intîlnituri, vom face o altă

ă... Vedeți prunii aceia ai ceapeului? Pe 
țiunea unde cresc ei vom ridica vilele... 
turi vor fi campingurile.
ichid ochii și-mi imaginez, după spusele 
-etanului, ce va fi la Icoana peste cîțiva
Vreau să cred — să cred și eu, așa cum 

de doctorul Dănilă, așa cum crede se- 
tarul Selea, așa cum cred foștii bolnavi 
comunei, astăzi oameni sănătoși — că 
■urile au intrat pe făgaș normal și că 
mai există nici o piedică și nici o falsă 
ponsabilitate care să întîrzie exploatarea 
lor termale din Icoana, spre binele ce- 
snilor acestei țări. Vreau să cred că, în 
rt timp, Icoana va deveni o stațiune bal- 
ră de primă mînă, arătoasă și mîndră, 
■nenea oamenilor de pe dealurile ei, de 
malurile Vedei, Vediței, Cotmenei și 

acei, rîuri ce vin să se unească în preaj- 
acestei așezări străvechi, coborîtă încă 
vremurile Brincovenilor.
entru cei interesați, reportajul acesta 
a să se constituie într-o primă invitație 
fiică la viitoarea stațiune balneară Icoa- 
Olt. Să fie într-un ceas bun.

Ovidiu IOANIȚOAIA

să nu tragem cu tunul in vrăbii
Este sau nu este impiegat Linguraru Aurel 

din comuna Tulucești, județul Galați? Car
tea lui de muncă spune cînd da, cînd ba, 
negru pe alb sau albastru pe gălbui, nu mai 
țin minte culorile cernelurilor și a foilor 
cărții, fiindcă m-au încurcat de tot și mi-au 
captat atenția literele negre și albastre peste 
diagonale roșii care anulau ceva și confir
mau altceva, în contradictoriu. Diploma lui 
de absolvent al școlii postliceale de gra
dul III M.C. impiegați de mișcare, din cadrul 
grupului școlar căi ferate Galați i-au dat 
omului în vara lui 1970 profesia de bază: 
impiegat. Tovarășul director general al Re
gionalei căi ferate Galați, Constantin Ciobă
nel îmi declară însă, că «oricine ar veni, 
nu pot să-i dau aviz favorabil pentru impie
gat de mișcare lui Linguraru Aurel pînă ce 
nu-și șterge sechelele de necorespunzător 
ca impiegat». Dar ca «să-și șteargă» omul 
sechelele înseamnă să aibă unde, adică să-și 
profeseze meseria și să dea dovadă că este 
apt. Iar el nu mai lucrează de exact un an 
de zile ca impiegat și de 6 luni nu mai lu
crează deloc și nu mai primește salariu. Ba 
da, lucrează ceva: scrie memorii, cereri, 
solicită audiențe, umblă prin comisii de 
judecată, prin judecătorie și tribunal, umblă 
pe la medici (o să vedeți de ce?!), umblă 
după transfer, umblă... Cum, înaintea mării, 
valurile, înaintea sechelelor au fost rănile, 
pe nume niște sancțiuni date cam fără 
discernămînt și de care s-a profitat la 
«momentul bun» (doar prilejul vine greu 
și se pierde ușor!) cînd au determinat o 
comisie — întocmită și condusă de un 
anume șef — să-i dea într-o zi calificativul 
«slab», hîrtie semnată de acest șef de gară, 
pe nume Tîmpeanu Mihai, de la stația Galați 
cu care s-a certat într-o zi, cam tare — de 
ambele părți — și șeful n-a suportat afrontul, 
iar atunci Linguraru a început să fie plim
bat. (Deși impiegatul de-atunci avea drep
tate, staționau în gară 40 de vagoane goale 
care așteptau să plece la stația de sortare 
să încarce minereu pentru combinatul si
derurgic și n-avea timp să sufle într-o bășică 
să demonstreze că nu a prizat alcool).

De la o gară la alta, de la o stație la alta, 
ba șef de tren, ba casier mărfuri, ba casier 
bilete călători, ba practicant casier și așa 
mai departe. Dar să punem ordine în lucruri 
și în fapte, s-o luăm pe etape, fiindcă sînt 
niște etape cu momentele lor de vîrf. (Din 
cînd în cînd, devenea acută problema Lingu
raru). Așa cum reiese clar din voluminosul 
dosar Linguraru Aurel, înregistrat la Re
gistratura Regionalei C.F.R. cu nr. 1/110 
din 11. I. 1974, din dosarul nr. 7410 din 
16.11.1973 de la Tribunalul județean Galați, 
din convorbirile purtate cu directorul gene
ral, inginer Constantin Ciobănel, din con
vorbirea avută cu Linguraru Aurel și cu 
amîndoi față în față. în «tabloul lui de ser
viciu», pe cînd se afla impiegat de mișcare 
la Tulucești, reiese că a primit mai multe 
sancțiuni pentru neatenții și greșeli în servi
ciu, dar date fără nici o graduate, fără să se 
respecte,în fond, Cod ui Muncii — e cînd 
avertisment, cînd mustrare, iarăși avertis
ment și iarăși mustrare. Bun, să zicem că 
făcea greșeli grave, care ar fi pus în pericol 
siguranța circulației trenurilor — deși n-a 
avut loc nici un accident provocat de el — 
cum îmi spune directorul general. Unu, de 
ce nu i s-a dat atunci,în 1971, la Tulucești 
calificativul «slab»? Comisia din martie 1971 
îl confirmă «satisfăcător». Ba, dimpotrivă, 
a fost transferat la stația Galați, deci într-o 
stație mai mare cu responsabilități mai mari. 
Să admitem — cum mi s-a spus — că din 
lipsă de impiegați. Doi, că nu e bine pregă
tit — să nu uităm că Linguraru era foarte 
tînăr în meseria lui de impiegat, absolvise 
doar de un an școala; regionalele C.F.R. 
dispun de denumărați instructori, de ne
numărate cadre și forme de pregătire și de 
ridicare a calificării profesionale a salari a- 
ților lor. De ce șefii de stații dau calificative 
și sancțiuni înainte de a lua și măsuri de 
ridicare a pregătirii profesionale a lui Li^ 
guraru? Trei, să trecem și peste asta și să 
revenim la cursul lucrurilor. Linguraru nu 

vrea să semneze calificativul de «slab» și 
face contestație, cere să se întocmească o 
comisie de reexaminare a lui care nu s-a 
întocmit niciodată, cu toate că pe cererea 
lui aflată la fila numerotată cu creion roșu 104 
în dosarul de la Regională, este pusă, la 
data de 11. IV 1973 rezoluția: «Tovarășul 
Nicolau, rog a se verifica și urgenta comu
nicarea măsurilor noastre după reanalizare. 
De ce a fost retrogradat într-o funcție care 
nu face parte din categoria profesională 
pentru care este pregătit. Cine a încălcat 
prevederile din Legea nr. 1/1970?» Sem
nează directorul general Ciobănel Con
stantin. întrebare la care nu există răspuns 
nici astăzi, pe care nu l-a putut obține nici 
comisia de disciplină, nici Ministerul Trans
porturilor și Telecomunicațiilor, nici judecă
toria Galați, nici subsemnata căreia i-a reve
nit misiunea de a rezolva scrisoarea cetățea
nului Linguraru Aurel din Tulucești,de6 luni 
fără serviciu. Dar cum a rămas fără serviciu? 
Întîi s-a încăpățînat să rămînă impiegat iar 
cînd se ducea pe postul de casier,intervenea 
paradoxul, șefii de stații, pe bună dreptate, 
nu-i dădeau casa pe mînă pentru că nu era 
autorizat pe post, în timp ce el tot pe bună 
dreptate voia să lucreze efectiv pe post, nu 
de formă și în statul de plată ci pentru ca 
să-și justifice salariul pe care l-a primit cam 
degeaba vreo 6 luni de zile. Pînă la 30. VI. 
1973 cînd a adus ia serviciul personal-învă- 
țămînt următoarea declarație: «Subsemna
tul Linguraru Aurel declar prin prezenta 
că refuz să fac practică pentru funcția de 
casier și totodată declar că nu am făcut 
nici o zi această practică și nu pretind să fiu 
plătit pentru această perioadă». «Pe ultima 
lună (adică iunie — n.a.) am refuzat să mai 
iau bani — îmi spune. Într-o zi mi se vor 
imputa banii ăștia nemunciți». Face o ultimă 
încercare: trimite conducerii ministerului 
tutelar un memoriu în care spune toată 
odiseea lui, roagă să-i fie analizată situația 
și cere din nou alcătuirea unei comisii 
pentru examinarea lui profesională. Din 
păcate scrisoarea lui înregistrată sub nr. 
28/3834 întîlnește acolo la Serviciul scrisori 
și sesizări ale oamenilor muncii, un funcționar 
cam rutinat. N-a văzut omul că petentul se 
adresase de nenumărate ori conducerii Re
gionalei și trimite scrisoarea tot la Galați să 
fie cercetată și analizată la Regională Adică 
înapoi în gura lupului. Dar să nu fim părtini
tori, și să recunoaștem că tovarășul director 
general s-a ocupat personal de memoriul 
adresat ministerului, îl recheamă la dînsul 
pe Linguraru și prin decizia nr. 797- din 
24. IV. 1973 dă ordin ca salariatul să fie exa
minat din toate punctele de vedere: examen 
medical, psihologic și profesional pentru a 
i se definitiva situația. Disciplinat, Linguraru 
s-a prezentat la policlinica C.F.R.,și-a făcut 
examenul medical și psihologic, dar pentru 
cel profesional i s-a fixat un termen care 
a fost contramandat printr-un telefon și 
n-a mai fost reprogramat, iar doritul exa
men n-a mai avut loc nici pînă azi.

De ce? — n-am reușit să aflu
După alte cîteva plimbări între Comitetul 

oamenilor muncii, comisia de disciplină, 
comisia de judecată și judecătorie intră în 
litigiu pe calea justiției cu Regionala C.F.R. 
între timp hotărăște să plece din Galați, 
dar nu și de la C.F.R., nu și din munca de 
impiegat. (îl putem acuza pe un om că ține 
morțiș să-și profeseze meseria pentru care 
are diplomă în buzunar?!) Găsește un post 
dejmpiegat de mișcare la o stație de mărfuri 
a întreprinderii miniere Motru. Toți de la 
Regionala Galați respiră ușurați că scapă 
de el și se grăbesc să-i facă formele de 
transfer. Bref. ghinioanele se țin lanț. Nu. 
știm de cine, dacă de Linguraru sau de 
funcționarii regionalei ori poate de ambele 
părți?! Cert este că atunci cînd ajunge la 
Motru află că nu se poate angaja din munca 
de casier în cea de impiegat. Se întoarce 
la Galați și aici începe joaca de-a actele, 
de-a uite popa nu e popa, începe literal
mente falsul în acte publice. în decurs de 
cinci zile. între 25 și 3UVI.1973 se eliberează 
cel puțin trei acte prin care unul îl anulează 

pe celălalt, se fac nenumărate modificări, 
ștersături, rectificări, adăugiri, tăieturi cu 
diagonale roșii pe cartea de muncă a lui Lin
guraru și pînă la urmă se eliberează actul 
nr. 66/332 din 30. VI. 1973 completat de 
funcționara de la Serviciul personal-învăță- 
mînt. Tofan Vasilica, prin care se anulează 
toate actele anterioare și Linguraru este 
făcut din nou impiegat. în sfîrșit! Un mo
ment, doar pe hîrtie,ca să scape de el! 
Tovarășul director general justifică aceste 
erori inadmisibile comise în acte publice 
«într-adevăr nepermise» din dorința acelor 
funcționari de a-l ajuta pe Linguraru, «ei 
au cedat la rugămințile și plînsetele lui și 
rău au făcut». Atunci, cum se explică lovi
tura dată pe la spate, în timp ce Linguraru 
se îndrepta spre Motru cu o carte de muncă 
în buzunar cu tot felul de ștersături la pa
ginile numărului 21, 23 și 24 Cap. XII si cu 
patru file lipsă din ea 3-4; 15-16; 25-26: 
37-38 — care, de fapt, iau acestui act esen
țial pentru orice salariat, valabilitatea — 
(și de care a fost acuzat Linguraru. Cine 
garantează pentru această afirmație?). Re
gionala căi ferate, serviciul personal-învăță- 
mînt elibera, pentru a fi expediat în același 
oraș, tot la 30. VI, 1973 un act prin care I.M. 
Motru era încunoștințată că «tovarășul 
Linguraru Aurel a fost scos din funcția de 
impiegat de mișcare de la data de 24. IV 1973 
ca necorespunzător și a fost trecut la prac
tica de casier mărfuri, în vederea autori
zării definitive în această funcție». Iar la 
29 octombrie 1973 șeful acestui serviciu, 
Hanganu Zamfir, declară,în scris (vezi fila 
38 din dosar) «De menționat că ulterior 
tovarășul Linguraru Aurel și-a făcut singur 
ștersături și corectări în carnetul său de 
muncă și chiar a rupt file din carnet, ceea ce 
în prezent, îi face imposibilă angajarea in 
cadrul unităților socialiste». Cu ce probați 
aceste afirmații, tovarășe Hanganu. cînd în 
cartea de muncă, la sfîrșitul ei, la capitolul 
modificări, explicații... există ștampila și 
parafa funcționarei dumneavoastră Tpfan 
Vasilica prin care se certifică modificările 
de la filele amintite mai sus și cînd, în uni
tățile noastre socialiste mai există experți 
grafologi? De ce tragem cu tunul în vrăbii? 
Pentru că noi avem tun iar ele nu?! Ce mai, 
corecți și legali,cei de la Motru nu l-au 
angajat, iar Linguraru Aurel după ce a tras 
o sperietură bună, era cît pe-aci să fie dat 
pe mîna organelor de miliție pentru fals — 
s-a întors la Galați. A mai încercat să se 
angajeze la Uzina de alumină de la Tulcea, 
la Combinatul siderurgic Galați, tot ca 
impiegat, dar cu o situație așa de încîlcită 
nu l-au acceptat. A pornit-o mai departe 
pe calea scrisorilor: a scris la «Flacăra», a 
adresat un memoriu Comitetului județean 
de partid Galați unde, cum îmi spune «mai 
bine mă adresam de la început, fiindcă nu
mai tovarășul instructor de-acolo care m-a 
chemat, și dumneavoastră, au avut răbdare 
să-mi asculte toată povestea și să analizeze 
faptele în amănunt». Cert, acolo a fost 
chemată și conducerea Regionalei și, la 
sfatul tuturor, Linguraru a făcut o cerere 
prin care acceptă «deocamdată» reîncadra
rea la C.F.R. pe funcția de casier. Dar a 
rămas un nedumerit și un nemulțumit: nu 
i-a demonstrat nimeni sincer (nu părtinitor) 
cu probe, cu argumente, cu dovezi că nu e 
capabil să fie impiegat. Că acel examen de ve
rificare și atestare sau infirmare a calității lui 
pentru această muncă — pentru care a făcut 
școală la anii maturității, pentru care și-a pă
răsit meseria lui inițială, pentru care a făcut 
liceul ta serai — n-a avut loc și nimeni 
nu-l mai cere. Decît el. căd în această ultimă 
?etiție — și speră să fie ultima — făcută la

6 ianuarie a.c. scrie: «...Aștept’ totuși 
pentru funcția de operator R.M., avînd în 
vedere că sînt pregătit și cunosc mult mai 
mult în această direcție. Pentru ocuparea 
acestui post îmi asum jntreaga răspundere, 
iar dacă după perioada de încercare colecti
vul nu-și va putea asuma răspunderea pen
tru a-mi acorda acest post, accept desface
rea contractului de muncă...».

Cîci I ORD ACHE
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civilizația ochiului

Cornel BOZBICI

Teodor Botiș 
«Flori»

Dan Bimbea: 
«Soare de lut»

Carmen Cristian 
«Ritm matinal»

cu febrele ei narative. Aproape fiecare din 
aceste ecrane e momentul unei încintări 
provocate de farmecul realului unde se 
înfruntă intenții stilistice deosebite, de la 
acea decorativ-foltiorică, din pictura lui 
Teodor Botiș (n. 1938), pînă la acea a jocu
rilor optice ale suprafețelor de culoare din 
lucrările lui Valentin Munteanu (n. 1945) 
ți Carmen Cristian (n. 1947). Unii dintre 
ei încearcă revalorizări ale unor imagini 
devenite de mult clasice, acordîndu-le o 
nouă semnificație, ca în acel :«Elogiu al 
maternității» al Annei Nagy (n. 1943), unde 
motivul Madonei, supus unei alte sensibili
tăți, a redobîndit sensuri mai pămîntene. 
Ceea ce-i unețte poate în sincera lor aspi
rație spre acea perfecțiune care se cîștigă 
odată cu vîrsta ți experiența, sînt acele 
chinuri pe care le dă materialitatea culorii. 
Ei nu-i caută cu tot dinadinsul autonomia, 
nu mizează pe independența ți pe fascina
țiile ei din jocurile abstracte, ci în cadrul 
programat al realului ei încearcă să smulgă 
materiei luminozități sau valori prețioase 
ca Andons Papadopoulos (n. 1940) ori mu
zicalitatea discretă a timpurilor albe ca 
Dan Bimbea (n. 1941).

Fiind atît de diferiți în intențiile lor sti
listice, ei sînt tot atît de singuri în drumul 
lor. De aceea ei poartă cu dînsii certitudinile 
ți dezamăgirile noastre viitoare.

într-o sală bucureșteană, Galeriile Ori
zont, de mai multă vreme au loc expoziții 
ale Cenaclului Tineretului de pe lîngă Uniu
nea artițtilor plastici, expoziții care în
cearcă să ilustreze o atitudine estetică din 
multitudinea celor care frămîntă artele con
temporane De astă dată, «Atelierul 35» 
îți asumă o experiență îndrăzneață, pro- 
punînd publicului mai mult decît un punct 
de vedere, ci chiar poate un pronostic. 
Astfel, în selecția unui critic tînăr, Vladi
mir Brînduț, sînt expuse lucrările unui 
grup de zece pictori care gravitează în 
jurul vîrstei de treizeci de ani, selecție care 
trădează în primul rînd preferințele criti
cului ți mai puțin afinitățile celor zece. Ex
perimentul e pasionant,.pentru că nimic nu 
e mat tulburător decît să încerci să prevezi 
un destin și în același timp nimic mai umi
litor decît să fii înșelat în credințele tale. 
Dar cine poate ghici cu certitudine viitorul 
unui artist? El este totdeauna mai degrabă 
o presimțire în care ne punem speranțele 
ți uneori patima noastră generoasă. Pentru 
că fiecare dintre acești tineri artiști este 
mereu un Columb plecat să descopere un 
continent care să-i poarte numele. Necon- 
stituind un grup omogen care să aibă un 
același numitor stilistic, pentru că nici pri
mele izvoare mărturisite ori nemărturisite 
nu sînt aceleași, singurul lor patron recu
noscut este realitatea. Departe de intenții 
conceptuale, ei iubesc frumusețea făpturii 
ți lucrurilor, natura și jocul simbolic, lumea

ei iubesc lumea 

cu febrele ei 

narative >



civilizația ochiului

Mi

Andrei Schiopu: 
«Case la Sulina»

Andonis Papadopoulos: 
«Nud cu draperie galbeni:

Anna Nagy: 
«Elogiu maternității»

Sorin CImpan: l 
«Natură statică» * '

Vasile Gheorghiță: 
«Herghelie»



«Lumea cit o fi» sau un spectacol despre puritate. Cintă Roșu și Negru!

cum a fost 
(XX)

La invitația studenților și cadrelor didacti
ce din Institutul de artă teatrală și cinema
tografică «I.L. Caragiale» din București, cea 
de a 20-a ședință a cenaclului nostru s-a 
desfășurat în studioul institutului din strada 
30 Decembrie nr. 9. Din partea gazdelor am 
primitnu numai salutul rectorului EUGENIA 
POPOVICI, artistă a poporului, ci și sprijinul 
în realizarea Antologiei Flacăra care a fost 
recitată de studenți și profesorul lor,George 
Carabin. Antologia Flacăra, întocmită de 
această dată de Dorin Tudoran, a fost pre
fațată de Adrian Păunescu din al cărui cuvînt 
s-a desprins foarte clar ideea că, după opinia 
sa, ION HOREA este cel mai realizat poet 
al generației din care face parte. Poeziile 
antologiei au fost recitate de George Cara
bin (Umbra plopilor. Mai bine soarta lui 
Sisif, Eu mai rămîn), Adriana Popovici (Și 
iarăși, Noapte de martie), Ileana Burlacu 
(Nu va veni la judecată, Zadarnic vii cu 
semnul crucii, Ne stringem de pe drumuri), 
Ana Ciclovan (De la o vreme. De țară, cită 
frunză, Șoarecii rivnesc pisici). Eugenia Maci 
(Și nu aflu. De unde să vă iau?), Ștefan 
Velniciuc (Presimțirea iernii. Cu iubirea de‘ 
moșie) și loan Rițiu (Din drum, Calendar). 
După o scurtă profesiune de credință făcută 
de poetul sărbătorit. Adrian Păunescu a 
inaugurat seria interviurilor cenaclului pu- 
nîndu-i 3 întrebări lui Ion Horea care a 
răspuns prompt, uneori prin butade foarte 
bine primite de sală. în încheierea primei 
părți, studenții ne-au oferit un fragment din 
spectacolul «Lumea cit o fi» în regia lui 
Cătălin Naum. Realizat după un montaj 
alcătuit de Stanca Fotino și losif Herțea, doi 
tineri și pasionați cercetători ai Institutului 
de etnografie și folclor din București, spec
tacolul este o excelentă pledoarie pentru 
păstrarea purității folclorului românesc. Din 
fragmentul prezentat putem recomanda, 
fără mari riscuri, «Lumea cit o fi» drept unul 
din cele mai frumoase și necesare spectacole 
ale actualei stagiuni. După pauză. Adrian 
Păunescu, bine susținut de formația Roși; și 
Negru, a recitat 13 poeme. Fără Gil Dobrică 
dar în colaborare cu trei dintre componente
le formației Venus (L), Roșu și Negru, cu Ovi- 
diu Lipan în excelentă dispoziție și cu Nancy 
Brandes în vervă polemică au susținut un re
cital bine primit de sală dar căruia i se pot 
reproșa o anumită stridență sonoră și calita
tea îndoielnică a textelor. Asta, mai ales, 
gîndindu-ne că recitalul a debutat cu o paro
die vizînd slaba calitate a unor melodii și 
texte de muzică ușoară autohtonă. Oricum, 
Roșu și Negru ni se pare azi o formație 
Neliniștită în cel mai bun sens al cuvîntului.

Dorin TUDORAN

Asistat de Eugenia Popovici, Ion Horea face o scurtă profesiunt 
de credință.

Fotografii de Radu CONSTANTINESCU

In cadrul Săptămînii Teatrului Mic, luni, 18 fe
bruarie, începînd de la ora 18,30, Cenaclul 
Flacăra în colaborare cu Teatrul Mic orga
nizează spectacolul «Actori în alte arte». în 
program:

— Vernisajul expoziției de metaloplastie 
a actorului pensionar Nicolae Motoc.

— Versuri de Gh. Ionescu Gion, Dinu iancu- 
lescu, Arcadie Donos, Ion Marinescu.

— Reciti Leopoldina Bălănuță, Magda Po- 
povici, Monica Ghiuță, Ileana Dunăreanu, 
Arcadie Donos, Dinu lanculescu. Ion Mari
nescu, Mitică Popescu, Mișu Dinvale.

— La cererea gazdelor, poezii de Adrian 
Păunescu în lectura autorului.

— Cintă Doru Stănculescu, Sorin Minghiat, 
Mircea Florian, Mircea Vintilă, Erika Jozsa, 
Carol Horvath, Dan Chebac ți Cornel Ionescu.

Invitațiile pentru acest spectacol pot fi 
solicitate ți obținute numai luni, 18 februarie, 
la redacția revistei Flacăra, între orele 11 ți 14,



tenis cronica de fotbal ■■■■■■■■■■■■■

marile turnee au fost salvate
De fapt,totul a început acum cîțiva ani, 

cînd, plictisit de succese în fotbalul american, 
Lamar Hunt a aruncat pe masa de joc a 
tenisului cîteva milioane de dolari. Reacția 
a fost promptă. Treizeci și doi de jucători 
dintre cei mai buni din lume s-au angajat 
prin contract să-i stea la dispoziție, iar 
promotorul, cum îi place să se autonumească, 
a început să dicteze regulile jocului. Nu 
peste mult timp, condițiile impuse de miliar
darul texan organizatorilor de turnee, în 
schimbul participării jucătorilor săi, devin 
draconice și — practic — marile turnee 
Open se închid din nou. Grand Prix-ul 
echilibrează oarecum situația, dar Hunt 
vrea să dubleze miza și numărul de jucători. 
Federația internațională se opune și amenin
ță cu suspendare pe cei ce găzduiesc con
cursurile grupului profesionist. Șapte luni 
mai tîrziu, intervine un acord care îl trans

formă pe promotor din conducător de grup 
profesionist în organizator de turnee pentru 
elita tenisului mondial, în perioada ianuarie- 
mai. Armistițiul încheiat de F.I.L.T. cu 
Lamar Hunt este respectat și lucrurile merg 
ceva mai bine. în perioada mai-decembrie, 
Grand Prix-ul, organizat sub egida Federa
ției internaționale, capătă strălucire maximă. 
Nu trece însă mult timp, poate nici un an, 
și o altă grupare, apărută peste noapte, 
W.T.T. (World Team Tennis), rîvnește la 
patru din cele opt luni rămase.

Replica F.I.L.T.-ului este promptă. La 
Adunarea Generală din iulie ’73, de la 
Varșovia, se adoptă o hotărîre prin care 
orice contract încheiat cu W.T.T. atrage 
după sine suspendarea celui în cauză. O 
poziție asemănătoare adoptă și asociația 
jucătorilor (A.T.P.), două luni mai tîrziu, 
la New York. Smith și Ashe combat cu 
vehemență ideea înființării unui campionat 
interorașe, preconizat de W.T.T., dar New
combe semnează primul contract. W.T.T. își

amicale ?
De mai multă vreme ne bate gîndul să 

cercetăm gradul de amicalitate al meciurilor 
amicale de fotbal. în acest sens, ne-am de
plasat la stadionul Giulești, sîmbăta trecută, 
și de atîta amicalitate, cită se instalase între 
Steaua și Rapid, ne-am întors cu spinările 
pline de cioburi de sticle aruncate de amicii 
rapidiști ai steliștilor, a căror agresivitate nu 
era întrecută decît de amicalitatea lor. 
Doi eliminați de pe teren, Sameș și Dumitru, 
alte troznete și trăznete, un arbitru furînd 
fără rușine în favoarea Rapidului,pentru că, 
dealtfel, jucase la Rapid (numitul Stăncescu). 
Ce-o fi fost amical, în tot meciul acela, nu 
știu. însă, ca să nu fim prea curioși în con
tinuare, chiar în acea seară, în sala Dinamo, 
echipa arbitrilor divizionari din București 
ne-a arătat pe viu — uneori pe prea viu — ce 
înseamnă un meci amical. Cu cîteva luni 
înaintea ieșirii la pensie, Aurel Bentu și-a 
pus în gînd, probabil, să distrugă fizic cîțiva 
gazetari, după ce a făcut ce-a vrut în prima 
divizie națională, ca arbitru. Același Stăn
cescu, foarte exigent cu două ore mai de
vreme față de Sameș, a sărit pe gazetari 
să-i împuțineze, sub privirile surîzătoare ale 
unui vechi părinte al tuturor posibilităților 
din arbitraj, Mircea Cruțescu. Gazetarii au 
mai fost înjurați.cum se cuvine, de arbitrul 
Raica, dar capac le-a pus la toate Constantin 
Dinulescu, fost internațional, om în toată 
firea, elegant nevoie mare, care, observînd 
forma excelentă a portarului echipei «Fla
căra», llie Tudora, i-a trîntit, cînd nimeni nu 
era atent, un pumn în nas,făcîndu-l knock-out 
pe acesta pentru jumătate de minut. Astfel, 
caracterul amical al meciului s-a întețit și mai 
mult și cu o lipsă de rușine demnă de cauze 
mai odioase, actualul arbitru Dinulescu a 
recunoscut că>într-adevăr, l-a lovit pe porta
rul gazetarilor, dar nu știe de ce... Același 
Dinulescu a mai zvîrlit de două-trei ori cu 
cotul în plexul apărătorilor cu care se lupta 
pentru minge, același M. Cruțescu a surîs; 
din poarta arbitrilor Gelu Popovici i-a atras 
atenția unui înaintaș al gazetarilor că dacă îl 

dă seama că, totuși, suprapunerea programu
lui său marilor turnee de la Wimbledon, 
Roland Garros, Roma și Forest Hills este 
periculoasă și intercalează cîteva pauze în 
care jucătorii să poată participa la aceste 
mari concursuri tradiționale.

Adunarea generală F.I.L.T. din luna ianua
rie este așteptată cu interes. Cu o săptămînă 
înainte, reprezentanții Federațiilor europe
ne se întîlnesc la Roma și se obligă, cu 21 de 
voturi pentru și o abținere (Marea Britanie), 
să nu primească în concursurile lor jucătorii 
care participă în campionatul interorașe. 
în același timp, A.T.P. își anunță în mod 
surprinzător hotărîrea de a lăsa celor 120 
de jucători ai săi libertatea de a alege. Cu o 
zi înaintea Adunării generale, numai doi 
din cei zece membri ai Comitetului director 
F.I.L.T. mai susțin ideea sancțiunilor.

Adunarea generală lasă jucătorilor liber
tate totală, dar atrage atenția asupra obliga
tivității de a fi respectate concursurile 
tradiționale, de a se aplica în turneele 
W.T.T. regulamentul Federației internațio
nale, de a se da libertate jucătorilor pentru 
a putea participa la campionatele lor națio
nale și Cupa Davis. Rămîne de văzut în ce 
măsură cele 5 săptămîni libere prevăzute 
în programul W.T.T. vor putea satisface 
pe deplin cerințele Federației internaționa
le. Deocamdată consecințele înființării cam
pionatului interorașe nu sînt greu de antici
pat. în Europa cei mai buni jucători din lume 
vor participa în afară de Cupa Davis numai 
la trei concursuri (Wimbledon, Roland Gar
ros și Roma); va scădea considerabil impor
tanța Grand Prix-ului, iar F.I.L.T.-ul își va 
exercita cu autoritate drepturile mai ales în 
perioada de după luna septembrie. Marile 
turnee au fost salvate, dar lupta continuă.

Ștefan GEORGESCU

prinde pe alături îi rupe picioarele și meciul 
Arbitri-Flacăra s-a încheiat cu scorul de 3-3.

Sigur, totul e posibil, sigur, viața e grea și 
pentru arbitri — și sperăm ca în numerele 
noastre viitoare să arătăm cît de «grea» e 
această viață a unor arbitri. însă ar trebui, 
poate, stabilit un criteriu de funcționare pen
tru aceste meciuri. Chiar nu se întîmplă 
nimic cu cei care calcă în picioare caracterul 
amical al unui meci? E posibil ca dintr-un 
asemenea meci un om să se aleagă cu o 
invaliditate pe toată viața. Simpla mustrare a 
arbitrului sau eliminarea de pe teren nu 
ajung. Pînă la urmă, dacă mai e ceva amical 
în asemenea meciuri, trebuie spus că ami
cale rămîn pedepsele. Restul, din cauze 
necunoscute, nu e deloc amical.

G SÎRBU

AI.CLENCIU

Un pitic foarte mic 

Face baie în ibric

starea echipelor (IV)

Mai mult ca sigur că cel puțin două 
dintre echipele clasate pe ultimele patru 
locuri vor retrograda. Este ceea ce de 
obicei se numește calculul hîrtiei, rămas 
mai totdeauna necruțător. Desigur există 
și minuni și ne putem aștepta să asistăm, 
de pildă, la o țîșnire spectaculoasă a 
uneia dintre codașe, oprindu-se pe cine 
știe ce trapez din prima parte a lungii 
înșiruiri de echipe. Dar asta face parte din 
domeniul fanteziei și mai bine ar fi să 
rămînem în cadrul probabilităților.

Rapid Giulești anunța un sezon bun. 
Existau pentru asta toate motivele. Lotul 
nu era cel mai rău, dacă socotim în compa
rație cu celelalte formații, un antrenor 
energic și pus pe fapte mari exista, tinerii 
introduși în echipă promiteau destul, iar 
jucătorii mai vechi nu arătau chiar ca 
niște pensionari. Ce s-a întîmplat cu 
Realul nostru n-o să ne dăm seama prea 
devreme. Se pare că, pe de-o parte, orgoliul 
lui Macri a dărîmat multe, iar pe de altă 
parte blazarea fotbaliștilor de pe Podul 
Grant o făcut restul. Rezultatul este destul 
de neplăcut, aflîndu-ne astfel în situația de 
a ne întreba dacă nu cumva, la anul, 
echipa feroviară va fi în B. La o simplă 
observație generală, putem spune că Rapi
dul n-o jucat altfel decît în alți ani. 
Giuleștenii practică un fotbal capricios, ei 
fiind capabili aricind să răstoarne un 
rezultat; au jucători excelenți ca Rădu- 
conu. Pop, Angelescu, Florin Marin, Marin 
Stelian, Dumitriu II, Neagu, Petreanu și 
acest Bartales, venit recent în rîndul 
violeților. Ce lipsește aici, la Rapid, este 
coeziunea, jucătorii nu mai sînt convinși că 
fără o pregătire severă nu pot să scoată 
rezultatele dorite. Mi se spune că prin 
cîrciumile din jurul Podulu^^rant, Marin 
Stelian și Bartales beau rachiu cu șapca. 
Or, astfel de «performanțe» am mai văzut 
noi unde duc. Aș mai zice că și îmbătrîni- 
rea lui Dumitriu II este tot mai evidentă și 
că bunăvoința lui Năsturescu nu mai ajunge. 
Răducanu, pe care-l știm așa cum îl 
știm, are un rol covirșitor în surparea 
autorității oricărui antrenor. Ca și la 
Națională. Rică practică rolul de animator, 
face cîteodată partide mari, dar și gafe 
ireparabile. La drept vorbind fotbalul este 
el o joacă, dar o competiție are legi de 
fier. N-ajung bancurile, n-ajung luările 
peste picior, mai este nevoie și de sudoare.

groapa cu lei
Excelentă ideea antrenorului C. Teașcă 

de a-și testa noua sa echipă pe Giulești. 
sîmbăta trecută. în teren a fost cum a fost — 
jucătorii din Grant n-au fost niciodată în 
stare să fie o echipă de troznitori — acolo 
nu era decît arbitrul Stăncescu, care pe față 
și fără nici o umbră de ezitare a acordat un 
penalty gratuit gazdelor, iar mai apoi ca să-și 
răscumpere greșelile i-a scos din joc pe 
Dumitru și Sameș.

La tribuna a doua, o mînă de huligani i-au 
împroșcat pe toată durata partidei pe jucă
torii Stelei (cu preferință pentru Dumitru 
și Sătmăreanu) cu cuvinte grele, urît mirosi
toare, la care nici nu îndrăznesc să mă gîn- 
desc că le-ar putea suporta hîrtia. Ostilita
tea aceasta de-a dreptul ilogică — pînă la 
urmă, Rapid-Steaua a fost un meci amical — 
ne-a zgîriat urechile minute în șir fără între
rupere, fără ca nimeni să se sesizeze, fără ca 
nici un om de ordine să se uite măcar în 
direcția invectivelor.

Oamenii ordinii nu s-au emoționat dealt
fel nici atunci cînd o sticlă grea, abia golită de 
conținut, a vîjîit prin aer și a plesnit noroiul 
la numai cîțiva centimetri de piciorul unui 
nevinovat arbitru de linie. Asta în vreme ce 

de exerciții îndelungate și cîte și mai cite. 
Nu cred că Urecheatu, noul antrenor al 
Rapidului va reuși să scoată la mal cora
bia ciuruită a Giuleștenilor. Nu are cum.

Petrolul din Ploiești nu anunța un 
sezon prea strălucit, numele noi, cît ar fi 
fost ele de promițătoare, nu garantau mai 
mult decît s-a realizat. Rămureanu, Gru
ber, Crîngașu, Dincuță, Cuperman, pu
teau, cel mult, să dea culoare acestui 
unsprezece, dar numai atît. Un Țaporea, 
Pisău și Eparu sînt jucători care abia răsar. 
Controversatul Pîrvu, atît de capricios,nu 
a întărit în nici un fel formația petroliștilor. 
Mai adăugați la toate astea schimbarea 
din mers a antrenorului și plecarea defini
tivă din poarta ploieșteană a lui Mihai 
Ionescu și veți avea imaginea eșecurilor 
acestei formații.

C.F.R. Cluj, revelația anilor trecuți, 
plătește eforturile disperate de mai înainte. 
0 formație în care numai un Adam, Pe
trescu sau frații Breton spuneau ceva, ar fi 
fost de mirare să repete isprăvile din vara 
trecută, cînd feroviarii clujeni ocupau un 
loc atît de bun Căderea aceasta explica
bilă, dar nedorită, va pune doctorului 
Rădulescu mari probleme în returul care 
ne așteaptă.

In sfîrșit, ultima clasată, S.C. Bacău, 
confirmă că politica de neprimenire a 
cadrelor duce fatalmente la situații ne
dorite. Cu jucători uzați ca Ghiță, Dem- 
brovschi, Rugiubei (care a și părăsit 
echipa). Pană, Hriscu și Băluță, nu se 
putea face mai mult.^Au fost și niște in
disponibilități dar asta nu poate să scuze 
imprudența conducătorilor clubului, care 
aruncă de vreo opt-zece ani cam aceleași 
nume în arenă. Cum minuni nu văd a se 
mai face, disting în S.C. Bacău un candidat 
sigur pentru un loc din divizia B.

Eugen BARBU

P.S. Din rezultatele «amicalelor» dis
putate de divizionarele A pînă acum, 
deslușesc un început greu de drum al lui 
Teașcă la Steouo Se confirmă ideea 
noastră că aici nu există o linie de fund 
solidă și o înaintare băgăreață. în mod 
ciudat, cu tot lotul numeros avut la 
dispoziție. Piticul trebuie să-și caute 
jucători noi.

pe deasupra băncii antrenorilor curgea o 
adevărată ploaie de cioburi de sticlă spartă și 
lăsată să alunece la vale pe toboganul de 
ciment de sub gradene...

Deci, Teașcă a avut o excelentă idee, sau 
poate o intuiție. Cunoscînd oarecum Giuleș- 
tiul, el și-a adus echipa în Grant. O echipă la 
început de drum, nesigură la fiecare pas, 
aproape dezorientată, ezitînd deocamdată 
între ce știa și ce o învăță Teașcă. Steaua are 
nevoie în momentul de față mai mult decît 
de orice pe lume de înțelegere, de răbdare, 
de încredere. Este momentul greu al începu
tului.

Majoritatea antrenorilor lumii ar fi pre
ferat tocmai pentru această clipă meciuri 
mai ușoare, abia de pipăire a forțelor proprii. 
Teașcă, așa cum îl cunoaștem, a făcut pe dos. 
aruncînd echipa, pe care a luat-o în primire 
abia de o lună-două, direct în «groapa cu 
lei». Ca să se lămurească și să știe pe cine 
poate conta. în definitiv, pe multe stadioane 
Steaua poate fi privită, ca sîmbăta pe 
Giulești.

Opriți, însă, bombardamentul cu sticle!

Dumitru GRAUR
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un hobby numit despre superioritatea eșecurilor
clorofilă

I.M. locuiește în dulcea Moldovă (colonia 
Săvinețti, vila nr. 31, apart. 4). Hobby-ul 
domniei-sale este... clorofila. Din 1966, de 
cînd s-a mutat în actuala casă, a pus mîna pe 
unelte, a cheltuit ore și zile întregi, pentru 
ca, pînă la urmă, «miracolul» să se pro
ducă: dintr-o curte care pînă atunci arăta 
ca un maidan a reușit să facă un adevărat 
«parc dendrologic» (cum îi place să spună). 
Specii diferite de copaci, de arbuști (locata
rul fiind absolvent al unei școli tehnice de 
silvicultură) atrag acum atenția trecătoru
lui, încîntîndu-i ochiul și umplîndu-i tot
odată plămînii cu aer purificat (ceea ce nu-i 
puțin lucru într-o zonă intens industriali
zată). I.M. își iubește copacii ca pe propriii 
săi copii. Dar iată că pînă și niște «copii 
vegetali» pot avea dușmani...

In urmă cu doi ani, în aceeași vilă nr. 31 
se mută și zidarul M.l. (lucrînd pe un șan
tier din localitate). Fire deosebit de res
pectuoasă, om civilizat în sensul profund al 
cuvîntului, obișnuia chiar să-i spună lui 
I.M.: «Să trăiești, vecine, ce noroc am avut 
să dau peste un vecin ca dumneata» etc. 
Stimă reciprocă. «Raiul» ține pînă-n ziua in 
care. începînd tot cu vorbe catifelate, M.l. 
zice: «Dragul meu vecin, dacă mie îmi vine 
mașina proprietate personală, unde o bagi» 
Intrat «la idei», celălalt întreabă: «Păi dum
neata unde crezi c-ai putea-o parca?» Re
plică decapitantă: «Unde într-altă parte 
decît în fața casei, adică în grădină?!» Pe 
scurt, cel cu hobby-ul dorofilei în sînge 
demonstrează, pledează cauza copacilor, a. 
arbuștilor, a florilor... Vecinul însă nu-i 
teribil de... pretențios: «Doar vreo doi, 
trei, patru copaci și șase butuci de viță 
ornamentală tăiem și gata, am băgat ma
șina»... îngrozit, I.M. nu acceptă soluția. 
M.l. conchide, împăciuitor: «Ei, lasă, vecine, 
nu te necăji, mașina nu mi-a venit încă, 
mai vedem noi»...

Și s-a văzut! I.M. pleacă în concediu, des- 
părțindu-se greu de «copiii» săi, mai ales 
că butucii de viță ornamentală începuseră 
să vegeteze (frunzele crescuseră aproape 
2 cm). Abia aștepta omul reîntoarcerea din 
concediu. Ce-a găsit? Exact șase butuci de 
viță cu vegetația întreruptă (urme de acid 
azotic la rădăcina lor) și cinci arbuști Tuia 
cu coronamentul uscat (prin același pro
cedeu). Este anunțat numaidecît I.L.L. Să
vinești. Cineva se deplasează la fața locului, 
vecinul îi strigă atunci hoțului de păgubaș: 
«Să-ți fie rușine, nu cumva mă bănuiești pe 
mine că ți i-am otrăvit!?» De atunci încolo, 
fostul bun vecin a devenit inamicul nr. 1 > 
insulte peste insulte, amenințări... încheiate 
cu prezența amîndurora în fața instanței 
de judecată. La primul termen nu se îm
pacă. Apoi, pe stradă, I.M. este ajuns din 
urmă de către M.I., acesta își prinde mapa 
(umblă cu mapa dumnealui) la subțioară și, 
în văzul public, începe să cîrîie prelung 
(fiindcă, vezi doamne, iubitorul de natură 
e un pic mai brunet). Amendă (400 lei) 
pentru M.I., din nou tribunal și o împăcare 
forțată, fiindcă — altminteri — vinovatul 
ar fi fost condamnat. Pe scurt, focul nu se 
stinge (acum, pe capul lui I.M. curg acuzații: 
că într-o noapte i-ar fi smuls vecinului 
soneria de la ușă, c-ar fi fost chiar văzut în 
pijama — cercetări, pînă își amintește «vi
novatul» că era în tura de noapte, în ziua 
respectivă, la fabrică)...

întrerup aici relatarea epopeei de la Să
vinești, nu însă înainte de a reproduce cu
vintele pe care tatăl preachinuitului locatar 
al vilei nr. 31 i le-a spus, cică învățătură 
pentru viață: «Cu vecinul să nu te cerți 
niciodată». De acord! Dar ce faci cînd 
vecinul se ceartă cu tine?

Mihai STOIAN

Se debitează atîtea impresii și opinii hazardate în multe din comentariile literare care 
apar în publicațiile noastre încît nimic aproape nu ne mai miră, convinși tot mai mult că 
actul critic se realizează parcă în virtutea unei celebre butade caragialești: «știi să citești, 
ești critic». Nici noi, poate, n-am mai fi luat în seamă aserțiunea, destul de sentențioasă, a 
unui critic — este vorba de C. Stănescu — dacă cel mai adesea n-am fi remarcat probitatea 
sa profesională și etică și dacă judecata de valoare respectivă n-ar fi fost publicată într-un 
cotidian de prestigiul și cu înrîurirea educativă ale «Scînteii tineretului». Dealtfel, așa se și 
explică faptul că abia acum, cînd a trecut mai bine de o lună de la apariția însemnării în cauză 
(vezi An literar de C. Stănescu în «Scînteia tineretului» nr. 7661 din 8 ianuarie 1974) și ne-am 
«distanțat» oarecum de impresia primei lecturi, încercăm să formulăm o opinie diferită de 
cea a autorului citat. O facem nu neapărat pentru că ne-am număra printre aceia cărora 
«valorile li se par imuabile și eterne», cum avertizează insinuant pateticul apărător al pro
ducției literare neobișnuit de bogate a anului 1973.

Ceea ce supără mai ales în zelul polemic cu care C. Stănescu vrea să apere fecunditatea 
și nivelul general al gîndirii artistice ajunsă «la o cotă neatinsă cu zece sau mai mulți ani in 
urmă» este contrapunerea tendențioasă, lipsită de luciditate, neștiințifică dacă vreți, a două 
stadii ale literaturii noastre, care în orice caz, nu se exclud reciproc. Corolarul unei ase
menea judecăți ad-hoc este nici mai mult nici mai puțin superioritatea eșecurilor de azi față 
de succesele de acum zece ani și mai mult.

«De asemenea — opinează C. Stănescu în susținerea radicalei detașări valorice a gîndirii 
artistice de azi față de cea pusă sub semnul întrebării într-un mod sui-generis — oricit at 
putea să pară de curios, incomparabil este și nivelul «eșecurilor». UN «EȘEC» DE AZI ESTE 
CHIAR MAI BUN DECÎT UN SUCCES AL ACELEIAȘI PERIOADE» (sublinierea noastră) 
Se va spune că acesta este în general «avantajul» progresului obiectiv al mersului înainte. Nu 
este numai atît. O serie de autori n-au «progresat» deloc, ba chiar au luat-o înapoi. Aici ne apare 
decisivă nu contribuția excepțiilor, ci a tentativelor ambițioase soldate, unele, cu cărți bune, altele 
:u eșecuri însă de care n-am accepta că ne putem lipsi. Cîți cititori nu preferă unui succes mort 
un eșec viu și fertil?». Urmează o înșiruire de titluri și de considerații despre actualitatea 
cărților care nu pleacă de la obiect, ci de la subiect, actualitate care este și a autorilor, după 
cum apreciază criticul, în virtutea unor criterii lesne de înțeles din moment ce totul nu 
mai pornește de la obiect, ci de la subiectiv, am zice noi.

Ce pare într-adevăr curios e că preopinentul nostru, în plină afirmare literară «cu zece 
și mai mulți ani în urmă», are o memorie atît de scurtă și dă prea repede uitării succese care 
în orice caz nu aparțin «consacrării distante a istoriei». De curiozitate, am revăzut bilanțurile 
literare de acum «zeci și mai mulți ani» precum și evaluările datorate unor critici care nici 
acum nu se numără printre «absenții» vieții literare — între altele și pe acelea ale lui C. Stă
nescu — și printre succesele cărora sînt contrapuse eșecurile de azi am găsit cărți de proză 
memorabile semnate de Zaharia Stancu. Eugen Barbu. Marin Preda, I.M. Sadoveanu, Fănus 
Neagu, Ion Lăncrănjan, D.R. Popescu, Teodor Mazilu, Nicolae Velea etc Ca să nu mai vorbim 
de poezie, domeniu în care, alături de volume de o incontestabilă perenitate literară apar- 
ținînd lui Tudor Arghezi, Eugen jebeleanu, Mihai Beniuc, G. Călinescu, Geo Dumitrescu. 
Ion Vinea, M.R. Paraschivescu, Nina Cassian, Ștefan Aug. Doinaș, Al. Andrițoiu, Ion 
Gheorghe, Gh. Tomozei și încă mulți alții, printre care se numără ca proaspeți și valoroși 
debutanți Nichita Stănescu, Cezar Baltag, llie Constantin, Mihai Negulescu, Grigore Hagiii, 
Darie Novăceanu, Constanța Buzea, Ana Blandiana, Ion Alexandru.

Mă întreb de aceea: de ce oare simte neapărat nevoia criticul nostru să contrapună 
dacă nu tuturor, fie și numai unora dintre succesele perioadei de acum «zece și mai mulți 
ani», eșecurile de azi? Să fie oare atît de superioară operelor verificate de timp din acea 
perioadă o carte eșuată, cum s-a demonstrat de cei mai mulți comentatori, falsă de oriunde 
s-ar pleca — de la obiect sau de la subiect — precum romanul «Sfîrșitul bahic» al lui Petru 
Popescu? Pun aceste întrebări pentru că ne aflăm în plină perioadă de evaluare a producției 
literare din cele trei decenii de la Eliberare, cînd «primatul sintezelor», după cum afirma 
nu demult unul dintre criticii noștri, va fi la ordinea zilei. Dacă într-un asemenea spirit și 
cu o asemenea probitate științifică și etică vor înțelege unii dintre criticii noștri să facă 
sintezele, lucrurile vor apărea evident curioase. Mai ales pentru cititorii tineri, cum sînt 
cei ai «Scînteii tineretului», care în urmă cu «zece și mai mulți ani» nici măcar nu învățaseră 
să citească. .

Nicuîae STOIAN

cuvinte încrucișate

polisportivă
ORIZONTAL: 1) Niște sportivi care sînt 

mereu ca picați din cer! 2) Avocați... 3) 
Probă la nevoia prietenului! — Un glas de 
pe extremă! 4) A fi într-o poziție specifică... 
de pat — «O întindere» frecvență la atle
tism. 5) Parcă sînt legați de picioare — Foc 
nesănătos la... pitici. 6) A suspenda — La 
botul calului din start și la sosire. 7) A trage 

direct... în gol! — Specialiști ai ideilor fixe 
(sing.). 8) Probă din concursul Sedentarilor 
fără Leac 9) în afară! — Mijlocește o explo
zie întîrziată — Merg la Roma. 10) A rămas 
cu... balonul luat. 11) Atributul — scuză al 
unor întîlniri fără nici un Dumnezeu — 
Cei mai buni.

VERTICAL. 1) O modalitate lăudabilă de 
a scăpa de balon — Țintă în box, cu ochi și 
cu sprîncene! 2) E mereu în ofsaid, deși 
pasiv (fem.) — Feminin. 3) Marcă (nu-i de 
ici, de colo!) — Intrarea pe pistă! 4) Zboară, 
nu alta — O «repriză» la tir. 5) Bătaie... de 
joc considerată ca artă — Arbore rășinos. 
6) Vechi portar bucureștean — Compromis 
între cort și vilă. 7) Legat de mîini și de 
picioare! — Fețele cu... arcul. 8) O acțiune 
la voia întîmplării. 9) Cuvînt de legătură — 
...Tepe, așezare dobrogeană — Atac pe 
centru! 10) De o categorie mai mult decît 
grea. 11) Antrenori.

Toma MICHINICI

Dezlegarea jocului «LITERARĂ» apărut 
în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) CREANGA — LABE. 2) 
REBREANU — RAM. 3) E — ED — SLAVICI 
4) ACNEE — OS — ION. 5) TAIATI — RA
VE. 6) R — LINA — HĂIS. 7) BAH — CS — 
BARAC. 8) AGATE — VL — A — U. 9) RISI — 
CIOARA 10) SADOVEANU — BD. 11) ALEC- 
SANDRI — A 12) NEU — HIU — ARON. 

poluarea folclorului kkbbshb

o poliță în alb

Multe greșeli au fost comise, după cum 
s-a mai arătat, prin programele standardi
zate, generalizate, ale unor ansambluri sau 
formații artistice în care dansurile — de 
pildă — au fost amestecate fără a se ține 
seamă de specificul caracteristic locului în 
care funcționează respectivele înjghebări 
artistice. Cu timpul s-a dat uitării gîndul 
care a stat la baza înființării acestor formații, 
cînd, cu aproape 3 decenii înainte, s-a pus 
cu hotărîre accentul pe valorificarea și culti
varea patrimoniului artistic regional.

Socot o obligație profesională de seamă 
cercetarea cu amănunțime a programelor 
folclorice ți bineînțeles, în limita posibili
tăților, ascultarea emisiunilor de la radio. 
Studiind Programul Radio TV nr. 6 — 1974 
(săptămîna 3-9 februarie) am marea bucurie 
de a constata că în organizarea schemei 
emisiunilor a intervenit o schimbare esen
țială. In ceea ce ne privește, atribuim o mare 
însemnătate evenimentului, avînd convin
gerea că el va contribui în mod fericit la 
înviorarea vieții noastre folclorice.

lată despre ce e vorba. De luni, 4 februarie, 
a fost introdusă, pe programul 2, noua 
emisiune Zone folclorice, în care urmează a 
fi prezentată muzica diferitelor regiuni, în 
parte.

Prima săptămînă radioul ne oferă la Zone 
folclorice, muzică populară după cum ur
mează: Gorj — luni. Mureș — marți. Argeș 
— miercuri. Bacău — joi, Dobrogea — 
vineri ți Banat — sîmbătă.

Prin această modificare s-a cîțtigat un 
principiu de seamă în privința distribuției 
muzicii populare la microfoanele noastre. 
Datorită schimbării menționate se va crea, 
pe de o parte, o varietate binefăcătoare în 
prezentarea programelor, iar pe de altă 
parte, ascultătorilor din diferitele regiuni 
li se va da o justificată satisfacție. (Nu o 
dată mi-a fost dat să ascult nemulțumiri ca 
acestea: «Da’ de la noi de ce nu se pune 
niciodată muzică?») Ce mare încurajare va 
însemna emisiunea pentru tineretul care 
preia cu sîrg cîntecele vîrstnicilor ori de 
cîte ori se convinge că ele sînt prețuite. 
Dimpotrivă, am avut prilejul să constat cum 
acelați tineret s-a depărtat de la bunurile 
artistice ale predecesorilor, numai pentru 
că ele nu fuseseră valorificate cum se cuvine,

Am fi preferat ca această însemnată modi
ficare să nu se producă atît de discret Este 
de dorit ca acei ce au luat lăudabila măsură, 
să o sublinieze printr-o publicitate supli
mentară. Ar fi bine ca ziarele locale, din 
diferitele regiuni, să aibă o grijă deosebită 
în a-ți anunța cititorii despre ziua ți ora în 
care muzicii lor populare i se consacră un 
anume timp. Emisiunea Zone folclorice nu se 
cade să treacă neobservată.

Dacă schimbarea sus-amintită se datorețte 
în oarecare măsură ți rubricii pe care o 
semnăm, nu avem decît motive să fim mul
țumiți, dacă însă inițiativa aparține numai 
Direcției muzicale a radiodifuziunii, satis
facția noastră este încă mai mare, dovedind 
că, la locurile corespunzătoare, se află oa
meni de bine care sînt preocupați de în
semnata problemă a viabilității cîntecului 
nostru popular, li felicităm din suflet pe cei 
care au luat foarte lăudabila măsură.

Este adevărat că pentru moment iscălim 
o poliță în alb, neavînd încă putința să ne 
dăm seama cum va fi realizată sus-pomenita 
emisiune.

Sîntem însă convinți că ea va fi bună, 
ținînd seama că radioul are o echipă de spe
cialiști plini de bunăvoință, care trebuie 
doar încurajați.

Hari BRAUNER



diverse

starea comerțului ■■■■mmhb

cîte mode?

Știm că hainele, hainele noastre de toate zilele 
nu sînt numai veșminte uzuale de acoperit trupurile 
Mai sînt și expresia stadiului unei industrii — poate 
pe nedrept numită ușoară — mai sînt și indicatori 
ai nivelului nostru de trai, mai sînt și indici socio
logici ai nivelului de urbanizare și de cultură a ce
tățeanului. Noi știm că avem o industrie ușoară la o 
cotă foarte ridicată pe piața lumii — dovadă expot 
tul intens cu firme și țări de mari tradiții în ramură 
— că avem o industrie ușoară cu probleme foarte 
grele de rezolvat în actualul cincinal și în perspec
tivă pînă în 1980 și 1990, de la fabrici ultramoderne 
de pus în funcțiune și de utilat pe potrivă, conform 
celor mai exigente norme ergonomice, pînă la 
calificarea cadrelor și găsirea unor noi surse de 
materii prime și tehnologii de fabricație, dar 
acestea, acestea sînt «treburile interne», «munca 
subterană» a o mulțime de specialiști bine plătiți 
de către stat, a o mulțime de organisme — fabrici, 
mari întreprinderi, centrale industriale, institute 
de cercetări, minister. Pe noi, cetățenii, ne inte
resează produsul. Adică hainele. Să intrăm în maga
zine unde să ne găsim veșmintele de care avem 
nevoie, acum, in 1974. Rezistente, frumoase, in 
consens cu moda, cu moda lumii și dacă se poate in 
conformitate, de ce nu?! cu o linie de modă proprie, 
românească specifică (neînsemnind neapărat folclor). 
De aceea, nu întîmplător, credem, ne întrebăm 
de ce nu avem pe piață pretutindeni și în magazinele 
din Focșani și Galați, din Bistrița-Năsăud și Dej, 
hainele care se vînd la «Confecția»-București cu 
etichete pentru străinătate? Există o indicație 
fermă a conducerii de partid și de stat ca lucruri 
de nivelul celor produse pentru export să fie date 
și pe piața internă. La noul supermagazin din 
Galați, într-un sfîrșit de ianuarie, am văzut la toate 
raioanele de confecții și tricotaje pentru femei 
mărfuri demodate și urîte, le spun eu, chiar dacă 
termenul e prea tare și supără. Poate fiindcă era 
perioada soldărilor, dar de ce soldăm? De ce înseși 
soldurile sînt nevandabile? Nu pentru că s-au demo
dat ca linie, colorit, contexturi, cum este în general 
tendința în lume a soldărilor, ci pentru că, o bună 
parte dintre ele, încă din faza de fabricație vin 
demodate, ori urîte, ori cu mărimi si talii ne
corespunzătoare tipului nostru constituțional, mă
surătorilor noastre antropometrice, ori pentru că 
au defecte. Chiar dacă în Franța moda Parisului 
nu e moda Franței nu ne interesează. Noi vrem — 
și avem motive întemeiate să vrem azi în societatea 
noastră socialistă, în consensul politicii partidului 
și statului nostru de ridicare a nivelului de trai, 
a nivelului de cultură și de civilizație al întregului 
popor — ca moda Bucureștiului să fie moda întregii 
țări. Nu putem ignora că moda vestimentară este 
un mijloc de educație (și nu numai estetică) și 
un indice de civilizație. Urmăm a ne îmbrăca ,și 
noi pînă în 1980, 90% «de-a gata» — și e bine așa, e 
în avantajul veniturilor populației — și atunci e 
drept să ridicăm cu acuitate problema calității pe 
care o vrem de la confecții. Ca și aceea a îmbrăcă- 
minții pentru copii care, deocamdată, are încă 
multe minusuri la cantitate. Cantitatease va re
zolva curînd, ne-a anunțat recent Ministerul In
dustriei Ușoare, tot la fel cum ne-a informat că 
se vor căuta resursele pentru ieftinirea ei. in 
schimb,nu ni se dau certitudini la capitolul calitate, 
Oare de ce? Aici să nu fie resurse? Cunoscîndu-se 
specialiștii, noi credem că da. Totul e să nu li se 
dea producătorilor apă la moară «că nu se poate», 
chiar de către forul tutelar. Aș vrea ca «procesele 
de intenții» să-mi aparțină și să avem în viitorul 
apropiat: o confecție sută la sută de calitate, o 
modă proprie, cu personalitate, o linie românească 
de modă, să avem și pe piața de la Vaslui ceea ce 
exportăm în Franța, să ne îmbrăcăm copiii ieftin, 
frumos și cu haine durabile.

Cici IORDACHE

cronica pretențiilor bmsbhbhbb

box, folclor, poezie

Nu mă revoltă — ca pe alții — faptul că pînă 
acum boxul nu a fost interzis. Asta nu pentru că 
m-aș da în vînt după această formă de bumbăceală, 
datorită căreia cîte un nefericit moare deodată cu 
mușchii săi impresionanți, destinați, în principiu 
vieții. Nu. Mă gîndesc însă că, dacă pe lume tot 
continuă să existe poftă de bătaie, e mai bine ca ea 
să se consume în dispute restrînse — unu contra 
unu — decît în cele colective, care se numesc 
uneori războaie. Așadar, încăierărilor generale le 
prefer pe cele mici numite box, trîntă, lupte libere, 
lupte greco-romane, judo, jiu-jitsu ori catch. Bo 
xerii, acești bărbați de toate culorile,care se lovesc 
pînă capătă toți culoarea legumei numită la noi 
vînătă, mi se par uneori niște bieți condamnați 
ai poftei noastre de dispută, puși față în față pentru 
a se lovi spre a satisface, în parte, setea noastră 
de conflict, sete care se ascunde în spatele lor ca 
o armată invizibilă dar teribilă. Așadar, boxerii 
sînt, poate, niște șefi de oști care se înfruntă de 
unii singuri pentru a nu lăsa armate bîntuite de 
patimi să se ciocnească.

Deși plictisitoare, mă amuză încă amenințările 
teribile dinaintea meciurilor (Te voi strivi ca pe-un 
gîndad), speranțele triste de după înfrîngere (Azi 
el a fost mai bun, dar in viitorul meci ii voi sfirteco 
pe acest maimuțoi!) și mai ales frumoasele apre
cieri pe care le au unul despre celălalt cei doi rivali 
de-o viață pe la 70 de ani, dacă îi apucă (Joe a fost 
un boxer fenomenal, un om excelent și-un tată de- 
săvirșit! Jimmy mi-a fost Întotdeauna ca un frate 
chiar dacă l-am făcut K.O. de 34 de ori. A fost cel 
mai mare boxer al tuturor timpurilor. Ca și mine, 
dealtfel!).

Ce nu mă amuză sînt stupiditățile scrise cu pri
lejul «meciurilor secolului». O colecție de ase
menea năzbîtii am citit, sub titlul rizibil Folclorica 
Încleștare, într-un săptămînal, după meciul Clay- 
Frazier. Autorul, a.b., scrie că de mult nu a văzut 
«o sinteză de o asemenea claritate, vecină cu sche
matismul din care s-au născut atitea capodopere; 
(sic!) de mult nu am avut sub ochi o imagine atit 
de limpede, cum numai in folclor mai putem găsi, 
asupra principiului care a stat și stă, in felul lui 
(sic!),/o baza atitor pași făcuți de omenire Înainte 
lupta dintre bine și rău, intre inteligență și forța 
brută». Ce i-a reamintit lui a.b. meciul cu pricina? 
«Puternica, folclorica (sic!) încleștare dintre Clay 
și Frazier, văzută marți seara la TV, ne-a reamintit 
faptul că, deși trăim o epocă a disociațiilor, a nu
anțelor subtile și aburoase (sic!), marile, eternele 
adevăruri continuă să țișnească din situațiile limpezi 
(l),clare, construite pe apăsate și instructive con
traste». Nu știu ce marcă este televizorul lui a.b . 
dar iată ce adevăruri a văzut a.b. țîșnind în timpul 
meciului: «adevărul elementar că într-o asemenea 
luptă in care adversarul, meschinul (adică Frazier, 
n.n.) dar puternicul adversar, încearcă cu inexplica
bilă, inconștientă patimă să te reducă la tăcere, 
înțelepciunea, calmul, luciditatea, răbdarea, echili
brul (acesta e Clay, după a.b.) și toate celelalte cali
tăți pomenite pină acum te pot duce la ideea pre
țioasă că e cazul, ai dreptul, din cind in cind, deși 
asta nu te caracterizează (păi, stimate a.b.. Clay 
fiind boxer tocmai asta-l caracterizează) să le 
alături și cite o bine simțită, ușor disprețuitoare, dar 
eficace directă de dreapta. Ceea ce a și făcut Clay, 
poet in timpul liber». Așadar, deși s-a suit pe ring 
din aceleași motive ca și Frazier, adică să-și «reducă 
adversarul la tăcere», Clay nu e meschin. Adicț 
Frazier reprezintă forța răului,și Clay pe cea a 
binelui!? Și eu m-am bucurat că a cîștigat Clay, 
numai că asta e altceva.

în ceea ce privește faptul că Muhamad Aii, alia? 
Clay, este poet în timpul liber și, deci, nu doar 
«o forță oarbă» ca Frazier, țin să vă aduc la cu
noștință, stimate a.b., că ipostaza de poet a lur 
Cassius Clay este o gogoriță publicitară și că inte-î 
ligentul, înțeleptul, răbdătorul, echilibratul, supe
riorul și blîndul dumneavoastră idol scrie în timpul 
său liber versuri (citez aproximativ, deci din me
morie) cam de felul acesta: «te voi plesni peste 
bot/ pînă îți voi face buzele/ precum două bucăți 
de marmeladă» Destulă gingășie pentru un repre 
zentant al binelui si al non violentei, nu-i așa?

Dorin TUDORAN

spectacole
TEATRUL „MIC“ 

viața e ca un vagon ?

Piesa — replică la «Ferestre des
chise» — este o radiografie într-o 
structură eterogenă care îi dă prilej 
autorului să observe de aproape 
personaje adunate,din necesități dra- 
maturgice, într-un vagon de dormit 
Arad-București. Monologul lui Fren- 
țiu, întins pe întreaga suprafață a 
operei, este populat de o galerie de 
fizionomii însemnînd, toate la un 
loc, polul opus cu care «conștientul 
și minunatul» muncitor de la Uzi
nele de vagoane din Arad intră în 
conflict. Frențiu (un fel de nea Mărin- 
ardelean) devine în spectacol un re
prezentant al creatorilor de bunuri 
materiale. Cel ce produce și căruia, 
în mod firesc, i se cuvine să aibă 
acces la tot ce produce. O să vedem 
însă cum lui Frențiu o seamă de 
interpuși îi refuză favoarea de a fi 
beneficiarul de drept al bunurilor 
create de el. Eroul traversează aven
tura sa cu umor, indignare, per
plexitate și uneori cu îngăduință 
obținînd succes prin comicul de si
tuații,dar mai ales prin cel de limbaj. 
Textul cultivă cu efect sigur la pu
blic savoarea graiului ardelenesc cu 
multe cuvinte neaoșe care pentru 
mulți produc doar un efect onoma
topeic. Ambiția lui T.F. de a-și pe
trece concediul în străinătate stîr- 
nește oarecare contrarietate în rin 
dul alor săi. De Frențiu este nevoi^ 
la uzină; fără Frențiu nu se poateJ 
Frențiu poate fi chemat din conce
diu; Frențiu trebuie să cedeze locul 
în tren pentru că el este un om 
«conștient și minunat» și înțelege 
«contextul european», înțelege în
totdeauna cînd este nevoie să lase 
de la el, să cedeze în favoarea 
altora care-și arogă drepturi pe vorbe 
și contexte. Și Frențiu cedează dar 
nu tace (aș fi preferat să tacă și să 
nu cedeze!), el observă totul și se 
destăinuie publicului. în avîntul des
tăinuirii sale, actorul poate chema 
pe nume vreun prieten din sală 
dacă aceasta servește argumentației 
sale. Ideea regiei. Ion Maximilian, 
de a-l aduce în scenă pe Frențiu 
călare pe un tren (ca pe un Guliver 
într-o lume măruntă) este bună pen
tru că sugerează profilul personaje
lor din noaptea călătoriei lui. O 
lume mică,epidermică, meschină și 
în ultimă instanță absurdă îi strică 
somnul eroului nostru. Se lansează 
o idee care la o analiză mai atentă 
este falsă. Faptul că lui Frențiu, 
muncitorului Teodor Frențiu i se 
refuză accesul la bunurile create de 
el nu se poate accepta. Oameni 
conștienți și minunați sînt pe în
treaga coloană a societății noastre 
și locurile care i se cuvin lui Frențiu, 
Frențiu le ocupă. Asta înseamnă că 
s-a pus pe umerii personajului o 
sarcină pe care n-o poate duce. Nea 
Mărin nu este decît nea Mărin al lui 
Amza Pellea și nimic altceva. Frențiu 
nu este «minunat și conștient» pen
tru a ceda mereu, constrîns de niște 
indivizi dubioși, ci pentru a-și impune 
și apăra drepturile. Faptul că cedează 
e o chestiune personală. Mulți dintre 
spectatori au văzut, mai ales în prima 
parte a piesei (dramaturgie mai reu
șită) niște așa-zise «îndrăzneli». în

de Paul EVERAC

ce constau, în fond, aceste «îndrăz
neli»? Este cineva care să tacă, să 
nu «îndrăznească» să reprime atunci 
cînd birocratismul, servilismul, aro
ganța umilesc bunul-simț? Dacă es<e, 
atunci acel cineva greșește. Este 
cineva care să accepte sforăiala unor 
clișee verbale vide de conținut, imo
rali care fac morală și să nu «îndrăz
nească» să-i reducă la tăcere? Dacă 
este, atunci acel cineva greșește. 
Dezvăluirea unor practici infirmate 
de legile noastre morale și etice nu 
este «o îndrăzneală» ci o atitudine. 
Și Everac are atitudine. Păcat de 
unele exagerări, periferice și deru
tante, cum ar fi scenele din cușetele 
femeilor. Spectacol alert, este servit 
de o distribuție excelentă și un 
decor (arhitecții Diana și Vladimir 
Popov), suplu, ingenios. Dumitru 
Furdui (Frențiu), experimentat în 
recitaluri (Salonul nr. 6, montaj 
Whitman ș.a.),actor cu o binecunos
cută inteligență scenică, ne cucerește 
fluturîndu-și figura sa de adolescent 
(cu fire albe după urechi),incitînd 
atenția publicului. Furdui povesteșife 
în graiul ardelenesc, pigmentat cu 
moldovenismele sale de acasă, ce i 
s-a întîmplat în concediu cînd a vrut 
să plece în Turcia. El se lipește ca o 
marcă pe scrisoare de bunăvoința 
publicului pentru a-l face martor, 
încîntîndu-l cu spontaneitatea și ta
lentul său. Vasile Nițulescu intră în 
scenă, dînd trup și suflet unui perso
naj care pare surmenat de chefuri, 
dar care este în fond un inovator 
tracasat ce-și duce «inovația» într-o... 
sticlă. Jocul actorului cu sticla pare 
îndelung studiat. Relația om-sticlă 
atinge perfecțiunea, umorul este co
losal. Firescul său cu arabescuri este 
originalitatea sa. El nu spune cuvin
tele o singură dată ci le repetă, le 
întoarce, le gustă pînă ce obține 
efectul dorit. Nițulescu nu trece 
peste un cuvînt fără a-l stoarce ca 
pe o lămîie sau a-l sfărîma în bucă
țele și apoi a-l recompune într-o 
alchimie proprie. Replica sa (nu 
numai în această piesă) este un șir 
de puncte de suspensie, de întrebări 
și exclamații care se anulează reci
proc pentru a deschide infinite posi
bilități accentului comic. Tatiana 
lekel (Teresa Schoner),nerenunțînd 
la farmecul personal, compune un 
rol demonstrind umor sec, uneori 
de tonuri, creînd momente de caldă 
familiaritate alături de Furdui. Tu- 
dorel Popa închipuie pitoresc în 
nota sa obișnuită un turist neamț. 
Monica Ghiuță încearcă un strip
tease creionînd o ingenuă ratată de 
calcule. Alexandru D. Lungu face un 
nuntaș grotesc și irezistibil. Mască 
reușită. Dinu lanculescu, jean Lorin, 
Stamate Popescu, Andrei Coradcea, 
Ion Ciprian, toți pe rol. Nicolae 
Ifrim. se reține schițînd fără linii de 
prisos un bișnițar. Maria Potra își 
strivește feminitatea într-o compo
ziție fără har. Elena Pop, Janea Gorea, 
Victoria Gheorghiu, Doina Șerban 
Magda Popovici au jucat partiturile 
oferite de text.

Coman ȘOVA
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da» abia așteptăm 
să îmbrăcăm 
haina militară

Și în acest februarie atît de subțire îmbră
cat au reapărut, legănate cu bărbăție, lădi- 
țele tinerilor «apți», vopsite proaspăt, unele 
din ele scrijelite cu bricegele din tată în fiu. 
în lungul șirurilor, printre ele, se clatină 
unele valize ale unor băieți mai blînzi,ce 
țintesc grade mai mici și permisii mai lungi, 
însoțit de o parte și de alta de neamuri, 
iubite, prieteni și vecini, un nou leat, lea
tul ’54, mărșăluiește pe străzile orașului 
spre gară în căutarea reperelor unu-doi- 
trei-patru și cinci. Cu cîțiva dintre aceștia

m-am întîlnit la Centrul militar al sectoru
lui 2, mai întîi în curte, pe urmă în cabine
tul medical, acolo unde cu puțin timp în 
urmă, la recrutare, se măsuraseră și se cîn- 
tăriseră, defilînd prin fața comisiei. Băieți 
sănătoși care, contrar așteptărilor mele, 
abia așteptau să fie încorporați, chiar dacă 
asta presupunea înainte de toate o tristă 
renunțare la părul purtat pe umeri, «ca 
fetele», cum spun părinții noștri, prea puțin 
preocupați de modă în tinerețea lor mai 
vitregă. «Mă tund și zero, că pe urmă tot

stînga-mpr e j ur 
si la civilie*

fuga mars!
Știu cu siguranță că apărarea patriei este o 

sarcină a fiecăruia și atunci cînd este cazul ea 
se realizează cu arma în mînă. Este adevărat, 
există și arme de vînătoare, există și arme de 
agresiune, dar există și arme care ne ajută 
să ne apărăm ființa națională, să ne salvăm 
copiii și femeile pe care le iubim de acei 
care vor să ne cotropească.

Am fost în urmă cu cîteva zile la o unitate 
militară din București și am văzut un grup 
de tineri în ziua cînd treceau în rezervă, 
înainte, se spunea lăsare la vatră, dat acum 
se spune altfel deși, practic, lucrurile se 
petrec la fel. Dezbraci haina militară, te 
îmbraci cu hainele civile,care în urmă cu 
cîteva zile ți-au fost trimise de către părinți 
sau de către altcineva, urci într-un autobuz 

al unității, stai în gară, și apoi cu foi de drum 
te îndrepți spre Roman, Arad, Bacău sau 
Brăila. Soldatul Sima Dan îmi spune: «Un 
an și patru luni mi-am băgat în cap că asta 
va fi viața mea, adică plină de ordine, de 
atașament față de uniforma pe care am pur- 
tat-o și la instrucție și pe culoarele cazărmii. 
Am reușit nu numai să devin un bun soldat, 
ci am devenit mai sociabil și m-am împriete
nit cu un caporal, pe numele său Cornea 
Aurel, din Reghin. El va sta cîteva zile la 
mine și eu o să-i arăt cele mai frumoase 
străzi ale orașului în care locuiesc. Voi 
începe cu strada Rășinari, nu numai pentru 
că acolo stă prietena mea Irina, ci și pentru 
faptul că are mulți pomi și respiră o atmos
feră rustică.»

Dacă nu ar fi făcut armata împreună. Lu
dovic Molnar din Arad nu l-ar fi cunoscut 
niciodată pe Dan Popa din același munici
piu, adică Arad. Făcînd ei armata împreună, 
asudînd umăr la umăr pe același cîmp de 
instrucție, povestindu-și unul altuia în dor
mitor, după stingere, cărțile pe care le-au 
citit, ca și fetele care i-așteaptă pline de 
credință (pentru că ele pe această funcție 
nu au trecut în rezervă) au ajuns prieteni 
foarte buni și-și propun să se vadă cît mai 
des în orașul nataî și, de regulă, în fața hote
lului «Astoria». Prietenia lor a ajuns 
foarte departe. Dan Popa mi-a spus 
că vestea care l-a întristat cel mai mult pe 
timpul stagiului militar este aceea că mama 
sa a intrat la închisoare. «Nu m-a surprins 
prea mult deoarece ea, mama, m-a părăsit 
și atunci cînd aveam 15 ani și o soră mai 
mică și amîndoi aveam mare nevoie de dra
gostea ei. Atît de întristat fiind, colectivul 
din pluton mi-a acordat mai multă atenție 
și-ntr-un timp destul de scurt am reușit să 
mă consolez». Ludovic Molnar, contrar obiș
nuinței, abia a așteptat să vină la armată. 
A fost condus la gară în ziua de 20 octom
brie J 972 de mama sa Șara șî tatal său Ludo
vic. îmi spune că datorită armatei s-a schim

bat din punct de vedere al gîndirii. că de 
acum caută să rezolve problemele cele mai 
grele.SÎn această zi, povestește în conti
nuare, simt bucuria faptului că plec și triste
țea că las în urmă niște băieți buni care mai 
au cîteva luni de făcut pînă la terminarea 
stagiului militar. Abia aștept să ajung la 
gară, să iau supliment de viteză, să iau tre
nul, să ajung în Arad, să beau o bere cu 
părinții, și să mă reangajez la Uzina de 
strunguri.»

...«îmbrăcat cu cel mai bun costum al 
meu, unul negru, cu un fîș și cu pantofi de 
210 lei,s-a îndreptat spre armată într-o zi 
de marți Amancei Dorel, născut în comuna 
Făurei, județul Neamț. Am ajuns în Bucut 
cești, mi s-a făcut urît, am ajuns la cazarmă, 
mi-era teamă și puțin jenă, nu cunoșteam 
pe nimeni, nici alții nu m-au cunoscut pe 
mine, dar curînd am ajuns să-i cunosc pe 
toți. Ne-am povestit unul altuia cum ne-a 
lăsat o prietenă, adică a încetat să mai 
scrie, cum sîntem mai slabi la morse și alte 
asemenea lucruri, care te ajută să uiți 
timpul și să nu tot notezi la infinit în calen
dar zilele care ți-au rămas pînă te întorci 
acasă. Am fost aicea vizitat de două ori de 
prietena mea Coca Gheorghiu, care mi-a 
adus produse județene și o carte foarte fru-

Bucurie, ginduri de viață și nerăbdare
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îmi crește», îmi spune Voicu Ion, strungar 
la Laromet,care ține să adauge că e și foarte- 
foarte ambițios. Ambițioși sînt toți însă, 
fiecare vrea să plece la armată cît mai cu- 
rînd, s-o facă mai repede ca să-și continuie 
studiile. Voicu Ion: «Să scap mai repede de 
armată, ca să-mi continui studiile și să ajung 
tehnician». Rădulescu Ion: «Plec croitor, 
dar cînd mă-ntorc vreau s-ajung maistru 
textilist». Bilansuc George: «Din lăcătuș 
ajustor la F.E.A., maistru». Docze Dumitru, 
acum culegător mecanic la Combinat, vrea 
să dea la filozofie, ca să se facă ziarist.

Este limpede. A face armata nu mai este 
pentru acești băieți atît de hotărîți decît 
o datorie firească într-o viață gîndită cu 
ambiție șl responsabilitate. Spun acești ti
neri muncitori: «sînt apt pentru armată, 
deci trebuie să plec să-mi fac datoria». Sau: 
«în armată înveți multe, te călești, te înveți 
cu ordinea, cu greutățile, te faci om». Cum 
adică «te faci om, întreb, voi acum ce sîn- 
teți?» Rîd ștrengărește la început și pe 
urmă îmi răspund că ei asa știu, că, atîta

Azi civili, 
miine pluton. 

timp cît n-ai făcut armata, nu ești terminat, 
încă nu poți privi viața cum trebuie, de la 
înălțimea unui bărbat adevărat. Sigur, unii 
dintre ei exagerează ca niște școlari prea 
conștiincioși la serbare, majoritatea însă 
privește încorporarea ca pe un examen se
rios pe care trebuie să-l ia cu note maxime. 
Dincolo de toate însă privirile sînt totuși 
îngreunate de o tristețe ușor de înțeles, 
tristețea unei despărțiri care, oricît de tre
cătoare ar fi, tot despărțire este: de părinți, 
de prieteni, de colegi și mai ales de prie
tene sau logodnice. Vasilică. electrician-auto, 
este atras mult de armată, vrea să facă 
școala de maiștri militari și are o prietenă 
despre care nu știe dacă va plînge («fetele 
trebuie să nu arate că țin la băieți»). Pe 
Relu, deși privește armata ca pe «o părti
cică din școala vieții, în care omul se că
lește» și vrea să facă aviația, plecarea îl 
desparte de o fată pe care o iubește de șase 
ani. Păun Stelian, mecanic pompe de in
jecții la I.T.B., e prea tînăr (18 ani), vrea să 
fie neapărat conductor de tanc. In sfîrșit, 
Bîrdac Vasile, electrician la Automatica, a 
început să semene de pe acum cu un frun
taș. Pentru el armata a început încă din 
curtea Centrului militar, sub comanda di
rectă a tovarășului căpitan Bolocan Victor.

Mai reținuți și meditativi, așteaptă ordi
nul de plecare și cîțiva absolvenți de facul
tate. Ei își fac mai multe socoteli (cu casele. 

cu serviciile), unii ar vrea să plece acum, 
alții în vară. Sînt toți de acord că e mai 
bine să faci armata la începutul facultății. 
Tudor Ionescu, a terminat filologia în 
1972, este convins că, dată fiind pregă
tirea sa, va organiza seri culturale («acum 
am un scris ilizibil, dar mă voi corecta»). 
Popiță Ion, economist la T.I.A.B., are 
probleme la serviciu, și cu casa, de 
aceea poate ar fi mai bine să plece în 
iulie, zice el. Alt economist, Miu Ion, e de 
părere că «nu strică puțină instruire, să-ți 
formezi într-un fel reflexe de comporta
ment» și ar vrea să plece acum, cît nu are 
casă și stă la un prieten (sergent). I_a fel 
dorește și Dan Beniaminovici, inginer, «acum 
e perioada cea mai bună». Cel mai sincer 
(rugîndu-se să nu fie înțeles greșit) este tot 
fizicianul, care se explică: «Eu, dacă aș intra 
astăzi în armată, aș vrea să stau și 10 ani, 
dar să ies tot astăzi. Cum să vă spun, înțe
legeți, acum este vîrsta la care pot să-mi 
perfecționez cel mai bine studiile, pe urmă 
vine familia, vin comoditățile, îmbătrînesc».

Deci tinerii vor să plece militari și asta 
nu numai pentru că Benone Sinulescu a fost 
încorporat timp de cîteva minute în emi
siunea militară a televiziunii cu gradul de 
fruntaș. De fapt, tinerii vor să devină băr
bați.

Iulian NEACȘU

Nu ne smulgem sprîncenele, ne aranjăm părul 
și ținuta.

moașă, «Războiul femeilor»-, de Dumas. 
Ne-am plimbat prin București, i-am arătat 
și ei Intercontinentalul și-apoi am trimis-o 
acasă cu toate documentele mele inclusiv 
cu fotografia ei» La- ora cînd apar aceste 
rînduri. Coca Gheorghiu și Dorel Amancei 
se vor plimba poate pe bătrînele străzi ale 
orașului Roman, sau vor asista unul lîngă 
celălalt la un film pe care el, Dorel, l-a văzut 
cu siguranță în București în timpul stagiu
lui militar.
«Da tovarășu’, spune Mitescu Gavrilă, am 

lucrat la ceape, la sapă și apoi am devenit 
șef de atelaje. Și p-acolo erau comenzi, 
adică tovarășu’ președinte îmi spunea să 
mă duc colo sau dincolo, mă trimitea pe 
cîmp dimineața, dar aici ia cazarmă se 
spune altfel: la dreapta, pe loc repaus, îți 
ordon Acuma o să fac stinga-mprejur și o 
să mă îndrept plin de credință spre ziua de 
lumină a ceapeului din comuna noastră. 
După ce o să mai stau cît o să mai stau, o 
să mă angajez centralist la telefoanele din 
orașul Bacău și dacă o să meargă figura voi 
fi și acolo disciplinat și respectuos cu supe
riorii mei.»

Unitatea militară pe care am vizitat-o 
are coridoare mari și largi, are foarte multe 
fotomontaje și are și fraze care se întîlnesc 
numai în asemenea locuri: lumina arde de 
la ora la ora și răspunde soldatul Vioreanu. 
Există fără îndoială punct de control, cîmp 
de instrucție, o bibliotecă foarte frumoasă 
și există și colecția revistei «Flacăra» care 
a trecut prin foarte multe mîini, mirosind 
fie a transpirație, fie a praf de pușcă. At
mosfera cazărmii nu este una deprimantă, 
ea respiră seriozitate și disciplină, ea este 
de natură să te educe, să te facă să te scoli 
la timp și în general să fii nu numai om cu 
armata făcută, ci și un om cu o biografie 
completă. Așa că Neagu Costel care mi-a 
spus că atunci cînd a plecat la armată era 
miercuri, era o zi mohorîtă, trebuia să 
meargă la seral, are toate motivele să-și 
aducă aminte peste ani de ceea ce are fru
mos și adevărat armata. Înainte el era mai 
visător, îi plăcea singurătatea pentru că nu 
iubea zgomotul, dar aici la marginea orașu
lui București s-a împăcat foarte bine cu 
băieții, mai ales cu oltenii, care sînt foarte 
deschiși la suflet.

Și pentru că veni vorba de olteni, iată 
reprodusă «declarația» lui Costel Nicu- 
leanu, militar de frunte și specialist catego
ria a ll-a. «Sînt din Craiova și am lucrat la 
«Electroputere» frezor, tovarășe reporter. 
Eram destul de supărat cînd am ajuns la 
porțile cazărmii pentru că, îndreptîndu-se 
cu un autobuz spre Craiova, spre a mă ve
dea, tatăl meu a murit în urma unui acci
dent. Mai precis, autobuzul s-a ciocnit de 
o căruță. Rămînînd eu pe lume .numai cu

Cu pași hotărîți spre civilie.

Fotografii de Radu CONSTANTINESCU

mama, este și normal că acum, cu hainele 
mele civile,mă voi duce drept la ea, în co
muna Lazu, unde, parcă o văd,va tăia o 
găină și va plînge cu lacrimile ei de tot
deauna, odată ce va auzi poarta deschisă de 
pașii mei, care acum sînt mai ordonat ca 
altădată. Am fost sergent, dar n-am fost 
un om rău, ci doar un om exigent. A fi 
exigent înseamnă a pretinde să fie execu
tate toate mișcările, iar a fi rău înseamnă 
să iei unele decizii în numele răzbunării. 
Am învățat să nu mai fiu pripit, să privesc 
lucrurile altfel, să citesc mai mult, am în
vățat și pinpong, dar n-am învățat să înot. 
In revista fa care lucrați dumneavoastră am 
văzut fotografia Teatrului Național din Cra
iova și ducîndu-mă în concediu l-am și văzut 
pe viu. Este foarte frumos și mă bucură 
foarte mult faptul că șef este tovarășul 
Amza Peiiea».

înainte de a mă despărți de acești băieți 
regret faptul că nu sînt poet, că nu pot să 
scriu o poezie tulburătoare despre acest 

moment pe care un bărbat nu și-l va uita 
toată viața, despre acel moment în care ai 
devenit, sau ai rămas om, despre acel mo
ment în care se fac fotografii de grup, care 
apoi sînt agățate chiar în sufragerie. Dar 
faptul este împlinit, nu sînt poet, sînt doar 
ziarist și înainte de a pleca mă uit pe harta 
intitulată «Frumusețile patriei» și aflu că 
frumusețea numărul 1 este Muzeul Satului, 
iar frumusețea cu numărul 42 se intitulează 
«Plimbare pe Dunăre».

...în autobuz aud expresia «gata colega, 
te servesc că doar ai față comercială», vreau 
să notez, eventual să o comentez ironic ,dar 
mă uit la acel om care peste foarte puține 
minute va povesti tare unui prieten că el' 
a făcut armata la Constanța. A făcut armata, 
este sau a devenit om, închid agenda și 
înainte de a scrie articolul mă gîndesc că 
am făcut și eu armata.

Eugen SECELEANU
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Orice dar atrăgător 
Poate fi un mărțișor!* *

Nu lăsați pe mîine...
Intrați chiar acum în magazine și alegeți 
mărțișorul preferat!
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°REMIERĂ ROMÂNEASCĂ

trecătoarele iubiri

Mare trebuie să fi tost deruta unora din
tre noi, cu șase ani în urmă cînd, la apariția 
«Giocondei fără surîs», un condei mai spe
riat o compara pe Malvina Urșianu cu 
Godard! Amănunt greu de uitat, atîta timp 
cît, în felul lui, ne amintește că somnul cri
ticii naște monștri, amănunt evocat acum 
nu cu țîfnă, ci cu toată răspunderea pe care 
trebuie să o avem față de un spectator care, 
finalmente, pășește într-un univers cinema
tografic și în funcție de felul cum i se des
chid ușile. Iar cînd este vorba de Malvina 
Urșianu, «universul cinematografic» nu este 
doar un fel de a spune, ci o realitate cu 
contururi precise, pe întinsul căreia am sen
timentul că începem să nu ne mai simțim 
stingheri, bîjbîind de la o imagine la alta. 
Acum, în fața celui de-al treilea film, sîntem 
— sper — participant mai liniștiți și mai 
receptivi ai unui spectacol aflat în polemică 
deschisă cu comoditatea spirituală. «Tre
cătoarele iubiri» are toate datele înțelegerii 
profunde a unei creatoare care știe că au
tenticitatea nu înseamnă, neapărat, prelun
girea vieții din plină stradă direct pe ecran, 
ci, în primul rînd, credința față de tine însuți. 
Dacă mai era nevoie de dovezi, atunci acest 
film constituie una în plus a faptului că ne 
aflăm în fața unei Creații care nu s-a născut 
sub semnul întîmplării; o lege interioară — 
deloc misterioasă dar care, evident, nu se 
manifestă la nivelul anecdoticii — ordonează 
cele trei filme de pînă acum ale Malvinei 
Urșianu, «Gioconda fără surîs», «Serata» 
și «Trecătoarele iubiri».

Nu degeaba acțiunea fiecăruia se desfă
șoară într-un spațiu restrîns de timp, pe 
parcursul doar a cîtorva zile, dacă nu al 
uneia singure, nu degeaba întrebarea esen
țială, în fața oricăruia din aceste filme, este 
nu «ce se va mai întîmpla» ci «ce s-a întîm- 
plat». Toate sînt radiografii ale unei stări, 
răsfrîng — cu intensități și tonalități diferite 
— implicațiile opțiunilor fundamentale ale 
individului, care angajează nu numai întrea 
ga personalitate și devenire, dar marchează 
adînc și destinul semenilor. Privit din acest 
unghi, «Giocqnda fără surîs», film de dra
goste, este totodată un film politic, nu mai 
puțin politic decît «Trecătoarele iubiri», 
film temerar, care și-a propus să traducă 
cinematografic ceea ce ne-a fost dat să nu 
putem spune decît într-un singur fel: dorul 
de pămîntul căruia îi aparținem inextricabil.

Față în față cu amenințarea unei boli fa
tale, dezrădăcinatul Andrei înțelege nu nu
mai că nu se poate muri în altă parte, ci 
că nu se poate trăi altundeva. De aceea, 
mi se pare că eroul se întoarce în patrie 
nu pentru a muri, ci pentru a trăi, atît cît 
i-a mai rămas.

Privirile lacome ale eroului abia sosit în 
București caută orașul, nu un colț anume, 
ci aerul lui, străzile, cerul, oamenii. Ochii 
săi sorb frumusețea — a unei plăji pustii, 
într-un sfîrșit zgribulit, de toamnă, a unui 
drum șerpuitor, pe malul unei ape, a satului 
de unde a plecat — o frumusețe pe care 
eroul nu o trăiește extatic, ci într-o dure
roasă confruntare cu propriile sale neliniști 
și obsesii, pe de o parte, pe de altă parte 
cu tristețea tîrzie și neputincioasă de a în- 
tîlni vechi prieteni a căror traiectorie de 
viață poartă urmele gestului său de odi
nioară, plecarea din țară. Privit și înțeles 
astfel, cred că filmul nu mai suportă even

tuala întrebare «cu ochii cui vedem ceea 
ce vedem pe ecran», ai eroului sau ai au
toarei? Materia cinematografică a «Trecă
toarelor iubiri» se constituie din jocul armo
nios elaborat al unor planuri care corespund 
atît sentimentului cu care este întîmpinată 
viața cît și vieții ca atare, reale, cumplit de 
reale, nu întotdeauna dispusă să ocro
tească nici măcar pe cei cu ceasurile nu
mărate. Scenele de pregnantă concentrare 
emoțională nu ne mai apar, astfel, momente 
disparate de virtuozitate profesională, ci 
explozii ale unei necesități lăuntrice.

Impresionanta secvență a dialogului cu 
bătrîna bretonă care-și poartă singurătatea 
și bătrînețea pe nisipuri străine se deschide 
ca o înfricoșătoare întîlnire a eroului cu o 
posibilă proprie ipostază, după cum apari
ția tinerei doctorițe Ana nu este decît tre
sărirea cine știe cărei amintiri de demult. 
Dincolo de trecerea pe lîngă coșmar, sau 
pe lîngă vis, se află însă existența de toate 
zilele în care autoarea își plasează eroul 
nu la adăpostul unei bunătăți samaritene, 
nici biciuindu-l ostentativ, cu o neîndurare 
care ar aduce a pedeapsă, ci cu luciditate. 
Andrei nu este străin de pustiul din sufletul 
fostei lui iubite, Lena, de refugiul în asprime 
al soțului ei, toți cîndva prieteni, de fărîmi- 
țarea ultimelor speranțe ale Hanei, femeia 
din altă țară. între toți, punțile sînt, dacă nu 
frînte, atunci amenințător de fragile și peste 
acest amar adevăr al vieții nu se poate turna 
apă de trandafiri.

Liftul, ca o închisoare, tîrîtul pe scări, 
ca pe o Golgotă, sînt metafore biciuitoare 
— violente poate — dar aparțin acestui ade
văr. Comparația s-ar putea să fie riscantă, 
dar în acest moment mă gîndesc că însăși 
ciuma din «Moarte la Veneția» nu este doar 
opusul frumuseții pure, ci ea însăși face 
parte din paroxismul vieții. Al unei vieți 
care, pentru a fi omagiată, trebuie mai întîi 
recunoscută. Pentru a putea trece drept, 
dincolo de apa Styxului, trebuie să ai cura
jul de a privi în față chiar și chipul durității.

Recunoaștem gîndurile Malvinei Urșianu 
în toate compartimentele filmului, de la mu
zica răscolitoare a lui Tiberiu Olah — suport 
al cuvintelor nerostite, al sentimentelor ne
mărturisite — la decorurile și costumele de 
o eleganță funcțională ale Adrianei Păun.

Imaginea în «graphys-color» a lui Sandu 
întorsureanu și Gheorghe Fischer își do
vedește încă o dată virtuțile, lăsînd lumina 
să învăluie blind oamenii, obiectele, dru
murile. Actorii vin și ei tot din universul 
știut al creatoarei și prezența lor, dincolo 
de bucuria jocului de înaltă clasă, ne ajută 
să ne instalăm mai în tihnă în lumea filmului: 
George Motoi (Serata), cu o nobilă încor
dare de la prima tresărire, sub cerul orașu
lui regăsit, pînă la surîsul stins din final; 
Silvia Popovici (Gioconda fără surîs, Sera
ta) și Cornel Coman (Serata) ducînd cu ei 
experiențe dincolo de care ghicim dificilul 
preț al demnității. Li se alătură, la cota ma
ximă a talentului ei de excepție, Gina Pa- 
trichi. Un chip ca al ei, peste care trec, 
ape-ape, toate tristețile și bucuriile, ac.tre
bui să stea mult, mult mai mult pe etran.

Magda MIHÂILESCU

actori si roluri
9

Tinăra actriță cehoslovacă LIBUSE SAFRANKOVA, o Cenușăreasă modernă în filmul lui Vaclav 
Vorlicek «Trei alune pentru Cenușăreasă».

cine, ce, unde, cînd?
• Regizorul italian Gianfranco Mingazzi 

se pregătește de premieră dar nu a căzut 
încă la înțelegere cu producătorul asupra 
titlului filmului terminat nu de mult: autorul 
ține să se numească «Flavia musulmanilor», 
omul cu banii vrea «Călugărița musulmană». 
Oricum, filmul rămîne același — povestea 
unei călugărițe, feministe avant la lettre. 
Interpreta principală — Florinda Bolkan 
(fotografia de jos).
• Miguel Dominquin, fiul celebrei Lucia 

Bose și al nu mai puțin celebrului toreador 
Luis Miguel Dominquin își face debutul pe 
ecran — alături de mama sa — în filmul lui 
Francisco Rey «Adevărul».
• Tandemul cinematografic Claude Pino- 

teau (regia), Jean-Loup Dabadie (scena
riul), autorii filmului de succes «Tăcutul» 
și-au propus să dea din nou lovitura îm
preună, de data aceasta cu o comedie fan
tezistă al cărei titlu nu l-au fixat încă. în 
schimb, știu precis cine va fi protagonistul 
— Lino Ventura.

• «De-a v-ați ascunselea» este nu numai 
un joc al copiilor ci și un film pentru cei 
mici, regizat de cineasta poloneză Anna 
Sokolowska, după un scenariu propriu.
• «Premiul Georges Sadoul» pe anul 1973 

a revenit filmului «Kashima Paradise», un 
documentar despre Japonia contemporană 
văzută cu ochi critic. Autori — Yann Le 
Masson și Beni Deswarte.
• Cunoscutul autor sovietic de comedii 

cinematografice Leonid Gaidai a ecranizat 
piesa lui Mihail Bulgakov «Ivan Vasilievici» 
(titlul filmului «Ivan Vasilievici își schimbă 
rolul»). în distribuție — luri Iakovlev, Nata
lia Selezneva, Alexandr Demianenko, Na
talia Kustinskaia, Serghei Filipov.

• Oscarurile îi așteaptă. Pe Steve 
McQueen și pe Dustin Hoffman, pe Jack 
Lemmon și pe James Caan, pe Jack Nichol
son, Al Pacino, Robert Redford, Paul New
man, George Segal, pe Glenda Jackson, 
Barbara Streisand, Joanne Woodward, pe 
ei și pe alții. în orice caz, despre cei amin
tiți mai sus se vorbește mai insistent în 
paginile revistelor de cinema.
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prietenia și trecerea pragului 
spre „marele drum“

«Prietenie» — o temă oarecare, la diri- 
genție și totuși... ce este prietenia? Să 
sărim peste așa-zisele prietenii întemeiate 
prin: «Ești prietenul meu dacă-mi șoptești 
la teză», «Ești prietenul meu dacă fugim 
împreună de" la oră», «Ești prietenul meu 
dacă mă ajuți să-mi scriu la...» Dacă la bine, 
dacă la rău, dar mereu întîlnim un dacă. 
Să sărim și peste «prietenia» ce are la 
bază: «Vrei să fim prieteni?»

Nu! Acestea nu sînt prietenii, departe 
de așa ceva, sînt minciuni, necinste!

Și totuși ele există! Cu durere în suflet 
trebuie să afirm că acestea depășesc numă
rul celor adevărate. Și, de ce? Oare, fiecare 
e atît de egoist? Eu, eu, mereu eu?! De ce 
nu și NOI?

«Iau notă mare în teză, ajutat de „prie- 
ten“ , apoi nu mai pot de el»; «Mă scapă 
mințind alături de mine, apoi: La revedere!» 
«Mă ajută să trec un prag greu din cursul 
vieții, pe urmă nu mai am nevoie de prie
ten». De aceea, unii tineri auzind vorbin- 
du-se despre adevăratele prietenii exis
tente cîndva, devenite azi celebre (despre 
cele existente, în prezent nu aud) au sen
timentul că astfel de prietenii nu mai sînt 
posibile. Și atunci, se închid în ei, uită 
bucuria de a trăi, uită să rîdă soarelui, ce
rului senin, primilor fulgi de zăpadă, uită 
OAMENII, căutînd ceva complicat, dezle
garea unui mister cuprins în întrebările ce 
chinuie pe fiecare din ei: «Voi avea prieteni 
apropiați, voi reuși să mă realizez?» (vezi 
cazul Didiei Ion), «Ce face lumea, ce fac 
oamenii pentru mine?»

Și continuă căutarea orbecăind prin ex
traordinar și vis, sau de multe ori renunțînd 
«de teama negației» din partea colegilor, 
gîndindu-se doar la sine, nemaiinteresîn- 
du-se de nimeni și de nimic.

Și-a pus unul din ei vreodată întrebarea: 
«Am încercat eu să fiu înțeles, să mă apropii 
de cineva? Ce am făcut eu pentru oameni?» 
Oare «experiența de viață» se poate acu
mula prin rezolvarea situațiilor întîlnite 
timp de doi ani în viața de organizație!

Didia Ion, eu cred că nu e nevoie ne
apărat să fii secretară U.T.C. pe liceu, pentru 
a-ți cunoaște și ajuta colegii. Numai în doi 
ani ai «întîlnit ți rezolvat» situațiile în care 
se aflau ei? Vezi tu, nu vreau să te descu
rajez; cred în faptul că acum sufletul tău e

Poluarea 

foarte zbuciumat și dominat de întrebări. 
E firesc. Dacă ai fi încercat mai demult să-ti 
cunoști și să-și ajuți colegii, acum ai fi avut 
o experiență mai mare de viață.

Pentru întemeierea unei prietenii nu sînt 
necesare vorbele, ci numai faptele. Una e 
să spui «vreau să am un prieten» și alta e 
să-l cauți ți să-l găsețti. Cîndva (de ce să 
nu recunosc, însă atunci eram mult mai 
mică), eu însămi spuneam: «Niciodată. Ni
ciodată nu voi avea un (o) prieten (ă)!» 
Și atunci cineva m-a corectat: «Niciodată? 
Niciodată e cel mai lung cuvînt...»

Deschide ochii de pe acum ți privețte 
în jurul tău! Ai să vezi oameni: buni, răi, 
sinceri, mincinoți, cinstiți, hoți, cu firi 
deosebite, ca anotimpurile.

învață să-i deosebești, să le citești în su
flet dorințele, necazurile, bucuriile, învață 
să plîngi alături de ei, să rîzi atunci cînd sînt 
fericiți, învață să-i ajuți, învață să cauți ți 
ai să găsețti! învață să trăiești!»

— Dar cum? Și de la cine să învăț?
— De la mine, de la altcineva, de la oa

meni. Din necazurile ți bucuriile lor, din 
tot ce vezi tu frumos, adevărat, ți-ți place.

Și am învățat, ți învăț ți am început să 
știu! Să țtiu să trăiesc printre prieteni!

Poate e bine să te ocupi mai mult de 
pregătirea ta profesională. S-ar putea să nu 
fie o atitudine de individualism sau egoism, 
însă nu trebuie să neglijezi colegii, socie
tatea în care trăiești acum. Ea reprezentînd 
oamenii din jurul tău, pămîntul cu care te 
vei «înfrăți prin meserie». Nu te rupe de 
cei din jurul tău spre a împlini ceva în tine, 
pentru că fără ei, fără a-i ști alături de tine, 
la bine și la rău, nu ai să reușești.

îți doresc din toată inima, din tot ce am 
eu mai bun, succes, mult de tot succes, rea
lizarea visului, înfrățirea cu oamenii ți cu 
pămîntul țării.

Șl o întrebare: Ce este prietenia? adre
sată tuturor. Exemplificați (asta ar fi mai 
interesant) din propria noastră experiență. 
Chiar dacă e bine, chiar dacă e rău, ajută 
mult, pentru că greșelile trebuie să le oco
lim, iar calea bună trebuie să o urmăm.

Mihaela Tusac 
elevă, 
Galați

de Elena CHIȚIMIA 
anul II D 

Liceul Ion Neculce, București

iosif
conta

în generația mea, Iosif 
Conta reprezintă muzi
cianul «născut» și nu «fă
cut». Nu a fost, nu este și 
nici nu va fi niciodată inte
resant, vorbind despre 
muzică, prin prisma unor 
analize savante ale dis
cursului sonor. Sînt sigur 
că, niciodată, el nu va 
explica cît mai complicat 
posibil lucruri foarte sim
ple — așa cum fac unii 
muzicologi ai zilelor noas
tre. Iosif Conta are reve
lația cîntecului și mai ales 
a ritmului. Dirijatul, în 
sensul tactării, nu-i ridică 
probleme, deoarece, ca și 
George Georgescu, «s-a 
născut cu bagheta în 
mînă»! El nu caută să 
explice nici să înțeleagă 
muzica, căci această artă 
se simte. A excelat ca un 
dirijor intuitiv. (Intuițiasa 
însă nu greșește — decît 
foarte rar — în ceea ce 
privește tălmăcireacît mai 
expresivă a operelor res
pective). Are un tempera
ment latin, vulcanic, în 
consonanță cu figura sa 
mediteraneană. în pagi
nile muzicii romantice și 
moderne reușește să des
cifreze în chipul cel mai 
emoționant semnificațiile 
împărăției Euterpei. Ur- 
mărindu-i manifestările, 
am impresia că «arborii își 
smulg din pămînt rădăci
nile, și-n dansul valpurgic 
îți scutură de păsări și 
lună coroanele»...

Aș putea cita nenumă
rate cronici, raportate la 
activitatea sa, deosebit de 
fecundă. («Un distin- 
tissimo direttore d’or- 
chestra»... «El maestro 
Conta es un verdadero 
artista»... «There seldom 
happened with a conduc
tor to enhoy such a tri
umph here»... «Autorite, 
chaleur. une connaissance 
parfaite des ressources de 
couleur et de I’equilibre 
polyphonique de I’or
chestre»... «Genialen diri- 
genten in Satrup erlebt» 
etc.)

L-am ascultat mai re
cent în Bach, Beethoven 
și Brahms. Uneori, criticii 
îl apreciază mai mult în 
Beethoven și mai puțin 
în Bach și Brahms. în 
ceea ce mă privește, nu 
sînt de acord! Barocul 
bachian are, la el, după 
cum era și firesc, o vi
goare romantică. Iar în 
muzica lui Brahms nu re
liefează doar acea «melan
colie liniștită»... Căci în 
tot ceea ce interpretează 
Iosif Conta, sunetul și cu- 
vîntul se unesc într-o for
ță granitică pentru a ne 
reda viața! Și astfel inefa
bilul muzicalității sale în
seninează pînă și tristețea 
sensibilei păduri...

Doru POPOVICI

artera de penetrație, 
o cenușăreasă
a drumurilor ?

în ultimii ani s-au făcut progrese remarcabile în 
domeniul modernizării arterelor de intrare în 
marile așezări urbane. Multe din aceste căi rutiere, 
cum ar fi cele de intrare în Ploiești, Constanța. 
Bacău, precum ți unele din căile de acces în Bucu
rești, Cluj, Pitețti etc. s-au lărgit la patru benzi, 
infrastructura lor a fost consolidată, s-au realizat 
alveole pentru a crea posibilitatea mijloacelor de 
transport în comun să oprească în afara părții caro
sabile, a fost perfecționată semnalizarea rutieră 
prin indicatoare ți marcaje etc Aceste dotări ți 
amenajări au sporit fluența ți siguranța traficului pe 
drumurile de intrare în orațe.

Căile de penetrație modernizate se încadrează 
armonios în cartierele nou construite, pentru 
călător intrarea în oraș fiind o adevărată desfătare.

Preocuparea edililor pentru aceste artere este 
firească, explicabilă. E vorba în primul rînd de faptul 
că drumurile de intrare în marile localități urbane 
sînt puternic solicitate de traficul rutier ți în al 
doilea rînd de faptul că ele reprezintă cartea de 
vizită a orațuluijdînd cetățeanului prima impresie 
despre localitatea respectivă.

Modernizarea căilor de penetrație esteo chestiune 
care interesează nu numai circulația pe arterele în 
cauză, ci traficul din localitatea respectivă în totali
tatea lui. Un oraț cu drumurile de intrare puse la 
punct seamănă cu un organism omenesc cu respira
ția sănătoasă. Dimpotrivă, o așezare urbană chiar cînd 
are în zona centrală străzi ți bulevarde largi ți 
intersecții moderne este «sufocată» atunci cînd 
nu dispune de artere de intrare corespunzătoare.

Studiul «răspîndirii» evenimentelor de circulație 
în marile localități urbane pe ultimii cinci ani arată 
însă o creștere simțitoare a concentrării accidente
lor pe arterele de penetrație. în unele orațe pe 
aceste străzi se comit 30-S0% din totalul eveni
mentelor rutiere.

Pe aceste artere mai mult de 70% sînt accidente 
în care au fost angajați pietoni (comise în 60% din 
cazuri din vina lor ți în 40% din vina automobilițti- 
lor care nu-ți reglează viteza în raport de condi
țiile de circulație de pe aceste artere), iar restul de 
30% reprezintă evenimente provocate de depășiri 
incorecte, refuz de prioritate ți telescopări.

Cum se explică acest fenomen? Este vorba în 
primul rînd de factorul om. Părăsind șoseaua care 
pune șoferului de regulă mai puține probleme de 
circulație ți pătrunzînd brusc pe o arteră de pene
trație aglomerată care solicită dublu atenția condu
cătorului auto, acesta nu se adaptează insuficient de 
rapid noii situații, nu-ți sporețte prudența ți nu ia 
din vreme măsurile necesare pentru evitarea si
tuațiilor periculoase. Nu rareori țoferii continuă să 
mențină ți pe căile de penetrație, deci deja în oraș, 
același regim de viteză ca în afara localității.

Nu trebuie pierdut din vedere nici faptul că pe 
aceste artere, de fapt în zonele periferice ale orașu
lui, disciplina în rîndul pietonilor este mai redusă.

Simbioza acestor doi factori creează o situație 
prielnică comiterii de accidente.

Nu în puține cazuri o influență negativă o are și 
calitatea arterelor de penetrație. Părăsind drumuri 
bine întreținute,cu partea carosabilă «ca-n palmă», 
și intrînd pe străzi pavate cu piatră cubică lustruită 
pe care derapezi ți-n «miezul verii» pe deasupra 
avînd o mulțime de denivelări, șoferul mai ales 
cînd are nu prea multă experiență este derutat 
de-a binelea.

Este vorba deci ți de neglijarea «porților de in
trare» în orașe de către unii edili. în multe cazuri 
drumurile de penetrație pînă la modernizarea lor 
pot fi menținute în stare «decentă» fără prea mari 
cheltuieli, prin repararea conștiincioasă și la timp 
a stricăciunilor.

După cum se știe,în zona căilor de intrare în 
orașe sînt numeroase șantiere. Deseori încălcîndu-se 
prevederile normelor de circulație,în primul rînd 
de către șefii acestor șantiere, autobasculantele cară 
pe roțile lor impresionante cantități de pămînt ce le 
depun pe spațiul carosabil al căilor rutiere. Deve
nind alunecoase, aceste artere devin ți mai 
periculoase pentru circulația rutieră.

Nu în puține localități urbane, căile de penetrație 
sînt încă din păcate un fel de «cenuțărese» ale orașe
lor.

Stă în putința noastră, a tuturor, automobiliști, 
pietoni, constructori, gospodari ai orașelor, lu
crători de miliție să transformăm căile de penetrație 
în drumuri sigure, adevărate «cărți de vizită» ale 
localităților respective.

Colonel Victor BEDA
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serial flacăra

LUPTA CU NECUNOSCl IUI (III)
— din amintirile unui criminalist —

in numărul trecut am evocat afacerea LARES, 
misterioasa dispariție a masivei case de bani 
de la sediul companiei aeriene, investigații mi 
nuțioase au dus la prinderea hoților și totuși 
nu fusese găsit răspunsul la întrebarea: cum 
a fost posibil ca un asemenea furt să se pe
treacă în plin centrul Capitalei, la cîțiva metri 
de un post de pază?

— lată de ce — arată colonelul Dumitru 
Ceacanica — în timp ce experimentații poli
țiști din centrală aniversau succesul afacerii 
LARES, noi cei de la secția I de poliție, în raza 
căreia se săvirșise infracțiunea, noi cei napâs 
tuiți, cei blamați — chiar în ziua sărbătoririi 
succesului! — pentru neglijența noastră, pen
tru faptul că nu controlasem postul din Paza 
de noapte, ne gîndeam să întreprindem o 
anchetă pe cont propriu. Ne obsedau suspi
ciunile care planau asupra gardienilor, bizare
riile din comportarea acestora, neverosimili- 
tatea declarațiilor lor. Ce era de făcut? Să 
interogăm chiar pe infractori— acțiune destul 
de dificilă.

HOȚII Șl VARDIȘTII

Chiar în noaptea banchetului, la care parti
cipa un număr restrîns de polițiști, noi, «uce
nicii», ne-am furișat în labirintul arestului 
Prefecturii. Ne pregătisem, prin exerciții, 
acasă, care cum am putut, pentru un interoga
toriu competent. Astfel, încrezători în noi 
înșine ne-am avîntat în confruntarea cu infrac
torii deja depistați, care, după părerea noastră, 
oricum, nu mai aveau ce pierde. De fapt, prin 
continuarea cercetărilor urmăream să învățăm 
mai mult despre psihologia judiciară, în dese 
rînduri ignorată în focul marelui succes al 
descoperirii.

După primele ore de anchetă infractorii au 
făcut, fiecare în parte, mărturisiri identice, 
punîndu-ne în fața unor fapte nemaiîntîlnite 
de noi și explicînd bizareriile apărute cu prilejul 
analizei inițiale, în fond ce se întîmplase? Spre 
stupoarea noastră am aflat că înșiși gardienii 
din postul de pază participaseră la săvîrșirea 
spargerii — fără bună-știință, ci doar datorită 
ignoranței și lipsei de vigilență!

Infractorii opriseră autocamionul în fața 
agenției LARES, la 15 metri de postul de pază 
neferindu-se de luminile puternice de pe bule
vard. Cu ustensile potrivite au forțat rapid 
sistemul de închidere a grilajului de fier și, 
pătrunzînd în interiorul clădirii, au aprins în 
mod ostentativ lămpile! Discutau cu voce tare 
despre o presupusă mutare și lucrau cu dezin
voltura oamenilor cinstiți. I.T., șeful grupului, 
pozînd ca directorul agenției și purtînd o ser
vietă și un costum corespunzător, dirija în 
persoană acțiunea de fixare a brațelor de 
lemn la spatele autocamionului. Pe cînd «mun
citorii» încercau fără succes să urce casa de 
bani trăgînd cu frînghii speciale, «domnul di
rector» a solicitat... concursul gardienilor, 
care asistau pasivi la operația dificilă de ridi
care a casei de fier, in timp ce infractorii se 
manifestau gălăgios, strigînd și opintindu-se, 
li s-au alăturat și cei doi gardieni, care, cu 
mîinile lor, au ajutat la urcarea safe-ului în 
autocamion! Din cele declarate de I.T. reieșea 
că oamenii lui abia se stăpîneau să nu izbuc
nească în rîs. Totul se petrecea doar în plin 
centrul Capitalei!

Nu ne-am considerat misiunea încheiată 
pînă cînd n-am obținut și confirmarea celor 
doi gardieni care — spuneau ei — cînd au 
aflat a doua zi că «directorul» fusese chiar 
șeful grupului de infractori, s-au temut să 
raporteze adevărata situație. O eventuală ati
tudine corectă a acestora ar fi putut să ne 
furnizeze semnalmentele infractorilor, ușurînd 
și grăbind identificarea acestora.

Rezolvarea acestui caz ne-a dat un senti
ment de satisfacție, cuplat cu rușinea, cu re
volta împotriva lipsei de conștiinciozitate a 
gardienilor. In cele din urmă insă, am avut 
totuși ceva de cîștigat: am realizat o cercetare 
completă, adăugind totodată o părticică la 
experiența noastră profesională.

NOAPTEA HOȚI, ZIUA GENTLEMENI

— Care a fost amprenta cu totul speciala pe 

care anii de atunci au pus-o asupra activ,tât<i 
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— Mi-a fost dat să întîlnesc atunci o situație 
cu totul deosebită: în rîndurile agenților s-au 
strecurat și unii infractori ca Feredieru, Cairo, 
Voinescu și alții. Unii au fost demascați, alții 
s-au împușcat reciproc, în urma conflictelor 
generate de împărțirea pradei: noaptea comi
teau infracțiuni și în timpul zilei se erijau în 
agenți de poliție. Noaptea hoți, ziua gentle
meni... După arestare, Feredieru a fost iden
tificat de către agenții poliției democrate ca 
autor al spargerii casei de bani din incinta 
unui penitenciar, faptă săvîrșită chiar în peri
oada detenției sale acolo. Deținutul se remar
case, dealtfel, în mediul interlop ca infractor 
de talie internațională.

Dar pe măsură ce influența forțelor demo
crate în poliție se întărea, se realiza o selec
ționare tot mai corespunzătoare a cadrelor 
din poliție, cazuri precum cele relatate mai 
sus devenind tot mai rare, pînă la completa 
dispariție.

— Știu câ relativ nu multă vreme după intra
rea dumneavoastră în poliție ați fost numit șef 
al faimoasei Brigăzi volante. Ce ne puteți spune 
despre această perioadă a activității dumnea
voastră ?

— După ce am funcționat trei ani în cadrul 
diverselor secții de poliție din București, am 
fost promovat șef al Brigăzii volante din Pre
fectura Poliției — funcție din cele mai dificile, 
deoarece titularul ei era supus unor tentații 
permanente. în acest post se perindaseră îna
intea mea nu mai puțin de cinci comisari șefi 
și toți se lăsaseră corupți, terminîndu-și cariera 
în arestul Prefecturii! Dacă șefii celorlalte 
brigăzi izbuteau să se mențină aproape un de
ceniu în post, cei care conduceau Brigada 
volantă nu reușeau să reziste tentațiilor mai 
mult de 2-3 ani.

LA BRIGADA VOLANTĂ

— De fapt, care erau atribuțiile brigăzii ?
— Acțiunile de combatere a furturilor din 

buzunare, în trenuri și magazine, a celor prin 
sistemul Grand etc., a înșelăciunilor și prosti
tuției, știut fiind că anumiți infractori foloseau 
prostituatele drept complici.

încă din anul 1945 mă angajasem față de 
propria-mi persoană să nu-mi pătez niciodată 
conștiința în poliția democrată și, totodată, 
să impun o conduită integră subordonaților 
mei.

in noua mea calitate a trebuit să-i conving 
pe infractori și pe patronii caselor de tole
ranță că voi fi într-adevăr șeful unor incorup
tibili. Subordonații mei au fost puși în situația 
să opereze zilnic multiple arestări, pretențiile 
crescînde fiind în raport cu înmulțirea— con
statată în acea vreme — a furturilor din buzu
nare în holurile băncilor, în unitățile C.E.C. etc.

încercările unora de a mă corupe au dat 
greș. Respingeam frecventele propuneri adre
sate mie prin intermediul foștilor colegi de 
liceu, al prietenilor etc.

Această atitudine fermă a dat roade: infrac
torii au început să se teamă de corectitudinea 
noastră și am reușit să formez cadre cu un 
înalt profil moral-profesional. Începînd din 
1948 nu numai că n-a mai fost corupt nici un 
alt șef de brigadă — după transferarea mea 
într-o altă funcție — dar nu s-au mai ivit 
cazuri de corupție nici în rîndul subordonaților.

Toți colegii respectau anumite principii, 
convinși fiind de justețea lor. Ei erau stimulați 
să lupte cu toată convingerea împotriva poli
țiștilor necinstiți, pornind de la concepția că în 
timp ce infractorului — de regulă lipsit de cea 
mai elementară educație — i se pot acorda, 
uneori, circumstanțe atenuante, nimic nu poate 
atenua vina și răspunderea polițistului corupt. 
Nici o considerație, deci, pentru cel care, deși 
beneficiind de o educație aleasă, de condiții 
optime de viață, de respectul marelui public, 
trădează nobila misiune de a fi apărător devo
tat al bunurilor, al vieții celor mulți!

(Va urma) 
£

Dumitru CEACANICA
Lionel NIȚESCU

adevărul despre eroi (VII) 
„într-un fel, meseria noastră 
se aseamănă cu sculptura*'

Cobor în gară la Ploiești, o iau la dreapta, 
mă strecor printre picioarele de beton ale 
șoselei și intru la întreprinderea «1 Mai», 
întreb la poartă de Apostol Gheorghe, 
arăt legitimația și sînt poftit într-o cameră 
cu două birouri și un telefon ca să aștept 
sosirea celui căutat, a omului care este șef 
de atelier la turnătorie, Erou al Muncii 
Socialiste, tată a doi copii, mare amator de 
fotbal și așa mai departe.

Se termină schimbul de dimineață și 
Apostol Gheorghe se înfățișează într-o 
salopetă pe jumătate boțită. Cu cearcăne, 
explicîndu-mi că știa că am venit, dar că 
a trebuit să mai zăbovească, ocupat cu 
pregătirea unor repere programate a intra 
în lucru la schimbul de după-amiază.

De fapt, întîlnirea noastră e o revedere. 
După cîțiva ani. Omul din fața mea, cu 
47 de ani în spate, membru de partid din 
1954,născut la Clondiru, lingă Buzău, într-o 
familie cu copii numeroși și mîncare pu
țină, a mai îmbătrînit și nu prea. Adică are 
mai mult păr alb, dar mișcări la fel de re
pezi și priviri la fel de drepte și duioase 
ca altădată.

— Nea Apostol, am venit la matale să-mi 
povestești viața. De fapt, nu «să-mi», ci 
să * ne...

își trece mîna prin păr și spune că asta 
e o treabă a dracului de grea.

— Cu ce să încep ?
— Eu ți-aș propune s-o luăm din ziua 

cînd ai intrat în uzină.
Cade de acord, numai că explică, domol, 

că uzina lor se cheamă de o bună bucată 
de vreme, întreprinderea constructoare 
de utilaj petrolier «1 Mai», dar că numele 
— deși recent — a cam rămas în urma pro
ducției care s-a extins. Adică servește și 
siderurgia, și chimia, și alte sectoare ale 
economiei, pe care poate să mi le spună, 
să mi le enumere, dacă vreau. Eu vreau, 
însă, să aflu amănunte despre viața lui 
Apostol Gheorghe, și Apostol Gheorghe, 
cu care stau de vorbă în prezența a două 
birouri și a unui telefon, și care e obosit 
după opt ore de lucru și înfometat duoă 
o .singură gustare, cu un ou și două chifle, 
începe sa povestească:

«Cînd am venit la Ploiești aveam 16 ani, 
Am intrat la uzină ca ucenic Munceam de 
mă speteam. Eram plătit pentru zece ore, 
dar stăteam la lucru cam 14-16. Condiții 
grele. Chiar inumane. Toate operațiile de 
turnătorie, formarea, uscarea, asamblarea, 
dezbaterea și curățirea, toate, se făceau în 
aceeași hală. Mă mișcăm într-un praf de 
nu vedeai la doi metri. Nu se vedea om 
cu om... în ’47, am terminat profesionala 
și nu mult după aceea, am fost promovat 
șef de echipă. în ’52, am trecut maistru. 
In ’53, mi-am schimbat profilul și am lucrat 
în planificare. Dar tot aici, în secție, urmă
rind pe flux calitatea producției. Din ’56, 
sînt șef de atelier, adică lucrez cu 175 de 
salariați, adică am, în fiecare zț 175 de 
probleme, dacă nu 176, punîndu-mă și 
pe mine la socoteală, că și eu sînt om, 
nu-i așa?»

— Nu s-ar zice că n-o scoateți la capăt.
O scoatem bine, admite. Pentru că mun

cim bine, pentru că ne place meseria, 
pentru că ne facem o datorie din a respecta 
angajamentele luate. Ba mai dăm, între timp, 
și cîte o inovație, două, ca să fie treaba mai 
ușoară, îmi spune. Printre altele, grăbit, 
îmi spune, dar eu știu că aici nu este vorba 
despre grabă, ci despre modestia acestui 

vremea în sâptâmîna viitoare
vreme călduță, favorabilă ploilor

în intervalul 17-23 februar/e cea mat scăzută temperatură a fost la București, de 
—22 grade, produsă în dimineața zilei de 17 februarie 1907, iar cea mai ridicata de 
+ 19 grade înregistrată la 21 februarie 1915.

în săptămîna ce urmează, cea mai ridicată temperatură, în jur de 4-76 grade se va 
semnala în Cîmpia Banatului, iar cea mai coborîta, în jur de —10 grade.se va produce 
in Maramureș și Depresiunea Ciucului.

Aspectul cerului va fi schimbător, alternînd înnourări și înseninări de scurtă durata 
in zona de munte și Transilvania, înnourările vor ft predominante și precipitațiile mai 
frecvente.

Două fronturi de ploi vor pătrunde în spațiul țării, unul la 17-18 februarie, determi- 
nind intensificări locale ale frontului și ploi de scurtă durată^ce vor lua și caracter de 
averse însoțite de fenomene electrice, in zona de munte și în ținuturile nordice ale _ 
Transilvaniei și Moldovei, ploile se vor transforma în lapovtța și ninsori locale. Al doilea 
front va traversa cea mai mare parte a țarii la 22-23 februarie cauzînd o scădere a 
temperaturii și de aceea lapovițe/e se vor extinde și în zona de cîmpie,unde se vor înre
gistra și intensificări ale vîntului.

în cursul săptămînii nopțile vor fi cu îngheț slab, mai ales în sudul țării. Zilele vor fi 
călduțe, temperatura urcînd cu mai multe grade deasupra lui zero. Ceață se va forma 
numai în 3 dimineți în Cîmpia Dunării, ea fiind ceva mai frecventă în văile Munteniei.

TOPOR

excelent meseriaș, autor al unei inovații — 
«folosirea maselotelor oarbe la turnarea 
preselor din oțel» — care se aplică în în
treaga țară și care aduce remarcabile eco
nomii de oțel industriei românești.

Face o pauză, parcă sugerîndu-mi că a 
terminat. Ca orice pauză, însă, și aceasta 
se termină repede,Jar Apostol Gheorghe 
reia firul povestirii:

«Ce facem? Fel de fel de produse. Uite, 
corpuri de pompă, arbori cotiți, instalații 
de prevenire a erupțiilor, mă rog, piese 
pentru instalațiile de foraj. Și pentru si
derurgie. Și pentru chimie, dar treaba 
asta am mai spus-o... Cum muncim? Și 
asta am mai spus-o... Muncim bine. Secția 
noastră are o capacitate la proiectare de 
cîteva sute de tone de piese turnate pe 
lună. Am făcut mai mult. Astfel, am dat 
zeci de tone în plus pe primii trei ani ai 
cincinalului, pe care l-am îndeplinit în 
acest interval înainte de termen. în 1974, 
ne-am trecut în plan cam cu 300 de tone 
mai mult pe lună decît inițial. Cu siguranță 
că le vom produce. Asta e.»

— Tovarășe Apostol, cam ce-ar fi mese
ria aceasta de a turna piese?

Da, zice, întrebarea asta îmi place. Noi 
lucrăm cu o meserie grea, dar greutatea 
e compensată de frumusețe. Nu, nu exa
gerez. Intr-un fel, meseria noastră se asea
mănă cu sculptura. Ai nevoie de mîini 
abile, pentru că reușita în meseria asta 
depinde de dexteritate. E drept, mecani
zarea a pătruns adînc în turnătorie, îna
inte lucram cu roaba, acum lucrăm cu uti
laje automate, dar treaba bună ține la noi 
tot de mînă. în primul rînd de mînă și 
apoi de mașină. Să nu crezi, însă, că dacă 
ai dexteritate este suficient. Nu este. Cea 
mai dificilă parte din meseria asta este 
teoria. Și ce teorie... Numai cifre, numai 
calcule, numai ecuații.»

Repet întrebarea aceea cu descurcatul. 
Zîmbește. N-a fost ușor, recunoaște. N-a
veam decît șapte clase și profesionala. Am 
înțeles, însă, că așa nu se poate și m-am 
înscris la Universitatea de marxism-leni
nism. Nouă ani am făcut acolo. Trei la eco
nomie, trei la construcția de partid și trei 
la filozofie. Cu pregătirea asta mă simt 
bine și-mi place să cred că stăpînesc în 
amănunt tainele meseriei.

Se uită la ceas și înțeleg, oricît ar fi’ de 
prozaic acest lucru, că interlocutorului meu 
îi este foame. Mă ridic, dar omul nu ma lașa. 
S-a încălzit, imi povestește de ziua aceea, 
cea mai fericită, cînd a primit titlul de 
Erou al Muncii chiar din mîinile secretarului 
general al partidului, trece la grădinărie, 
la trandafirii pe care îi place să-i crească 
în fața casei, nu uită — ca orice ploieștean 
care se respectă — să pomenească de 
necazurile lui F.C. Petrolul, apoi mă în
treabă ce-ar trebui să facă, oare, cu unii 
tineri care îi sînt repartizați în secție 
și care nu o dată dau bir cu fugiții, alergînd 
după munci mai ușoare.

Nu știu ce să-i răspund. Mă mulțumesc 
să plec, urîndu-i lui Apostol Gheorghe 
numai bine, adică muncă plină de satisfac
ții și de piese reușite, trandafiri cît mai 
mari și mai aromați, victorii cît mai con
fortabile pentru Petrolul.

Apoi o iau la stînga, mă strecor printre 
picioarele de beton ale șoselei și intru 
în gară. Ploiești Sud.

Ovidiu lOANIȚOAIA
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strechea si urechea9
Atunci, cînd s-a ridicat capacul sarcofagu

lui din mormîntul numărul patru sau «tomba 
del tuffatore» din necropola de la Phaestum, 
parcă s-a petrecut un miracol. Era la sfîrșitul 
primăverii anului 1968 și cercetătorii care 
scotoceau subteranele fostei Posidonia gre
cești s-au trezit în fața celei mai importante 
descoperiri arheologice din ultimul sfert de 
veac. După două mii cinci sute de ani de în
tuneric, lumina soarelui pătrundea în racla de 
piatră dezvăluind ochilor uimiți ai arheologi
lor prima și singura, pînă acum, imagine pic
tată aparținînd pictorilor Greciei arhaice 
despre a cărei artă nu grăiseră peste milenii 
decît poezia, elocința. filozofia, ceramica, pia
tra templelor, frizele, metopele, basoreliefu
rile și statuile ieșite de sub dălțile sculpto - 
rilor.

Niciodată nu s-a putut spune că se știa to
tul, mereu rămînea un enigmatic «aproxima
tiv»,ascunzînd între «aproape» și «tot» taine 
de nepătruns, lacune inexplicabile, mister și 
neputință. Cum arăta pictura anticilor? Ce 
tehnică folosea și la ce nivel de expresie ajun
sese dacă literatura ne sugerează că ar fi fost 
situată pe același rang cu sculptura? Oare în 
aprecierea ei eram condamnați să ne mulțu
mim cu puținul pe care ni-l sugerau cîteva 
fresce de artizani și veșmîntul ceramicii de
senate? Toate acestea nu păreau a fi decît o 
reflectare deformată a capodoperelor dispă
rute pentru vecie sub necruțătoarea trecere 
a timpului și din lipsa de rezistență a celei 
mai vechi și poate celei mai gingașe dintre 
îndeletnicirile artistice ale omului: reprodu
cerea vieții din linie și culoare.

«Tomba del tuffatore» de la Phaestum, 
descoperită în vecinătatea templului închinat 
lui Poseidon pe coasta golfului Salerno din 
Italia meridională, dădea un răspuns fără 
echivoc. Pereții și capacul sarcofagului erau 
căptușiți cu picturi dintre care cel puțin una 
le-a părut arheologilor și criticilor de artă 

uluitoare. Mormîntul aparținea unui tînăr 
mort cu două milenii și jumătate în urmă. 
Un panou reprezenta prietenia, altul dure
rea părinților, altul plîngerea mortului. Al 
patrulea însă, cel de pe capac, dezvăluia pri
vitorilor un spațiu infinit, albastrul cerului, 
curbura mării, doi arbori stranii și peste 
toate, a într-un zbor spre adîncuri, un tînăr 
sărind în apă de pe o trambulină. Mișcarea, 
proporțiile, gesturile săritorului cu brațele 
întinse pentru a despica apele, cu picioarele 
ca într-o bătaie de aripi erau surprinse în 
cea mai realistă dintre expresii, doar o ne
mărginită serenitate, un calm justificator, 
izvorînd mai mult din semnificația locului în 
care s-a făcut descoperirea decît din culoare, 
dădeau întregului o atmosferă ce tempera 
exuberanța.

Am rămas îndelung vara trecută în fața 
acestei senzaționale descoperiri, păstrată cu 
orgoliu în muzeul arheologic de la Phaestum 
pe care ghizii o arătau vizitatorilor între ulti
mele exponate, cele ce trebuiau să ofere co
moara dintre comori după atîtea și atîtea 
opere de artă scoase din șantierul arheologic 
al celui mai bine păstrat templu zidit pe

de la lume adunate ■■■■■

S-a întîmplat la Petersburg în 1703. 
Printre elementele de arhivă dăruite recent 
Leningradului de către Administrația portului 
Amsterdam se află și un document atestînd 
că, în anul 1703, țarul Petru I, interesat în 
dezvoltarea relațiilor comerciale cu neguță
torii din Europa, a fixat un premiu de 500 de 
ducați pentru vasul care va acosta primul in 
portul Petersburg, de curînd construit. «Fe
ricitul cîștigător» al premiului, foarte mare 
pentru acea vreme, a fost căpitanul Jan Hilli- 
brandt, care a aruncat cel dinții ancora in 
fluviul Neva.

O nouă sursă de energie: bicicleta. 
Citim în ziarul «Le Figaro» că domnul Roger 
Capgras, directorul Centrului de comerț in
ternațional din Paris, a făcut o senzațională 
descoperire menită să rezolve problema pe- 
nuriei de energie. Domnia-sa propune.de 
pildă, ca in ce privește Turul Franței con- 
curenții să nu mai alerge inutil pe șoselele 
țării, ci să se înfrunte pe biciclete fixe montate 
pe standuri. Pedalele vor acționa mid genera
toare, învingătorul fiind desemnat după can
titatea de electricitate produsă prin forța 
pedalelor...

Ghici, ghicitoarea mea! în curind R.P. 
Ungara va fi posesoarea celei mai bogate co- 

coastele Mediteranei de Grecia antică. Am 
stat îndelung privind căptușeala acelui capac 
de sarcofag deschis pentru a ridica obrocul 
morții, a împrăștia întunericul ignoranței și 
a dialoga cu viața. Și semnificația lui gravă n-a 
fost pentru mine acoperirea unei lacune în 
cunoașterea celei mai tăinuite pînă acum din
tre artele antichității, d însuși simbolul sur
prins pe panou: legătura dintre om și apă, 
ritul purificator, imaginea oceanului plane
tar, sentimentul întoarcerii la punctul de 
plecare, restituirea de sine elementului care 
se confundă cel mai fidel cu noțiunea de infi
nit și eternitate, apa. Unii au văzut în desti
nația picturii numai un indiciu asupra identi

tății defunctului, alții au căutat să dezlege 
prin ei rolul jucat de cufundarea în apa în 
riturile religioase ale Greciei arhaice, desci- 
frînd în asta legătura cu navigațiile mitice 
destinate inițierii colective în eroism ca un 
cult marin al Elladei egeice.

Enigma n-a fost dezlegată. De două mii 
cinci sute de ani zburătorul acela străbate 
eternitatea unei secunde în spațiul dintre 
scîndura trambulinei și sînul primitor al mă
rii și gestul lui păzit de tainicul mormînt re
clamă înțelegere. Poate că, pentru cei ce 
știau «aproape» totul despre o civilizație 
care a marcat pe ved continentul european, 
poate că, pentru cei ce descifrează poezia, 
sculptura, arhitectura, științele și filozofia 
acestei civilizații, descoperirea de la Phae
stum nu era decît un prim dar esențial pas în 
acoperirea unei lacune: cunoașterea, în sfîr- 
șit, a picturii Greciei vechi, rămînînd să se 
mai descopere ceea ce pare de nedescoperit, 
dar care poate că într-o zi își va dezvălui co
morile: muzica acelui timp de demult, uitată 
de urechile oamenilor și imposibil de mărtu
risit de celelalte arte. Pentru mine însă, în 
scurtul răgaz de un ceas,ce mi-a fost acordat 
de viață pentru a privi acel panou, semnifica
ția imaginii era alta: aceea de călăuză în 
misterioasele mări ale lumii, chemarea spre 
făgăduințele oceanului planetar, certitudinea 
că apa ne-a dat viață și că în apă ne vom 
întoarce.

Era la Phaestum o zi de vară toridă, tem
plul de culoarea lutului roșu se cocea la 
soare, apele golfului Salerno se ghiceau în 
depărtare dezvăluind o Mediterană asaltată 
de gunoaie, cutreierată de petroliere gigan
tice care lăsau în urma lor urme de țiței, 
înconjurată de porturi și uzine fumegînde, 
asediate de gurile unor inepuizabile și fetide 
canale de scursori, transformată încetul cu 
încetul din Mare Nostrum în Mare Monstrum.

în ce fel de ocean planetar va mai sări zbu
rătorul de pe trambulina Phaestumului, care 
a așteptat două mii cinci sute de ani reară- 
tarea la față?

în ce fel de apă ne vom restitui ca într-un 
mit «purificator» noi, cei ce i-am supravie
țuit întru perpetuarea speciei și întru asasi
narea mărilor și oceanelor pămîntului? Ne 
trebuie un ocean al conștiinței planetare, 
altfel vom invidia zburătorul de la Phaestum.

loan GRIGORESCU

lecții de ghicitori din lume. La muzeul Janus 
Pannonius din P6cs a fost înjghebată o arhivă 
de ghicitori, care se poate mîndri încă de pe 
acum cu un număr de aproximativ 80 000 de 
texte de cimilituri. Laszlo Mandoki, conducă
torul secției de folclor a muzeului, intențio
nează să adune și să catalogheze ghicitori apar
ținînd unui număr de peste 200 popoare.

Vom vedea cîini fericiți. Municipalitatea 
orașului japonez Kawasaki a dat recent o 
ordonanță în care se spune printre altele că 
«proprietarii de cîini trebuie să respecte drep
tul acestora la o viață fericită și să acorde 
asistență patrupezilor lor pînă la moarte». O 
serie de puncte prevăd și alte obligații ale 
proprietarilor de cîini, printre care aceea de 
a-i plimba zilnic,și respectarea unor dimen
siuni minime la confecționarea cuștilor.

...Trăsnitul cel mare înghite peștii cei 
mici. Ingurgitînd în aceeași ședință 85 de peș
tișori roșii vii, americanul Larry Hollibaugh a 
stabilit un nou record mondial. Comentînd 
faptul, săptămînalul vest-german «lUustrierte 
Wochenzeitung» subliniază că, deși"gradul de 
nocivitate al «hranei» era cunoscut dinainte, 
concursul respectiv a atras totuși o sută de 
competitori.

(Se citește îngînînd melodia 
«Coroana e rotundă»...)

Coroana e rotundă, 
coroana e rotundă, 
începe o nouă rundă, 
începe o nouă rundă, 
rotundă ca și luna, 
rotundă e și suma, 
suma, suma, suma, 
gluma, gluma, gluma, 
ala-bala-bala, 
școala, școala, școala, 
mama, mama, mama, 
păpușa care spune «mama» nu mai spune 

nimic.
Păpușa care bea lapte!
Păpușa care poate fi coafată!
Păpușa care face pipi în pat la comandă! 
Păpușa care naște, fără a fi un fiasco, 
n-a avut un mare succes.
Nici o păpușă nu mai e bună de păpușă. 
Se propune păpușa care moare.
Se propune păpușa care poate fi ucisă. 
Ura. ura, ura!
Gura, gura, gura!

Ce vreau să vă spun, în timp ce în mintea 
mea joacă toate cîntecele copilăriei, de la 
«Vine-vine primăvara!» pînă la «...frumoasă 
ca și fata pe care o iubești»? Vreau să vă 
spun, tot cîntînd, că-n familia Otto, că-n 
familia Otto, că-n familia Otto (un’ se joacă 
loto, un’se joacă loto) din Fort Thomas

după petrol, hîrtia
în plină criză de resurse energetice în 

general, de petrol în special, iată o nouă 
criză — o nouă penurie, ca să fim în consens 
cu terminologia preferată de mass-media — 
întunecînd cerul, și așa nu prea senin, al 
economiei celor mai avansate țări capita
liste. Despre criza hîrtiei e vorba. Ca și în 
cazul petrolului, marii producători de hîr- 
tie — produs finit sau semifinit (pasta) — 
nu sînt și mari consumatori. Dar paralela 
ar trebui s-o oprim aici. Esențiale sînt de
osebirile dintre cele două crize în primul 
rînd, prin aceea că resursele de petrol sînt 
epuizabile în timp și spațiu, pe cînd pădu
rea — materia primă a hîrtiei — se regene
rează. Mai mult încă, tehnologia modernă de 
fabricare a hîrtiei din lemn a introdus în cir
cuitul materiilor prime și foioasele pe lîngă 
clasicele rășinoase. în ultimii 20 de ani, pon
derea foioaselor a crescut de la 10 la 40 la 
sută, deschizînd perspective foarte largi pen
tru dezvoltarea industriei hîrtiei. Să notăm 
doar că, în timp ce un pin sue’dez are nevoie 
de circa 70 de ani ca să devină apt pentru 
transformarea în hîrtie, un eucalipt medite
ranean are nevoie doar de 10 ani. De pe 
acum, firme norvegiene au contractat explo
atarea unor întinse păduri de foioase în Bra
zilia, în timp ce firme britanice vizează explo
atări forestiere în Swaziland. Se fac cercetări 
pentru găsirea unor esențe lemnoase adapta
bile climei continentului nostru în măsură să 
ofere surse ideale pentru prelucrarea lor 
în hîrtie. Dar, asta este încă o treabă a 
geneticienilor, interesîndu-i mai puțin pe 
economiști.

în ciuda acestor perspective de natură 
să risipească norii negri ai viitorului produc
ției de hîrtie, criza există și prognozele eco
nomiștilor și specialiștilor în marketing nu 
sînt prea optimiste,cel puțin pentru urmă
torii zece ani. De pe acum ea se manifestă 
sub forma restricțiilor, chiar dacă numai 
locale, și mai ales sub aspectul creșterii 
prețurilor. Proprietarii marilor concerne 
de presă din Anglia își dispută de pe acum 
cantități limitate de hîrtie de ziar la prețuri 
de bursă neagră,în timp ce în Franța, de la 
1 ianuarie și pînă azi, prețul hîrtiei de im
primat ziare a crescut cu 20%. Dar, așa cum 
s-a arătat mai sus. Franța face parte din 
țările importatoare de materie primă pentru 
hîrtie (10% lemn și 40% pastă). Ca să 
înțelegem cum se traduce creșterea prețu
rilor în economia țării e de ajuns să precizăm 
că importurile specifice echivalează, în de
vize, cu totalul exporturilor de autovehicule.

Ce explicații dau economiștii acestei noi 
crize în economia țărilor capitaliste dezvol

(S.U.A.), asta-n paranteză, asta-n parantez; 
după ce-am dat teză, și-a venit vacanța, și- 
venit vacanța, mama, tata, fata, s-au uita 
afară, a-nceput să ningă, a venit Crăciunu 
nu au tras cu tunul, s-au dus în grădină, 
tot pe lumină, au pus mare, mare, mari 
ura, ura, ura, cît îi e statura, un moș mc 
Gerilă, nalt cît e-n natură, natural, di 
plastic, nu din plastilină, nu din vatelini 

om adevărat, bun de kidnapat, care-a fos 
furat, cum v-ați așteptat:

«Dacă nu vărsați suma pentru răscumpă 
rare, îi vom tăia urechea» — suna zurgălăi 
zis azi și mesajul, receptat de Otto, bun : 
pentru-n moto, suma fiind aceea ce ave 
ideea: piata-n biberoane, plata-n biberoane 
pusă și depusă într-o cutiuță pentru cafeluțe 
șuțe, șuțe, șuțe — șuțe, cameluțe. Ott< 
a luat un moto, și s-a dus cu totul, labele ș 
botul, chiar cu biberonul, fără-a trece Ronul 
în locul propus, unde a depus ce avea de dus 
dar un nou mesaj, cu mai mult curaj, i-; 
parvenit c-a intervenit ceva, ceva-undev; 
undeva-cumva care face că să nu putem si 
ceea ce implică o nouă așteptare în execu 
tare, un nou răgaz pentru acest caz. D 
credeți că-i streche, tăiem din ureche. Ș 
acum condiția:
Care e condiția? Care e condiția? 
N-anunțați poliția! Nu anunțați poliția 
Acesta e suspansul.
Poa’ să-nceapă dansul.

Radu COSAȘI

tate? Cu atît mai mult cu cît pînă spre sfîr
șitul anilor 1970-1971 pe piața hîrtiei ofert; 
depășea cererea. Era consecința unor no 
investiții în această ramură întreprinse îr 
Canada și în. țările scandinave. Chiar și în 
anul 1972, în Franța, mai exista un stoc de 
pastă de hîrtie nevîndut, în cantitate de 
două milioane de tone. Și iată, dintr-o dată, 
la sfîrșitul anului 1973, declanșată cu furie, 
criza de producție.

Economiștii dau două explicații conju
gate: pe de o parte, consumul de hîrtie — 
hipersensibil la conjunctura economică — 
este în mare creștere ca urmare a dezvoltă
rii, în ultima vreme, a industriei reclamei, a 
perfecționării și diversificării ambalajelor și 
altele. Pe de altă parte, ca urmare a pieței 
nefavorabile din ultimii ani a industriei 
hîrtiei, proiectele de noi investiții în această 
ramură au fost abandonate tocmai cînd a 
început a se face tot mai simțită sporirea 
cererii. La acestea trebuie adăugate con
flictele importante între forța de muncă și 
capital în zona cea mai puternică a acestei 
industrii. Canada, conflicte care au avut și 
ele ca efect reducerea și scumpirea produc
ției. Muncitorii din această țară au cerut 
noi contracte de muncă avînd în vedere 
condițiile grele de lucru în parchetele în
depărtate. In acest sens ei obțin, de pildă, 
să li se asigure transportul la locul de muncă 
cu helicopterul. Răsfrînte asupra prețului 
de cost, aceste obligații ale întreprinderilor 
duc la o creștere cu 25% a prețului hîrtiei 
de ziar destinată beneficiarilor din Statele 
Unite și Anglia. Firmele scandinave urmează 
exemplul canadian și urcă și ele prețul la 
hîrtie cu 17 pînă la 20 la sută.

In ciuda perspectivelor unui reviriment, 
noi investiții în industria hîrtiei se lasă 
așteptate. Investițiile specifice sînt costi
sitoare, iar durata construcției unei uzine 
durează circa trei ani. Calculele rentabili
tății îi fac încă reticenți pe întreprinzători.

Se preconizează noi soluții tehnice de fa
bricare care să ducă la o reducere a canti
tăților de materie primă pentru aceeași 
cantitate de materie finită prin intervenții 
în structura materiei prime. Se vorbește 
de asemenea de o sporire a cantităților de 
deșeuri reciclate în materie primă ș.a.m.d. 
Dar nici o invenție nu poate îndepărta, cel 
puțin pentru moment, spectrul crizei. O 
criză ale cărei efecte se fac simțite de pe 
acum într-o scumpire generală a ziarelor, 
revistelor și altor publicații occidentale.

E, DASCĂLU

propune.de


istoria (OZN) se repetă
Avalanșa de apariții OZN la care mă refe

ream într-un articol acum trei luni (1)) n-a 
scăzut în intensitate, cuprinzînd și alte zone 
geografice. După ce au survolat Statele Unite, 
Italia, Panama, Portugalia, Guatemala, sem
nele de întrebare pluriforme și multicolore 
au fost semnalate și în Spania, Brazilia, Nica
ragua, Franța, Austria, Peru, Anglia, Grecia, 
România. Dar știrea cea mai interesantă se 
referă la un eveniment petrecut înaintea de
clanșării avalanșei, la 30 iunie 1973. Este 
vorba despre fotografierea de pe bordul lui 
«Concorde-001» a unui obiect circular stră
lucitor, cu un diametru de circa 200 m. 
Prototipul avionului supersonic de pasageri 
franco-britanic zbura atunci deasupra orașu
lui Njemena, capitala Ciadului, avînd ca 
scop studierea eclipsei de soare. Potrivit 
rezultatelor analizei fotograrnetrice, obiec
tul se afla la o distanță de circa 15 km de 
«Concorde» si la o altitudine de peste 
17 000 m.

Istoria fenomenului OZN consemnează 
cîteva cazuri foarte asemănătoare. La 24 mai 
1954, trei membri ai echipajului unui avion 
militar RB-29 au observat «un obiect circu
lar extrem de strălucitor». Obiectivul apara
tului de fotografiat a «văzut» același lucru: 
«Fotografia arăta o pată circulară de lumi
nă (...) Nu se vedea nici un detaliu, pentru că 
OZN-ul era prea strălucitor, apărea complet 
supraexpus pe negativ. Forma circulară nu 
era netă, avea contururi neclare (...)»2). 
Nu se potrivește oare această descriere, 
aparținînd fostului șef al Proiectului «Blue 
Book» (Comisia OZN a Air Force-ului), 
imaginii pe care o aveți în față? Dar să nu ne 
oprim la cazul «Concorde», de vreme ce 
altele, mai recente, ne solicită atenția.

Potrivit unei știri transmise de agenția 
France Presse, un astronom amator s-a 
instalat la Saint Vallier de Thiey, în Alpii 
Maritimi, ca să observe cometa Kohoutek. 
La 7 ianuarie 1974, între orele 20,45 și 21, el 
a urmărit evoluția a șase OZN-uri, care se 
deplasau de-o parte și de alta a unui munte 
situat la o distanță de 15 km. Privite prin 
telescop, aceste corpuri de culoare portoca
lie, mai strălucitoare decît planeta Venus, 
păreau să aibă o formă circulară. în sfîrșit, 
doi fotoreporteri panamezi au înregistrat pe 
peliculă un OZN «care se deplasa lent pe 
cerul capitalei lor», la 21 ianuarie 1974. Se 
pare însă că obiectul se afla la o înălțime 
foarte mare (nu cumva era «prea străluci-
1) OZN-urile din nou in actualitate, «Flacăra», 17 noiem

brie 1973
2) Edward J. Ruppelt, The Report on Unidentified Flying 

Objects Ace Books, 1956 — p. 314 

oameni despre care se vorbește

LI AM COSGRAVE, primul ministru al Republicii Irlanda 
(născut în anul 1920, studii superioare, a ocupat funcții în guver
nul Republicii Irlanda: între anii 1948 și 1954 a fost ministru 
al comerțului și industriei, iar între 1954 și 1957, rpinistru al 
afacerilor străine), a purtat recent, la Belfast, importante 
convorbiri politice cu William Faulkner, șeful executivei 
Irlandei de Nord, in legătură cu menținerea ordinii în această 
parte frămintată a insulei și cu referiri la crearea Consiliului 
pe întreaga Irlandă, organism menit să contribuie la norma
lizarea relațiilor dintre cei doi vecini.

DOM (Dominic) MINTOFF, primul ministru al Maltei 
(născut în anul 1916, studii superioare la Malta și Oxford; de 
profesie arhitect; este unul dintre reorganizatorii Partidului 
Laburist din Malta; a deținut funcții in administrația insulei — 
locțiitor al primului ministru și ministru al muncii și recon
strucției între 1947 și 1949; prim-ministru și ministru de finanțe 
între 1955 și 1958; lider al Partidului Laburist din 1949), a purtat 
la Cairo convorbiri cu vice-premierul Abdel Aziz Hegazy al 
Egiptului, referitoare la un cerc larg de probleme privind 
relațiile bilaterale și problemele mondiale ale crizei ener
getice.

MIKE (Michael j.) MANSFIELD, om politic al Statelor Unite 
ale Americii (născut în anul 1903, studii superioare la Universi
tatea din Montana; inginer și profesor de istorie și științe poli
tice al aceleiași universități; membru al Partidului Democrat, 
membru al Camerei reprezentanților între 1943 și 1952; sena
tor de Montana din 1952; lider al majorității democrate in 
Senat din 1961), s-a pronunțat din nou, de curînd, pentru o 
reducere substanțială a trupelor americane staționate în 
Europa și pe alte continente pentru a se putea reduce astfel 
bugetul militar record al S.U.A. de 87,7 miliarde dolari.

tor»?!), pentru că, în ciuda folosirii unor 
teleobiective puternice, după developare 
nu s-a putut vedea decît «o pată de lumină».

Există oare o explicație plauzibilă a tipului 
de imagini pe care le-am prezentat? Anali- 
zînd un alt caz clasic, Ruppelt i-a întrebat pe 
experții laboratorului de cercetare foto al 
AirForce-ului cărui fapt i s-ar putea datora 
intensitatea luminilor din Lubbock (foto
grafiate la 31 august i?51). Și experții i-au 
răspuns: «O sursă foarte intensă de lumină 
strălucitoare, avînd o culoare situată foarte 
aproape de capătul roșu al spectrului, la 
granița cu infraroșul (...) Ochiul nu este 
sensibil la o astfel de lumină, care trebuie să 
apară neclară ochiului, cu toate că strălu
cește pe film. Sînt mai multe posibilități (...), 
una fiind temperaturile foarte înalte (...). 
Noi n-avem nimic pe acest Pămînt care să 
zboare și să apară neclar ochiului, apărînd 
strălucitor pe film (...)3).

Similitudinile între cazurile recente și 
unele mai vechi afectează și alte categorii de 
manifestări ale fenomenului. La 8 decembrie 
1973, avionul care zbura pe ruta Piura-Lima 
a fost urmărit timp de circa 15 minute de un 
OZN observat cu firească emoție de mai 
mulți membri ai echipajului și de cvasitotali- 
tatea celor 70 de pasageri. Este aproape o 
reeditare a celor petrecute la 2 februarie 
1967, cînd un DC-4 al Companiei «Fawcett 
Peruvian Airlines» a fost însoțit mai mult de 
o oră, pe aceeași rută, de unul și apoi două 
OZN-uri. 4) Și ambele cazuri sb înscriu în 
sfera foarte largă a unor evehimente în 
esență asemănătoare, petrecute pe toate 
meridianele și paralelele globului, ca și în 
spațiul cosmic. 1

Putem trage oare o altă concluzie în afară 
de aceea că istoria se repetă, cjl puțin pe 
acest tărîm? Fără a abandona prudența de 
rigoare, cred că, în măsura în care cazurile 
amintite mai sus—și altele, din ultima vreme 
— vor rămîne neexplicate prin prisma cu
noștințelor actuale, ele vor îmbogăți substan
țial dosarul fenomenului. Și poate că tocmai 
acumularea răbdătoare, perseverentă, încă
pățînată a unor date de semnificație incertă, 
luate separat, va duce în cele din urmă la 
descoperirea firului la al cărui capăt se află 
adevărul despre obiectele zburătoare neiden
tificate.

Ion H OBANA

3) Op. cit., p. 143
4) Antonio Ribera, Platillos volantes en Iberoamerica 

Y Espa^a Editorial Pomaire, 1968 pp. 378-379

drame în largul oceanului

adevărul despre torrey canyon (II)
NU E NICI UN OM DE CART 

PE VASUL ĂSTA NENOROCIT?

...Căpitanul Carstens, comandantul va- 
sului-far «Seven Stones», pn adevărat lup 
de mare, privea năucit scena și nu-i venea 
să-și creadă ochilor.

— O fi vreun smintit! Nu e posibil să se 
bage cineva drept în stîncile astea fără să 
fie nebun! Să greșești drumul cu douăzeci 
de mile asta e prea de tot — tună el fără 
să se adreseze cuiva în mod special. Apoi, 
fără nici o tranziție:

— Operator radio! Anunță-i imediat, să 
se oprească!

Operatorul începu să transmită febril. Nici 
un răspuns. Din nou. Tot fără răspuns. 
Era de neinchipuit! Să nu fi fos: nimeni 
în cabina radio a acestui vas fantomă?

Secundele treceau și Torrey Canyon se 
îndrepta în mare viteză — ca mînat de bles
tem direct către Seven Stones ! Car
stens dădu drumul la o înjurătură marină
rească, lungă și complicată și, intrînd în 
grabă în cabina de comandă, apăsă dispe
rat pe un buton. Aproape în aceeași clipă, 
șuierînd, își luară zborul patru rachete lu
minoase, lăsînt pe cer patru dîre de fum 
gros. Nu se putea să nu le vadă cineva, ce 
naiba! Trebuia să fi fost și pe vasul ăsta 
nenorocit un om de cart! Dar nu, pe vas 
părea că nu mai e nimeni in viață. Căpitanul 
Carstens începu să fie pur și simplu în- 
spăimîntat. Vasul creștea văzînd cu ochii, 
și direcția lui nu se schimba nici cu un 
centimetru.

«La reflectoare — toată lumea, la reflec
toare», urlă el. Proiectoarele, luminile, becu
rile colorate — totul a fost aprins și îndrep
tat către vasul care se apropia.

— Steagul! — rosti cu o voce stinsă Car
stens.

După cîteva clipe, pe cel mai înalt catarg 
deasupra farului a apărut un steag, semna- 
lizînd «Pericol iminent».

NU POT, CĂPITANE! 
CiRMA NU RĂSPUNDE!

în acele momente se mai aflau în canal 
două mici vase de pescari, ale unor oameni 
necăjiți, marinari cu familie grea, ieșiți la 
pescuit de creveți.

La început, unu-doi dintre marinari au 
ridicat capul; apoi toți au lăsat lucrul și au 
început să privească în tăcere.

O fi vreun vas blestemat — spuse unul 
dintre ei. Și, în aceeași clipă, parcă electri
zați, pescarii începură să strige, să-și agite 
bonetele roșii, steaguri, rufe, orice au găsit. 
Dar fără nici o nădejde: cine de pe un vas 
atît de mare ia în seamă niște biete barca
zuri? Adevărul este că toți greșeau. De pe 
puntea de comandă largă, degajată, a lui 
Torrey Canyon totul fusese văzut și rache
tele, și reflectoarele, și bonetele pescarilor... 
dar nu mai era nimic de făcut. Zarurile fu
seseră aruncate.

...La ora 8,40 ofițerul de cart, Coccio, 
stabili poziția vasului și se făcu deodată 
alb la față:

— Căpitane... stîncile...
Timonierul Scotto așteaptă încordat un 

ordin. Și Rugiati, comandantul, ordonă 
calm:«Treci la comanda manuală! Cîrma la 
dreapta!»Scotto împinse maneta de la po
ziția «pilot automat» la poziția intermediară 
«comandă normală». Dar era de ajuns o 

ușoară suprapresiune sau subpresiune a 
uleiului din circuitele hidraulice pentru ca 
maneta să se fixeze la punctul «control 
neutru», un fel de punct mort,în care atît 
poziția normală cît și pilotul automat sînt 
decuplate iar cîrma este blocată.

— Cîrma la dreapta!, urlă de astă dată 
Rugiati. Palid, cu fruntea brobonită de su
doare, timonierul smucea frenetic de bară.

— Nu pot, căpitane! Cîrma nu răspunde! 
— făcu el disperat.

Rugiati se făcu palid. Prin interfon chemă 
sala mașinilor:

— Se întîmplă ceva la pompa de pilotaj?
— Nimic de semnalat, căpitane!
Și în acea clipă, căpitanul observă că 

maneta era fixată în mod inexplicabil la 
poziția «punct mort». Cu vocea tremură
toare. atît a mai apucat să spună Coccio.

— Ne apropiem de Seven Stones .
în clipa imediat următoare, cînd căpita

nul Rugiati împinse maneta la poziția «co
mandă normală» întregul vas a vibrat din 
toate încheieturile sale de oțel și s-a înfipt 
în pintenul cel mai ascuțit al celor «șapte 
stînci».

Forța mașinilor, viteza, încărcătura uriașă 
au făcut ca Torrey Canyon să se înfigă bine 
în stîncă, astfel că în coca de oțel a vasului 
a apărut o tăietură de 180 de metri din care 
a început imediat să curgă petrol. Șocul 

puternic i-a trîntit pe toți pe punte, pe 
Coccio. pe Scotto și pe Rugiati, care într-o 
singură clipă a devenit un om bătrîn.

„THE OIL IS SPREADING"!

Elicopterul companiei British European 
Airways aflat în cursă regulată se apropia, 
liniștit, de cele «șapte stînci», unde. în 
postura aceea ciudată pe care o căpătase, 
Torrey Canyon vărsa lichid negru și vîscos.

Deodată comandantul elicopterului fu 
izbit de un miros pătrunzător de petrol. 
Se uită în jos și avu prilejul să vadă un spec
tacol unic: o uriașă pînză cernită se întin
dea pe suprafața apei, pînă în zare Intre 
timp, cei de pe Torrey Canyon se dezmeti
ciseră și anunțaseră prin radio baza navală 
de la Plymouth a Marinei Regale. Comandan
tul acesteia, amiralul Sir Fitzroy Talbot, a 
fost informat personal. Aproape concomi
tent fu primit la baza navală și mesajul 
special transmis de British European Air
ways, al cărei elicopter survolase cel dîintîi 
locul catastrofei.

în camera hărților de la baza navală, ami
ralul rămase uimit. Pipa pe care o strîngea 
între dinți încetă să mai fumege... Era o 
situație cu totul ieșită din comun, o situație 
total nouă, care, fără îndoială, trebuia tra
tată cu mijloace noi. Și care erau mijloacele 
de care dispunea Rloyal Navy? Vase de 
luptă și, eventual, o cantitate de... deter- 
genți. Ca primă măsură, amiralul ordonă 
ca un elicopter să fie trimis imediat la fața 
locului. în mai puțin de o oră de la naufragiu, 
acesta se așeză lin pe puntea ușor înclinată 
a lui Torrey Canyon.

Curînd după aceea, în jurul uriașului 
muribund se adună o adevărată escadră 
de vase de salvare din insula Saint Mary și 
din alte puncte apropiate, precum și vasul 
remorcher specializat,«Utrecht», al socie
tății olandeze de salvare Wijsmiller, sub 
comanda bătrînului lup de mare, căpitanul 
Stal.

Locotenentul Michael Clarke, un tînăr 
chipeș, cu mustața roșcovană tăiată scurt, 
conducea operațiile de salvare, dar deo
camdată, nu se putea face, practic, nimic. 
Din oră în oră, locotenentul Clarke raporta 
monoton și dramatic: «The oil is spreading» 
—petrolul se împrăștie!

Tot atît de repede ca și petrolul revărsat 
din pîntecele lui Torrey Canyon, se împrăș
tia vestea despre puțin obișnuitul accident 
în tot sudul Angliei, în tot șirul de stațiuni 
estivale și în curînd și pe țărmul francez. 
Emoția creștea pe măsură ce treceau oiele. 
în sezonul balnear care se apropia, trebuiau 
să vină acolo sute de mii de oameni pe care 
nenumărați hotelieri și proprietari de res
taurante îi așteptau cu brațele deschise, 
în clipele acelea nimeni nu se gîndea încă 
la soarta care îi aștepta pe pescari, pe pești 
și pe pescăruși.

Amiralul Sir-Fitzroy Talbot trase din pipa 
pe care și-o aprinsese, între timp, din nou. 
Dacă ce-i spuneau oamenii lui era adevărat, 
din rezervoarele vasului naufragiat se re- 
vărsaseră deja zeci de mii de tone de păcură. 
Dădu ordin ca distrugătorul «Barrosa» și 
curățitorul de mine «Claberston» să se 
îndrepte cu toată viteza spre locul naufra
giului și ca accesul tuturor aeronavelor 
în zonă să fie interzis. în două ore, ordinele 
erau aduse la îndeplinire. Elicopterele mari
nei militare staționau în aer ca niște bon
dari uriași, blocînd trecerea pe o rază de 
30 kilometri și pînă la altitudinea de 1 800 
metri.

TORREY CANYON SUB 
PLOAIA DE BOMBE

Vremea începu să se strice, toate vasele 
se legănau puternic pe valurile fără spumă, 
valuri îngreunate de petrol. Pe vasele de 
luptă oamenii stătea posomorîți: cine a 
mai auzit ca niște marinari ai Maiestății 
Sale să nu facă altceva decît să arunce 
peste bord detergenți, ca niște bucătărese... 
Și măcar dacă ar fi folosit la ceva!

Pe tot globul, cititorii de ziare, ascultătorii 
posturilor de radio, telespectatorii au putut 
afla în acel martie 1967 cum zile și nopți 
în șir, mareea neagră s-a extins, acoperind 
apele, cum a poluat plajele din sudul 
Angliei și din nordul Franței, cum mii de 
oameni s-au luptat cu acest giulgiu negru, 
cum au murit, încet și neajutorate, păsările 
albe și peștii argintii... Despre toate acestea, 
lumea a aflat. Puțini știu însă despre ultima 
agonie a lui Torrev Canyon. Căci, după ce 
flotatrimisă pentru salvarea lui a abandonat 
orice încercare, nefericitul vas a trebuit 
să înfrunte din nou distrugerea, de astă 
dată prin voia oamenilor.

Aurel CRISTIAN
(Va urma)
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ORICÎT AR PĂREA DE CIU
DAT, la o recentă întrecere 
vînătorească, aceia care nu au 
avut niciodată asemenea velei
tăți, au ieșit cîștigători. Un mis
treț masiv a fost «împușcat» de 
actorul Alexandru Lulescu, iar o 
reprezentantă a sexului frumos — 
Natalia Pascali — a «ochit» din- 
tr-un foc un fazan. Deoarece 
sezonul de vînătoare este închis, 
se cuvine să dăm o explicație: 
întrecerea a fost de fapt... o 
tombolă organizată cu prilejul 
balului vînătorilor și pescarilor 
din București, unde biletele cîști- 
gătoare și norocul au ținut loc de 
gloanțe, pușcă și îndemînare 
EXPLICAȚIILE NU SE 
VÎND. Luni 4 februarie, în fața 
poștei din cartierul Vitan, o mare 
de oameni se agita pe cît de fre
netic, pe atît de zgomotos: sosi
seră noile cărți de telefon. Spre 
surprinderea tuturor însă, res
ponsabilii cu distribuirea acestor 
atît de solicitate «volume», au 
refuzat,fără a da nici o explica
ție , punerea în vînzare a căr
ților. De aici nervi, injurii, îm- 
brînceli inutile.
FEST 74 La Festivalul interna
țional al filmului de la Belgrad — 
Fest 74 — a fost prezentat și 
excelent primit de public filmul 
românesc «Explozia» în regia lui 
Mircea Drăgan, după scenariul 
semnat de loan Grigorescu.
MARȚEA E CU GHINION. 
Nu mergeți la umplut sifoane 
marțea, la centrul din Bd. Repu
blicii. Marți e închis. Nu mergeți 
nici la centrul din apropiere, în 
strada Constantin Nacu. Marți e 
închis. Nu mergeți nici la cel 
din Bd. Hristo Botev. Și el e 
închis marțea. Ce ne place nouă 
e că în organizarea orarelor, 
mai-marii sifoanelor au grijă de 
consumatori. Cine știe, dacă, în- 
tr-adevăr, marțea bioxidul de 
carbon cade greu la stomac?
LIFTURI CU PĂCĂLELI. 
Șase etaje și două lifturi. Atîtea 
sînt la magazinul universal «Bucu
rești». Pe unul din lifturi e scris: 
«pauză între orele: 10-10,30; । 
12,45-13,30; 17,30-18. Folosiți lif
tul din stînga». 28 ianuarie, ora 13. 
Din lift coboară un salariat al 
magazinului și-i admonestează pe 
cei ce-l solicită să le faciliteze 
escaladarea celor șase etaje: «De 
ce mai insistați? Nu vedeți că e 
pauză!...» încercăm să urmăm 
îndemnul scris și să folosim «Lif
tul din stînga». Dar aici un alt 
anunț: «REPARAȚIE» (deși, între 
noi fie vorba, nici urmă de repa
ratori...). Cui, ce-i pasă, la maga
zinul «București»?
ATENȚIE, PĂRINȚI! Cu re- 
șoul electric se poate face ceai, 
cafea și moarte de om. Nu e o 
figură de stil: la Bîrlad un reșou 
electric nesupravegheat a provo
cat un incendiu în casa Anicăi 
Poiana. Un copil de trei ani, 
Laurentiu Poiana, a murit asfixiat. 
CLUBUL FANTOMELOR. 
Un soi de club al fantomelor a 
fost fondat de Mircea Caradint, 
șef — mai bine-zis fost șef — al 
Centrului de legume și fructe 
din Galați. Fantomele semnau cu 
nume fictive în statele de plată 
și banii intrau în buzunarele lui 
Caradint și ale altor cinci sala- 
riați — complici de la centrul 
respectiv. Azi așa, mîine așa pînă 
cînd președintele clubului a fost 
chemat să dea explicații. Și, con
trar proverbului, totul nu s-a 
terminat cu bine. De ce oare? 
MAREA CU SAREA. Cam asta 
promitea pensionarul Vasile Roșu 
din Suceava. Promitea să inter
vină pentru admiteri în liceu, 
pentru repartizări de locuință, 
pentru procurarea de butelii de 
aragaz și cîte și mai cîte. Șase 

persoane l-au crezut și s-au ușu
rat de 22 650 lei. A șaptea nu 
l-a mai crezut și rezultatul nu e 
greu de ghicit.
PENTRU VALORIFICAREA 
MUNȚILOR DE PIRITĂ. 
La Turnu Măgurele a început 
construcția Uzinei de valorifi
care a «munților» de pirită, ma
terie primă furnizată de combi
natul de îngrășăminte chimice 
din localitate. Produsele noii în
treprinderi teleormănene vor 
constitui materii prime pentru 
producerea fierului, cuprului, 
plumbului si zincului.
UN GEST EMOȚIONANT. 
Victimă a unei grave afecțiuni, 
muncitorul tîmplar Zahia Nico
lae de fa I.J.I.L. Vîlcea a fost in
ternat în clinicile din Cluj. Pen
tru salvarea suferindului,Comisia 
județeană de Cruce roșie a orga
nizat o vastă acțiune de donare 
a sîngelui, 40 de cetățeni, cu 
grupa de sînge a bolnavului, 
urmînd a se prezenta zilnic la 
centrul de recoltare din Pitești 
Primii voluntari: colegii săi de 
muncă.
UN PRODUS MULT AȘ
TEPTAT. La întreprinderea 
«Metalica» din Oradea a intrat 
în producția de serie uscătorul 
de rufe, conceput și realizat pen
tru prima dată în țara noastră 
Puterea motorului este de 
40 wați, iar capacitatea de uscare. 
3-5 kilograme de rufe pe oră. 
CONTEMPORANĂ CU 
LISZT. Un foarte mare număr 
de ploieșteni au ținut să parti
cipe la sărbătorirea concetățenei 
lor, profesoara de muzică Maria 
Philu, care a împlinit de curînd 
onorabila vîrstă de 106 ani. De- 
pănîndu-și amintirile, decana de 
vîrstă a vorbit celor prezenți 
despre cunoștințele domniei-sale 
între care celebrii compozitori 
Liszt, Ceaikovski, Saint-Saens, 
Verdi, Wagner. Acesta din urmă, 
prin 1881, i-a făcut chiar o vizită 
la Ploiești.
UN AMBALAJ — CARTON 
CURAT. La Complexul comer
cial nr. 2 din Drumul Taberei ți 
se ambalează mezelurile indife
rent dacă iei 50 de grame sau 
1 kilogram cu o hîrtie foarte 
groasă care, oricum, cîntărește 
ceva. Gestionarul Ispas Mihai mo
tivează că «asta e hîrtia pe care 
am primit-o». Se poate, amba
lajul e o spinoasă și nerezolvată 
problemă a comerțului.
STATIE LT.B. ’ ÎN FATA 
ȘCOLII. Oare n-ar fi bine ca 
stația autobuzului 58 să se mute 
ceva mai încolo din fața Școlii 
generale nr. 121 unde, evident, 
circulă copii de fa 6 fa 15 ani? 
Prudența celor mari ar evita 
imprudențele celor mici.
UN NOU COMPLEX A- 
VICOL. La Odorheiul Secuiesc 
a fost deschis șantierul unui com
plex avicol care va fi dat în folo
sință în trimestrul II 1975. Com
plexul va avea trei hale, o crescă
torie de pui și clădiri anexe pen
tru 36 mii de găini cu o producție 
de 6,1 milioane ouă anual.
BARAJ PE LATORIȚA. La 
Petrimanu s-a turnat prima la
melă a barajului ce se va con
strui pe Latorița. Barajul va avea 
60 metri înălțime, iar apele vor 
urca, printr-o stație de pompare, 
pînă la 180 metri în vestitul lac 
de acumulare Vidra din com
plexul hidroenergetic de pe 
Lotru.
LA GALERIILE LUXOR din 
Tîrgu Mureș cu toate că la nive
lul 3 încă se construiește, la ni
velurile 1 și 2 a început activi
tatea comercială.
ÎMPOTRIVA PROSTULUI- 
GUST, manifestat în fel și chip 
pe străzile orașului lor, colegii 

de fa «Clopotul» botoșănean au 
pornit o campanie, pe cît de la 
«obiect», pe atît de incisivă. O 
salutăm!
VESTE BUNĂ DE PUS LA 
RANA. Un serviciu de trata- I 
mente la domiciliu pentru pa- 
cienții din cartiere a luat ființă 
în această săotămînă la Brăila. 
AȘTEPTĂM CU OPTIMISM! 
întreprinderea «Victoria» din 
lași va pune anul acesta la dispo
ziția comerțului 15 articole noi 
de țesături sintetice, stofe ușoare, 
țesături pentru articole sport și, 
ce e mai important, stofe pentru 
decorațiuni interioare și drape
rii — lavabile și ușoare. Toate 
concepute într-o gamă variată de 
culori și în modele cît mai multe, 
circa 300 desene!
A 17-A INOVAȚIE «Mașina 
pentru încercarea 1a șoc a pie
selor autoturismului DACIA 
1300» este cea de-a 17-a inovație 
din acest an înregistrată la Cabi
netul tehnic al I.A.P. Autorii: 
inginer Dan Paraschiv și Marin 
Drăghici, mecanic. Aplicarea ei 
aduce economii în valoare de 
100 000 lei anual.
POLAR-IV S-A ÎNTORS A- 
CASĂ. Nava frigorifică de trans
port POLAR-IV, cea mai mare 
și mai dotată dintre navele co
lectoare ale flotei noastre de 
pescuit oceanic, s-a întors din 
prima cursă de producție. Ea a 
încărcat peste 6 000 tone pește, 
aproape 600 tone făină de pește 
si cîteva tone de ulei.
MECANIZARE CE.C La uni
tatea C.E.C. din centrul Sibiului 
există o bandă rulantă în minia
tură care chiar și funcționează, 
transportînd rapid și sigur docu
mentele de la o funcționară la 
alta, pînă la casieră. Mașinăria nu 
provine din import, nici măcar 
de la vreo mare uzină autohtonă, 
ci este modesta realizare a teh
nicianului unității, pe numele său 
Gerhardt Bregner.
DECENIUL PĂPUȘARILOR 
AMATORI. Pentru micuții brăi- 
leni, o nouă premieră: spectaco
lul de păpuși cu piesa lui A.S. Puș- 
kin «Peștișorul de aur» în inter
pretarea formației de păpușari 
amatori a sindicatului învățămînt 
în plus, spectacolul a avut un ca
racter festiv — împlinirea unui 
deceniu de existență a sus-amin- 
titei formații a cadrelor didac
tice.
NOUTĂȚI ARHEOLOGI
CE Arheologul principal Nico
lae Pușcașu de fa Direcția monu
mentelor istorice și de artă din 
București, a făcut primele comu
nicări făgărășenilor, în cadrul Uni
versității populare despre ceta
tea de lemn și de pămînt din 
secolul XIII, descoperită sub zi
durile Cetătii Făgărașului.

INAUGURARE Șl ANIVER
SARE începutul lunii februarie 
a consemnat două evenimente 
culturale în satele hunedorene. 
Inaugurarea noului sediu al Că
minului cultural din Clopotiva, 
cu spectacolul fazei zonale a 
«Festivalului călușarului transil
vănean». Intre participanți for
mația de călușari din satul Rîu 
de Mori care aniversa 50 de ani 
de existență.
TALPĂ CELULEFICĂ. între
prinderea «Partizanul» din Ba
cău anunță intrarea în producție 
a unui nou înlocuitor de talpă. 
Deși deocamdată, n-are un nume 
se cunoaște materia primă din 
care va fi fabricată: fibre celu- 
Jeficr
MARINE. Institutul de cercetări 
marine studiază posibilitatea acli
matizării în Marea Neagră a unor 
alge din alte mări ale lumii, care 
să prezinte importanță econo
mică. Tot rațiuni economice stau 
la baza cercetărilor privind acli

matizarea unor specii de pești 
marini în laguna Sinoe
CUARȚ PUR. Cel mai pur 
zăcămînt de cuarț din țara noas
tră — 95 la sută conținut de 
bioxid de siliciu — a fost desco
perit recent de geologii Olimpiu 
Vlademirov și Origen Gologan 
în apropierea satului Cerna din 
nordul Dobrogei.
PLĂMÎNII ORAȘELOR ÎN 
STUDIU. Consiliul județean 
pentru ocrotirea naturii Hune
doara este preocupat de conser
varea «centurilor verzi» din apro
pierea orașelor. Ele pot constitui 
nu numai un filtru verde anti
poluant, dar pot satisface și turis
mul pe termen scurt, pot deveni 
baze estivale de agrement.
SĂNĂTATEA LA DOR MĂ
RUNT. în marea comună ialo- 
mițeană într-un singur an (1973) 
s-au înregistrat 3 203 consultații 
pentru copii și circa 500 pentru 
adulți,medicamente acordate gra
tuit în valoare de peste 100 000 lei 
și 500 000 lei pentru amenajarea 
unui spital T.B.C.
CENTRALĂ TERMICĂ LA 
SĂLISTE. Printre obiectivele 
pe care și le-au propus locuitorii 
comunei Săliște în acest an este și 
realizarea instalației de încălzire 
printr-o centrală termică a sălii 
de spectacole a Căminului cultu
ral
SE SCHIMBĂ ȘOFERII ! in 
gara Sibiu dimineața, cind sosesc 
acceleratul 237, Orient-Expresul 
și cîteva personale, taxiurile sînt 
inutilizabile fiindcă exact atunci 
se schimbă șoferii. I.T.S. nu putea 
găsi o oră mai nimerită pentru 
schimbul de dimineață?
DE NEREZOLVAT? De cînd 
a apărut pe piață laptele ambalat 
la pungi — mijloc de prezentare 
modern, igienic, practic — au 
apărut și multe nemulțumiri ale 
cetățenilor. Procesul de umplere 
și de asigurare a închiderii erme
tice a ambalajului nu este încă 
pus la punct. Laptele se prelinge 
din pungi și se risipește absurd 
pe trotuare, păgubit fiind atît 
consumatorul cît și lucrătorul 
din comerț. Numai planul între
prinderii producătoare nu are 
nimic de suferit.

Și chiar întreprinderii nu-i pasă 
de rîul de lapte de pe trotuare? 
MIERCURI LA ALEXAN
DRIA. Cenaclul literar al perso
nalului medical continuă să func
ționeze =cu succes, cîștigînd noi 
simpatizanți. Născut din iniția
tiva directorului adjunct al Di
recției sanitare județene, cenaclul 
se desfășoară o dată la două săp- 
tămîni, miercurea, programînd 
lecturi de creație originală, re
cenzii, referate, constituind un 
interesant punct de referință în 
viața culturală a orașului. Printre 
animatori: doctor L. Paraschi- 
vescu, farmacist N. Georgescu, 
doctor T. Popescu, asistent A. Șer
ban.
«BALUL AUTOMOBILIȘTI- 
LOR». Și în acest an membrii 
A.C.R. din întreaga țară își vor da 
întîlnire la tradiționalul «Bal al 
automobiliștilor», care va avea 
loc sîmbătă 2 martie la Sinaia. 
Amatorii își pot rezerva locuri și 
pot obține informații suplimen
tare la filialele A.C.R.
CONVERSIUNEA CELOR 
120 DE VOLȚI ÎN 220, CON
TINUĂ. Circa 30 000 de locui
tori ai Capitalei vor beneficia de 
noul voltaj. Precizăm zonele unde 
lucrările sînt în fază înaintată: 
Piața Dorobanți, Gara de Est, 
Vitan.
PODAREK ÎȘI FACE DATO
RIA Șl DINCOLO DE MOAR- 
TE. Podarek, zimbrul adus din 
Polonia acum aproape 20 de ani 
pentru a alcătui o primă familie, 

și-a făcut datoria. A lăsat urmaș 
și, recent, după moartea sa. ; 
fost transportat la Deva, unde 
după preparații speciale va ocup; 
un loc de cinste în muzeul de ști 
ințele naturii din localitate.
RĂPITOARELE, MONU 
MENTE ALE NATURII. L
Săbed, județul Mureș, a fost ame 
najată pe o suprafață de pest< 
60 ha o rezervație de păsări răpi 
toare, unică în țară. Inițiativ; 
demnă de toată lauda, fiindc: 
păsările răpitoare vînate cu c 
exagerată patimă s-au împuțina 
îngrijorător și tind să dispară dir 
fauna tării.
STRICT AUTENTIC. Dialo 
gul de vineri, 8 februarie a.c. 
între un călător și conductoru 
vagonului de clasa I al trenulu 
personal Predeal-București Nord 
«Ce se întîmplă că nu este apă» — 
a întrebat călătorul. «La noi nu e 
că îngheață în rezervoare» — ; 
venit răspunsul. «Și dacă vreai 
să mă spăl pe mîini, ce fac?!>: 
«îți aduci apă de-acasă!» — l-a 
lămurit conductorul.
ROCADĂ CULTURALĂ. Di 
1a începutul lui decembrie 1973 
Căminul cultural din Mocciu or 
gonizează în fiecare duminică c 
interesantă manifestare. Rînd pe 
rînd, cele cinci cămine din satele 
comunei se deplasează într-unu 
din satele vecine, susținînd cîte 
un spectacol complex, cu toate 
formațiile de care dispune.
LA «PESCARUL» CARTOFI 
LA PROȚAP. Un pitoresc nă- 
vod adus, propabil, din Deltă 
ornamentează fațada unui «bufet 
volant» (pe rotile) instalat de 
restaurantul «Pescarul» în cen
trul Capitalei, pe bd. Nicolae 
Bălcescu. Reclamă pentru pro
duse pescărești? Nu, între ochiu
rile năvodului sînt agățate cîteva 
pachețele cu cartofi expandați. 
Bravisimă inițiativă!
TAXI O.N.T. într-adevăr o 
noutate. în Capitală a apărut de 
curînd încă o rețea de taximetre 
ale O.N.T.-ului, pusă la dispoziția 
oaspeților marilor hoteluri. Noile 
taximetre fac legătura, zi și noap
te, cu aeroporturile, cu gările sau 
alte diferite locuri ale Bucureș- 
tiului. Stațiile aflîndu-se în drep
tul peroanelor hotelurilor, lată 
deci, o măsură bună. Mai rămîne 
însă ca noile taximetre să fie 
înzestrate și cu aparate de taxat 
Ca totul să fie frumos, curat și 
cinstit.
RESTAURARE. în centrul Me
diașului, unul din principalele 
monumente arhitectonice ale ora
șului, Casa Schuller, este pe 
punctul de a fi restauiată. Am 
dori să știm cînd se va termina 
operațiunea.
NOUTĂȚI URBANISTICE.
Un bloc turn — dat recent în 
folosință și un altul cu 11 niveluri 
plus o modernă policlinică — 
iată argumentele urbanistice de 
ultimă oră ale orașului Cărei. 
NUMAI CU STILOURI 
NOI! Ploieșteni, scrieți numai 
cu stilouri noi! Fiindcă la uni
tățile de reparat stilouri din 
orașul dumneavoastră nu se gă
sesc piese de schimb. Și nimeni 
nu se străduiește să facă rost de 
ele
S-A REDESCHIS CINEMA
TECA SAU NU? Cine mai 
poate ști — la ora cînd scriem 
aceste rînduri —, «Casa filmu
lui», cum se numește acum sala 
de pe Bulevardul Magheru care 
ne intrase în reflex a fi cinema
tecă, s-a ținut de cuvînt și și-a 
redeschis porțile vineri, așa cum 
promisese. A mai promis și altă 
dată! De fapt, ce mai contează 
cîteva zile la cei cîțiva ani de 
cînd a început să se renoveze. 
Problema e, cu ce avantaj și 
pentru noi, cinefilii?



flacăra reportaj

cînd inimile nu bat pentru ele, ideile mor...

CÎȚIVA BIROCRAȚI DE LAO.S.I.M 
TERGIVERSEAZĂ APLICAREA U- 
NEI INVENȚII BRAȘOVENE DE 
INTERES NAȚIONAL-LA «AU
TOBUZUL» S-A PUS PROBLEMA 
PROCURĂRII DIN IMPORT A U- 
NUI DISPOZITIV SIMILAR.

«Nu vreau să intru în conflict cu nimeni, 
int dezamăgit, nu mă mai interesează nimic, 
ar ce-am făcut, de-atunci încoace, n-am mai 
rut să apară pe numele meu...»

Am în față un om care anul acesta împlinește 
'O de ani. Expresia feței sale.deși energică, tră- 
lează o ușoară oboseală. Este tată a doi copii, 
iiscutăm. Din cînd în cînd mă scrutează și 
imt că vioiciunea ochilor săi este întreținută 
le o vîlvătaie lăuntrică ce se poate numi, fără 
ici o exagerare, tinerețe. îmi spune că acum 
îteva zile, în 14 ianuarie, cînd s-a întors acasă 
le la serviciu a găsit un plic recomandat cu 
mtetul «Oficiul de Stat pentru invenții și 
nărci». Se reactualiza, după cîteva luni de 
acere, o poveste lungă de mai bine de doi ani 
i jumătate.

De fapt, totul a început într-una din zilele 
ui ianuarie sau februarie (nu-și mai aduce 
iminte precis), anul 1970. Nu dimineața, ci 
nai degrabă spre prînz. Atunci a fost martorul 
ineia dintre acele întîmplări stupide și dure- 
oase, în orice caz neprevăzute, pe care viața 
ii le scoate uneori dinainte, obligîndu-ne să ne 
>unem întrebări capitale. în ziua aceea, în 
rașov, pe strada 13 Decembrie, nu departe 
ie gară, a murit o fată de 16 ani.

«Erau două. Strada nu era aglomerată și le 
iuțeam observa bine. Mergeau pe trotuar și 
liscutau. Mai aveau doar cîțiva pași pînă să 
ntre sub pasajul de cale ferată. Cine și-ar fi 
>utut închipui că era tocmai momentul în care 
roleibuzul ce trecea pe lingă ele avea să...

Mă aflam intr-un alt troleibuz. Io cîțiva 
netri in spate și am văzut totul. Celuilalt, 
roleibuzului din față, i s-a desprins unul dintre 
captatoare. Cel dinspre trotuar. A făcut un 
ialans spectaculos și — pur și simplu — 
e-a măturat pe cele două fete. Pe cea moi 
înaltă a lovit-o in cap și cind am ajuns lingă 
ea era moartă. Ceea ce spun s-a intîmplat in 
mai puțin de-un minut.

N-am mai avut liniște toată ziua. Cind ai 
copii și ți se întimplă să vezi asemenea lucruri, 
îteva ore după aceea nu mai ești bun de nimic. 
Singurul meu gind era să mă intorc cît mai 
repede acasă. Spre seară, mi-am adus aminte 
că planul tematic al cabinetului de inovații 
de la noi prevede și o temă de cercetare care 
să ducă la înlăturarea și prevenirea unor 
asemenea accidente.»

Așa s-a născut invenția înmatriculată in 
dosarele O.S.I.M-ului sub titlul de «Dispozitiv 
pentru coborirea automată a captatorilor de la 
troleibuz, după scăparea lor de pe firul de 
contact», aparținînd tehnicianului energetic 
loan I. Comșa, de la întreprinderea de trans
porturi din Brașov. O invenție căreia cîțiva 
oameni (Comșa și colaboratorii săi Caciarovski 
Vladimir și Buciumean Virgil) i s-au dăruit 
mai bine de un an și jumătate, pînă Io reali
zarea prototipului. A fost un an și jumătate 
de visuri, speranțe și tot atitea îndoieli, 
perioadă în care loan Comșa a știut să facă din 
ideeo sa un fel de ideal al colegilor săi de 
muncă.

«Fără ajutorul și înțelegerea lor n-aș fi 
reușit Lucram în fiecare zi cîte un ceas- 
două și chiar mai mult După cum aveam timp. 
Erau zile cînd trebuia să renunț, să iau totul 
de la capăt. Mă necăjeam, uneori, înjuram. 
Nimeni n-a rîs însă de mine...»

Ceasul victoriei a fost într-o dimineață de 
ianuarie, 1972. loan Comșa și-a montat dispo-

Moto: «M-a înfiorat ades
Tot ce gîndurile țes:
Pe-al firelor polei
Dansuri repezi, legănate.
De pe arcuri instruite
Să geta rea de idei...»

(Nicolae LABIȘ: Am iubit)

zitivul pe un troleibuz și sub privirile curioase 
ale colegilor a «zburdat» (acesta este cuvîntul) 
pe sub păienjenișul de cabluri ce acoperă, ca o 
stranie viță-de-vie, curtea Bazei de exploatare 
și întreținere a troleibuzelor. în mod normal, 
in jumătatea aceea de oră cît a durat demons
trația, captatoarele— puse din cîteva în cîteva 
minute în situație de «avarie» — ar fi trebuit 
să fie în permanent balans sau să se dizloce 
și să se facă bucăți. Dar ori de cîte ori se 
semnala o «primejdie», pe unul sau altul din 
fire, în mai puțin de 10 secunde ele coborau și 
se așezau docile în poziția lor de repaus. Orice 
posibil accident era evitat.

A fost prima dovadă că dispozitivul imaginat 
și construit de loan Comșa era nu bun, nici 
foarte bun, ci excepțional. Calificativ ce nu 
avea să-și piardă valabilitatea nici peste o 
jumătate de an, adică la capătul celor 6 luni 
în care, mai cu înțelegerea tacita a celorlalți, 
inclusiv a tovarășului Cotigă de la protecția 
muncii, mai cu de la sine putere, loan Comșa 
și-a experimentat dispozitivul pe troleibuzul 
74 de pe linia «lui 5». Și totuși, invenția nu se 
aplică nici astăzi.

Ce s-a intîmplatî Nu era, oare, necesară? 
Atunci de ce figura încă din 1966 în planul 
tematic al biroului de inovații de la întreprin
derea de transporturi Brașov. Mai mult: și 
statisticile de astăzi arată că accidentele 
provocate de balansul captatorilor, în momen
tul desprinderii de pe fir, sînt destul de frec
vente, provocînd pagube materiale. Dealtfel, 
chiar accidentul relatat la începutul acestor 
însemnări nu este singurul de o asemenea 
gravitate, semnalat în ultimii ani la Brașov. 
Deci, din acest punct de vedere, necesitatea 
aplicării urgente a invenției lui loan Comșa 
nu suportă discuții. Realizarea ei este perfect 
posibilă și numai în condițiile tehnologice pe 
care le oferă întreprinderea de transporturi 
Atunci ?!...

«Eu am predat, încă din martie 1972,dosa
rul împreună cu declarația în care arătam 
că, pentru realizarea cît mai operativă și în 
bune condiții tehnice a dispozitivului, cedez 
dreptul de autor întreprinderii. Adevărul este 
că nu știam, atunci, că realizasem o invenție 
și dacă aș fi știut, aș fi procedat la fel. între
prinderea l-a trimis la OS.IM. unde a fost 
înregistrat la data de 9 martie a aceluiași 
an.»

într-adevăr, în 21 iunie 1972, la întreprin
derea de transporturi din Brașov sosește o 
adresă a O.S.I.M.-ului prin care se confirmă 
că dispozitivul realizat de loan Comșa consti
tuie o invenție și se cer cîteva detalii descriptive 
suplimentare. N-a fost o greutate pentru autor, 
dispozitivul fiind realizat, să trimită în cîteva 
zile cele cerute. Le trimite și așteaptă cu 
sufletul la gură ziua în care, și-o imagina 
aievea, avea să trăiască bucuria împlinirii 
unui vis. 0 vedea ca o răsplată pentru el și 
ceilalți care l-ou ajutat, pentru cei care l-au 
înțeles în zilele de început, zile de eforturi și 
concentrare. Zile în care ideea era ca o nebu
loasă, o ființă imaterială, concentrată într-un 
nucleu intim și ascuns, inaccesibil în aparență. 
Dar a fost să se întimple ca așteptarea lui 
loan Comșa să fie fără de capăt.

Timp de luni de zile O.S.I.M.-ul nu a mai dat 
nici un semn de viață — pînă la 5 februarie 
1973, cind specialiștii săi se adresează direct 
lui loan Comșa. Este și începutul unui schimb 
de scrisori, care nu pare a avea altă menire 
decît aceea de a arăta că, dacă în literatură 
genul epistolar nu mai constituie o modă, biro
crația ține cu orice preț să-l reabiliteze. Misiu
ne grea, care — după cum se vede șivdin 
scrisorile adresate lui loan Comșa — nu prea 
are sorți de izbîndă, stilul fiind — pe ici, pe 
colo, prin părțile esențiale, vorba lui nenea 

lancu — precar, lată, dealtfel, o mostră de 
— iertată ne fie expresia — «bîlbiiala biro
cratică» din adresa nr. 89 444/5.02.1973, sem
nată de inginerii Dobre și Costinescu, de la 
O.S.I.M.: «Vă comunicăm că (sic!) comple
tările aduse vin să completeze (subl. ns.i 
corect obiectul invenției, însă ieșind din depo
zitul reglementar nu pot fi luate in conside
rare...» («Curat logic!», tot vorba lui nenea 
lancu. Dar să vedem mai departe...). ...«Deoa
rece actualul dosar urmează a fi radiat (subl. 
ns.), în baza art. 3 din HCM 2250/1967... 
veți întocmi o nouă redactare».

Se înțelege că loan Comșa nu putea fi de 
acord cu un asemenea punct de vedere. Și 
ca să-și dovedească sieși că argumentele spe
cialiștilor de la O.S.I.M. nu erau suficient de 
fondate, a trimis exact același dosar, recopiat 
doar. (Specialiștii OS.I.M.-ului nu au observat 
acest lucru!). Urmarea a fost o altă scrisoare, 
în care obiecțiile sînt cu totul de altă natură, și 
«colac peste pupăză» i se comunică autorului, 
și schimbarea datei de înregistrare a dosa
rului de la 9 martie 1972, la 21 mai 1973. 
(lată deci un subterfugiu birocratic prin 
care se întîrzie de la începutul începutului, 
cu un an și ceva, demersurile spre realizarea 
unei invenții valoroase). Pretextul a fost 
o închipuită întîrziere a lui loan Comșa in 
trimiterea completărilor, deși întîrzierea era 
în realitate a OS.I.M.-ului care deja depășise 
termenul reglementar de soluționare a dosa
rului și aceasta încă din momentul primei 
scrisori adresate inventatorului brașovean. Po
ziția pe care o adoptă loan Comșa este una 
de o mare și sobră demnitate: «Mă împac 
cu gîndul că am realizat ceva și prin aceasta 
mi-am satisfăcut dorința de a realiza ceva 
pentru binele public și societate și pretind să 
fiu scutit de repetiții nefolositoare, dar nu 
privat 'de dreptul de prioritate...»

' Sintem în iulie 1973. Exact la un an și patru 
luni de la ziua in care — după ce trăise bucuria 
izbinzii, in curtea Bazei de exploatare și între
ținerea troleibuzelor — loan Comșa depusese 
dosarul invenției. Timp in care aceasta a fost 
verificată și răsverificată de tot felul de comisii 
ți comitete locale, care au considerat-o bună. 
Intr-o zi a venit la Brașov, în mod special 
pentru a studia dispozitivul,și un delegat de la 
«Autobuzul» din București. Inginerul Szabo. 
A fost entuziasmat și i-a spus lui Comșa că ar 
fi bucuros să o poată aplica și pe troleibuzele 
întreprinderii bucureștene, unde tocmai se 
preconiza importarea unui dispozitiv similar. 
Totul însă a rămas in această frumoasă fază 
a elegantelor constatări, a promisiunilor de 
circumstanță. Orice încercare se lovea de o 
replică mai necruțătoare decît formulele ma
gice: «Fără rezultatul de la O.S.I. M. nu se 
poate I»

«Nici această ultimă scrisoare, mă refer la 
aceea primită acum cîteva zile, în 14 ianuarie, 
după cum v-am spus, nu-mi dă mari speran
țe...»

S-ar părea că inventatorul loan Comșa este 
înfrînt. Dar NU. Chiar in aceste zile și-a 
reluat munca la o nouă inovație privind reali
zarea unor compustoare automate, pe bază 
de comandă electrică. Și este firesc să nu fie 
înfrînt. Căci, dacă un om poate fi nedreptățit, 
ideile sale, cînd sînt puse în slujba celorlalți 
oameni, cind izvorăsc din idealuri nobile sint— 
nu se poate să nu fie — în cele din urmă 
TRIUMFĂTOARE.

II. LA «TRACTORUL» NERECEPTI- 
VITATEA OBLIGĂ IDEILE NOI LA 
CURSA CU OBSTACOLE.

Urmăriți, stimați cititori, acest dialog trans
cris textual:

— Ați înregistrat in aprilie 1972 o inovație 
intitulată «Modificarea tehnologiei de refu
lare a zalelor la tractoarele pe șenile»...

— Da.
— Știți și cine e autorul?
_Inginerul Gabriel Mănescu, de la control. 
— Puteți să-mi spuneți de ce ați rest>ins-o? 
— Pe vremea aceea serviciul enei getic i in

terlocutoarea întoarce filele unui dosar și 
citește) considera că: «Pierderile de aer din 
rețea nu sînt datorate funcționării ciocanelor, 
ci din cauza instalației de lucru de la forjă».

— Și credeți că intr-un an și jumătate s-a 
modificat cauza pierderilor?

— Nu.
— Totuși, după cite știu, in urma contesta

ției făcute de inginerul Mănescu Io C.I.A.T., 
inovația se experimentează tot in secția res
pectivă...

— Se experimentează pentru că niciodată 
nu știm nimic pînă nu experimentăm.

— Bine, dar atunci de ce n-ați experimen- 
tat-o și înainte de a o respinge?!

— Ascultă, domnule, dumneata nu poți să 
înțelegi treaba asta. Din dosarele de inovații 
noi respingem în mod obișnuit cite o treime 
și încă din prima fază. Dumneata ce speciali
tate ai? N-are rost să ne mai întindem la așa 
ceva...

Protagoniștii discuției de mai sus sînt: 
reporterul și inginera Augusta Moldovan, 
șefa cabinetului tehnic de la întreprinderea 
«Tractorul». Nimeni nu pune la îndoială cali
tatea activității desfășurate aici. Subliniem 
că pe lingă respectivul cabinet își desfășoară 
activitatea unul dintre cele mai bune cercuri 
de inovatori din cele 37 existente în municipiul 
Brașov. Cabinetul tehnic al întreprinderii «Trac
torul» este pe bună dreptate numit «for al 
inteligenței tehnice», și chiar inginera Mol
dovan a dovedit excepționale calități în munca 
de stimulare a mișcării de inovație. De fapt, 
în baza unor asemenea temeiuri am pășit 
pragul cabinetului, încercînd să ne edificăm 
asupra cauzelor, obiective sau subiective, care 
întîrzie aplicarea în practică a unor idei teh
nologice. Notăm că există la «Tractorul» 4 
inovații înscrise la cabinetul tehnic încă din 
1972, care nu și-au găsit nici acum rezolvarea. 
Unele au fost respinse aici, și aprobate la 
centrală. Ne interesa care sînt motivele care 
conduc la apariția unor astfel de anomalii. 
Dar, dialogul redat mai sus, destul de ermetic 
in felul său, poate servi în loc de orice altă 
explicație...

Adevărul este că inovația inginerului Mă
nescu nu a fost corect înțeleasă. Fiind vorba 
de un sistem pentru menținerea presiunii 
constante la presă, șeful serviciului energetic 
a crezut că se pune problema unui compresor 
în plus. Acum, însă, inovația se experimentează 
și, cu tot scepticismul inginerei Augusta Mol
dovan («îți spun eu, domnule, n-o să iasă 
nimic din povestea asta!»), primele rezultate 
obținute la tractoarele de tipul S. 650 sint 
îmbucurătoare. Se preconizează, prin extin
derea inovației și la alte tipuri, realizarea 
unor importante economii de laminate, redu
cerea manoperei și, inclusiv, a prețului de 
cost.

Dar nu vrem să intrăm în detalii tehnice. 
Nu trebuie să fii neapărat specialist ca să-ți 
dai seama că atunci cînd unui stil de muncă 
îi este însumată ab initio eroarea («Dom
nule, de ce nu punep problema că la 500 de 
dosare este firesc să se greșească o dată»), 
cînd se adoptă o viziune strict funcționărească, 
ideile fiind măsurate în limita unor paragrafe 
și prevederi, stimularea inteligenței tehnice 
are de suferit.

III. DAR IDEILE NOASTRE NU SÎNT 
SIMPLE ABSTRACȚIUNE

Ca oamenii și ca păsările se nasc ideile. 
O idee poate fi o casă, poate fi o pîine, o școală 
sau un oraș, o idee poate fi chiar ziua de 
MÎINE. Ideile se nasc ca oamenii și pot muri 
la fel ca oamenii. Ele trăiesc pe pămint dar 
trăiesc și în văzduh. Pentru că ideile merg pe 
jos sau zboară, hrănindu-se cu azurul nesfîrșit 
al imaginației. Orice idee nouă atestă parti
cipare Ideile noastre, ideile acestui anotimp 
generos al României socialiste, sînt drapele.

Datoria minților noastre este să cîștige 
înălțimea la care flutură incendiarele lor fla
muri. Datoria armelor noastre este să le ve
gheze neîntinarea. Datoria mîinilor noastre 
este să le poarte în primele rînduri. Datoria 
inimilor noastre este să bată în ritmul lor 
etern. Căci ele, ideile, au nevoie de combustia 
miraculoasă a inimilor, cum semințele de 
căldura pămîntului dulce al patriei.

Nicolae STOE



COMPLEXUL 
AMBASADOR 
VĂ 
AȘTEAPTĂ

Indiferent că este vorba de unitatea 
centrală a complexului Ambasador 
(hotel, restaurant, bar de zi, braserie), 
de restaurantul «Podgoria» și «Intim», 
de lacto-barul «Dorna» și expresul 
«Rapid», de unitățile situate în zonele 
de agrement ale Bucureștiului — restau
rantul «Pădurea Băneasa», «Parcul Pri
vighetorilor», Complexul turistic Sna- 
gov-sat, restaurantul din Snagov-parc, 
ori de barul de noapte «Melody», 
amabilitatea și solicitudinea sînt atribu
tele demonstrate de personalul unită
ților COMPLEXULUI DE HOTELURI 
Șl RESTAURANTE «AMBASADOR», 
ne asigură tovarășul Aurel Heroiu,di
rectorul complexului.

O altă caracteristică a unităților com
plexului «Ambasador» o reprezintă 
specialitățile culinare, oferite de ma
eștrii bucătari: Gheorghe Stelian, Teo
dor Stîngaciu și Victor Blendea.

La barul «Melody» puteți petrece o 
seară plăcută datorită ambianței și 
atmosferei specifice.



dosar flacăra

Poate că ceea ce se întîmpla în sufletele 
:elor studenți și studente era greu de re- 
it în cuvinte, sau poate nu știam eu să le 
cult. Nu puteam redeschide, cu întrebări, 
inile celor direct implicați, celor care au 
ăit totul. Astfel că încercam să reconstitui 
ene ce mi se păreau episoade de poveste... 
Mi s-a povestit despre prima zi de cursuri 

jpă terminarea vacanței. Cînd s-a aflat 
ievărul s-a lăsat o tăcere profundă. Ni- 
eni nu a mai spus nimic, fiecare s-a retras 
locul lui, în bancă. Profesorul care a in- 

at la prima oră aflase și el, își tot ștergea 
își tot potrivea ochelarii, iar și-i ștergea 
și-i potrivea. Nu a rostit tradiționalul 

Sine v-am găsit», a început cursul cu 
•eu, cu un fel de furie și la un moment 
it — ceea ce nu făcuse niciodată excelen- 
il dascăl — a scos din servietă cursul ti- 
irit și a început să-l citească. Zic unii că 
entru a-și aduna gîndurile, alții spun însă 
i numai așa, urmărind foile putea să-și 
ezlipească privirile de la locul acela lăsat 
ber, care va rămîne mereu liber în sala 
e curs...
Am aflat despre o seară de sărbătoare, 
nd la miez de noapte, în timp ce ornicul 
i număra cele douăsprezece bătăi, toți, 
alegi și colege, aveau același gînd în amin- 
re, cînd în timp ce vărsau, tăcuți, cîte un 
:rop de vin, studenta, fosta lui soție, 
prindea cu o mînă tremurîndă luminările 
radului împodobit. în timp ce mulți se 
indeau că în anul precedent luminările au 
ist aprinse ca niște semne de bucurie 
speranță, acum se aprindeau ca duioase 
triste amintiri, în acest timp, spuneam, 

a apropiat de ea o colegă, parcă voind 
i-și ceară iertare pentru o vină ce, de 
ipt, nu era nici a ei, nici a nimănui...
Mi s-a spus că studenții acelui an, și nu 

umai acelui an, au devenit mai tăcuți, mai 
laturi, mai măsurați în gesturi și cuvinte, 
ar, totodată, mai gata de a sări oricui în 
jutor, mai buni. Dar, repet, poate totul 
u este decît o frumoasă poveste...

VISCOLUL

Șase băieți și cinci fete, studenți ai Insti- 
utului de arhitectură dinCapitală — res- 
iect rugămintea de a nu transcrie numele 
or — au pornit într-o excursie la Vîrful 
u Dor, apoi spre cabana Padina, pe linia 
'echiului teleferic.

Totul a început cu mare veselie, cu bucu- 
■ia priveliștii culmilor albite de care atîr- 
lau rîuri albe printre stîncile cenușii, cu 
ilatourile de o sclipitoare împărăție a al- 
>ului, cu acea strălucire a soarelui care se 
elevă numai temerarilor înălțimilor.

Au ajuns într-o zonă mai dificilă, cu ar
buști pitici și crengi joase, agățătoare, dese, 
iscunzînd cioturi. Mai întîi s-au învolburat 
lorii cenușii, prăvălindu-se parcă de un
deva din spatele culmilor, și, așa cum se 
intîmplă uneori la munte, viscolul s-a de- 
lanșat brusc, antrenînd violente valuri de 

tăpadă aruncate parcă peste ei de o lopată 
jriașă, tîrînd rostogolit arbuștii smulși și 
trengile rupte, nivelînd și ascunzînd pote- 
:ile sub troiene.

Poate nu au observat înserarea sau, în 
idevăr, s-a înnoptat brusc. Frigul era tot 

mai tăios și unii dintre ei regretau impru
dența de a fi plecat în excursie pe munte, 
în pantaloni evazați. Simțind cum îi pără
sesc puterile, au început să regrete și că 
s-au încărcat cu magnetofoane și benzi și 
au început să-și abandoneze bagajele, chiar 
și pe acelea cu conținut util.

își dădeau seama tot mai limpede că 
rătăciseră cărarea și, cînd la capătul căută
rilor în loc să o regăsească, în fața lor au 
observat (erau pe «Lăptucii») profilul biciuit 
de vînt al unei cruci, i-a străbătut un fior. 
Nimeni nu a tălmăcit semnul, nimeni nu a 
spus ceva — oricum, viscolul le fura cu
vintele — dar toți știau că e în amintirea 
unui student imprudent care a murit aici, 
surprins de viscol, cu ani în urmă. Una 
dintre fete, bolnavă fiind, nu se mai putea 
ține pe picioare și o ducea sprijinită colegul 
ei căruia îi spuneau «Cristi». Tot el și-a 
asumat și rolul greu de deschizător de 
pîrtie prin zăpada troienită.

A FOST PREA TÎRZIU

în sala cabanei, decorată în stil rustic, 
cu un perete dominat de un cocoș de munte 
împăiat, cu ghearele încremenite pe ra

poate e o 
poveste frumoasă

mura de mesteacăn, cu aripile întredeschise, 
cu ochii de mărgele roșii, cîțiva bărbați se 
ridicau alene de pe scaunele din fața tele
vizorului. Programul se sfîrșise și cabanierul 
tocmai îl închidea, cînd a încremenit în 
ascultare. I se părea că în vuietul vîntului 
a deslușit o voce de om, o chemare. Cei
lalți și-au ținut respirația. Poate a fost doar 
o părere. Chelnerița, prinzîndu-și umerii 
cu palmele încrucișate, ca și cum i s-ar fi 
făcut frig, a înțeles privirea cabanierului și 
a fugit după lampioane. Chiar dacă era 
doar o părere, erau datori... S-au îmbrăcat 
în grabă și cei trei meteorologi aflați în 
cabană și ajutorul său.

Au împins ușa cu umărul și rafala de vînt 
care străbătu sala a făcut să se clatine deco
rurile atîrnate de tavan. Cei cinci bărbați 
au pornit învingînd furia viscolului cu mers 
încovoiat și curînd, chelnerița care privea 
pe geam, nu le-a mai văzut lampioanele 
clătindu-se prin viscol.

Nu, strigătul acela ce părea că era al vuie
tului nu a fost o părere. Li s-a răspuns la 
chemările repetate, de undeva de departe. 
L-au găsit pe Cristi, ducînd în spate, tîrît, 
colega bolnavă. Vorbea greu, era teribil 
de emoționat și voia ca ei să înțeleagă că 
trebuie să se grăbească spre grupul rămas 
în urmă; îi implora să îi salveze cît nu e 
prea tîrziu.

Patru au pornit în direcția indicată, iar 
ajutorul cabanierului a rămas să preia fata 
bolnavă. Aceștia din urmă au căzut însă 
într-o rîpă acoperită de zăpadă, au smuls 

cu greu fata, iar ajutorul cabanierului a 
plecat înainte cu ea în spate.

între timp, cei trei meteorologi și caba
nierul au găsit grupul troienit, au salvat 
mai întîi fetele și apoi s-au întors după 
băieți. Abia atunci, o studentă, care era 
soția lui Cristi a observat lipsa lui. Au pornit 
în căutarea lui, dar a fost prea tîrziu...

Nu l-au găsit decît după mult timp, cu 
ajutorul unei echipe de tineri vînători de 
munte sosiți în ajutor.

Căzut într-o groapă de zăpadă, era în 
întregime acoperit, cu picioarele prinse în 
niște arbuști încîlciți, cu privirile și o mînă 
întinsă spre cabană.

«Poate — mi-a spus cineva — murind 
înghețat, mîna aceea întinsă spre cabană a 
început să-l doară și i-a devenit grea».

A RĂMAS PRINTRE NOI, 
CA UN GÎND BUN...

Am stat de vorbă cu tinerii ostași care 
au participat la operația de salvare, l-am 
găsit tulburător de afectați de cele întîm- 
plate. Rescriu cîteva din gîndurile lor:

— Eu fac schi de performanță și cred că 
am fost foarte bun la spartachiadă, dar.

felul în care am urcat noi, după ce am pă
răsit camionul militar, și buldozerul, dacă 
ar fi fost cronometrat ar fi constituit un 
record pentru toate concursurile. Tovară
șul locotenent care era cu noi ne-a spus că 
niște tineri sînt în pericol. Și a fost destul. 
Ne-am dispersat pe la toate cabanele, pe la 
toți tăietorii de lemne, am bătătorit fiecare 
loc, în speranța că îl vom mai găsi în viață. 
Cînd caporalul Popa ne-a strigat că l-a 
găsit mai licărea în noi o speranță. Aflasem 
povestea lui și ni se părea teribil de nedrept 
să îl găsim astfel. (Șerban loan, soldat 
fruntaș).

— A fost nedrept! A fost nedrept să-l 
găsim înghețat pe cel care a salvat fata 
bolnavă de la moarte și, de fapt, i-a salvat 
pe toți. Eu sînt oțelar, din Hunedoara și 
nu știam schia cînd am venit la armată. 
Apoi, ia ultima spartachiadă i-am băfut 
drăcește pe toți. Sînt amintiri frumoase, 
dar, acum, mereu îmi amintesc de tînărul 
acela. Nu știu cum, dar parcă el a rămas 
printre noi, cu fapta lui bună, așa, ca un 
gînd, care mereu îți revine în minte. (Rădoi 
llie, caporal).

— V-am povestit de fata bolnavă care a 
fost salvată de Cristi. Poate că era foarte 
bolnavă, sau poate că era teribil de emoțio
nată de absența lui Cristi, fiindcă atunci cînd 
am ajuns la cabană parcă avea ochii ieșiți 
din orbite. Mă gîndesc de multe ori la ea. 
Oare cum se întîlnește ea acum cu soția 
lui Cristi? Și eu sînt de la Hunedoara. Mă 
liberez curînd. O să le povestesc la toți 

despre băiatul acela minunat. (Farkaș Teo
dor. soldat).

— Toți ne întoarcem acasă după stagiul 
militar cu multe amintiri. Vreau să spun 
despre felul în care am învățat să ne ajutăm 
între noi la greu. Eu îmi voi aminti mereu 
de grupul acela de fete și băieți. îi trata un 
medic, aflat în concediu, care a alergat la 
cabană cînd a aflat, sanitarul nostru și ca
baniera, oblojindu-le degerăturile cu frunze 
de varză. îmi amintesc de o fată mai mică 
de statură care părea că nu mai revine la 
viață și medicul îi făcea respirație artifi
cială. îmi amintesc de una mai înaltă, mai 
sportivă, singura care nu și-a pierdut cum
pătul, dar, mai ales îmi amintesc de încor
darea cu care așteptau toți vești despre 
Cristi, de tăcerea și disperarea lor cînd 
vedeau că trece timpul și nu este salvat. 
Parcă era viața la toți în joc. Ajutorul de 
cabanier, care avea regrete teribile că l-a 
lăsat în urma lui pe Cristi cînd a salvat-o 
pe fata bolnavă, deși nu era vinovat fiindcă 
a aplicat legea muntelui de a ajuta mai întîi 
pe cel mai grav și nu știa ce se va întîmpla 
în urma lui, deși nu mai avea pic de putere 
în el, ne spunea mereu: «Hai să mai cău
tăm! Hai să mai încercăm o dată!» (Letea 
loan, caporal).

— Eu sînt cioban, învățat cu muntele. 
Ei — gest spre tovarășii săi — rîd de mine, 
că la orice popas scot fluierul, dar tot eu 
le fac focul, eu ghicesc sub zăpadă unde este 
izvor de apă curată, eu știu semnele vîntu
lui. Nu știu de ce, poate tocmai că sînt 
obișnuit cu muntele, aș fi vrut, speram, să 
îl găsesc viu pe băiatul acela. îmi amintesc 
de soția lui. Nu am vrut să afle adevărul, 
mai ales că medicul ne-a oprit să-i spunem, 
dar a auzit o convorbire prin radio, prin 
care raportam cum l-am găsit. A vrut să 
coboare cu el și noi am și pregătit sania 
pentru ea. Am fi dus-o cu grijă, dar medicul 
i-a interzis să plece. Poate nu mă credeți, 
nu știu dacă să spun, dar de cîte ori scot 
fluierul îmi amintesc... (Moldea Nicolae, 
caporal)

— Băieții locotenentului Ungureanu l-au 
coborît pe o sanie cu cetină de brad, peste 
douăzeci de kilometri, cei din față bătăto
rind pîrtia cu schiurile lor, l-au tras lin, 
vorbind între ei că le-a fost dat să ducă 
astfel pe cel mai bun dintre studenții aceia, 
pe acel care și-a cheltuit ultima picătură de 
energie pentru salvarea altora, fără a se 
gîndi la el. L-au dus lin, parcă avînd grijă 
să nu-i tulbure somnul cu ochii deschiși. 
(Locotenent colonel llaș Vasile).

E POATE DOAR O POVESTE, 
FRUMOASĂ, CA UN GÎND BUN

Poate imaginea sălii de curs încremenită, 
cu un loc rămas mereu liber, e o frîntură 
de poveste. Cuțn poate poveste este și 
imaginea mîinii tremurînde a studentei care 
aprinde luminările bradului, în timp ce 
vine alături de ea o colegă cerîndu-și iertare 
pentru o vină ce nu era a ei... «O amintire, 
ca un gînd bun», poate fapta studentului 
căruia i se spunea Cristi a devenit, în ade
văr. o poveste, o poveste frumoasă, fru
moasă, ca un gînd bun.

Emil POENARU

COPERTA NOASTRĂ

Fotografie de V-MOLDOVA

Prezentarea artistică:
Alexandru PĂSĂRIN
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O debutantă în filmul engl 
NINA CARTER, partenera 
Peter Sellers în «Apus la B 
king ham»

MAGDA VASARYOVA, o 
nouă Jana Brejchova a filmului 
cehoslovac


